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Navštivte výstavu fotografií a kreseb Stromy vypravují
V pondělí 3. února 2025 se od 17 hodin uskuteční ver-
nisáž výstavy velkoformátových fotografií památných 
dřevin v kresbách Jaroslava Turka a Pavla Hössla s ná-
zvem Stromy vypravují.
Fotografie budou vystavené až do 20. března v prostorách 
Městského úřadu Říčany na Komenského náměstí 1619, 
v 1. patře, v prostorách odborů životního prostředí a škol-
ství. Pro veřejnost je výstava přístupná v rámci otvíracích 
hodin úřadu zdarma bez objednání.
Výstava představuje více než třicet památných, většinou 
nejstarších stromů naší republiky. Fotografie doplňují 
unikátní kresby, které nám představují, jak stromy vypa-
daly před více než půl stoletím.

Vážení spoluobčané,
rok 2025 je rokem oslav stého výročí od založení Klubu šachistů v Říčanech. Každé výročí by se mělo oslavit  
a v Říčanech máme k oslavě tohoto výročí mnoho důvodů.
O našich úspěších se dozvídáte ze stránek Kurýru zcela pravidelně. Mohu s hrdostí napsat, že jsme momen-
tálně z hlediska úspěchů našich dětí a mládeže nejlepší šachový klub v České republice.
Skvělé výsledky nepřicházejí samy sebou. Jedná se o dlouhodobou, pravidelnou a dobrovolnou práci celého 
kolektivu, kterému musím poděkovat. Je úžasné, že celých sto let máme zdokumentováno ve čtyřech velkých 
kronikách, které vám v tomto roce i rádi ukážeme v Muzeu Říčany. Zde je na místě vzpomenout na profesora 
J. Poláka, J. Malého a Františka Říhu, kteří se zasloužili o trvalý rozvoj klubu. Se současným kolektivem se 
setkáte na stránkách Kurýru nebo při společenském večeru, který v rámci oslav plánujeme.
Šachy nepatří k divácky atraktivním sportům. Přesto mají ve společnosti své významné místo. Je nesporné, že 
přispívají rozvoji myšlení a paměti, strategického rozhodování (mnohdy pod tíhou časového stresu), k před-
vídavosti a rozvoji logiky. Řadu mladých lidí dovedly až do manažerských funkcí. Pro dospělé jsou šachy 
skvělým způsobem, jak udržet mysl v kondici. Snad i proto je o šachy v Říčanech velký zájem. Za posledních 
patnáct let jsme přivítali na trénincích téměř pět stovek dětí.
O šachách se říká, že se jedná o královskou hru. V dnešní době digitalizace i šachy bojují o zachování fair play 
hry. Sportovního ducha se snažíme v klubu předávat dalším pokolením, ale nejenom to, mládež se musí hý-
bat, a i v tomto směru jsme aktivní: Více než třicet let si pronajímáme tělocvičnu a na závěr sezony pořádáme 
sportovní den s různými sportovními disciplínami.
Bez podpory města, kraje, a především rodičů by sport nemohl dobře fungovat. Za to všem děkuji. Musím 
vyzdvihnout také více než šedesátiletou spolupráci s KC Labuť.
A jaké akce plánujeme v rámci oslav? Vytiskneme minimálně stostránkovou brožuru o historii klubu. V pátek 
23. května uspořádáme šachový dětský den, v sobotu 24. května simultánku pro veřejnost na Masarykově 
náměstí s pokusem o zapsání do knihy rekordů. Nebude chybět již zmíněný slavnostní společenský večer 
a výstava v Muzeu Říčany.
Uspořádáme pěší pochod, abychom zavzpomínali na to, jak naši předchůdci putovali na první zápas do Úval. 
Na konci srpna nebude chybět mezinárodní Pohár města Říčany, raritou bude turnaj pro veřejnost na pe-
ronu nádraží v Říčanech. Plánujeme vysadit 64 stromů v Říčanech či okolí – stejně jako je políček na ša-
chovnici.
Vždy se raduji z úspěchů ostatních sportovních odvětví, která reprezentují město. V současné době je jich 
mnoho, což je úžasné. Přeji všem sportovcům hodně úspěchů i v letošním roce.

Jaroslav Říha
předseda spolku  
Klub šachistů Říčany 1925
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Krátce z jednání rady 12. 12. 2024
Rada přijala celkem 51 usnesení

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo se společnos-
tí Ramady stavby, s. r. o., na vybudování tůně na pozemku 
169/12 za cenu 991 919,09 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila cenu vodného pro kalendářní rok 2025 
ve výši 74,76 Kč/m3 včetně DPH a cenu stočného pro ka-
lendářní rok 2025 ve výši 63,30 Kč/m3 včetně DPH. Výše 
ročního nájemného za vodohospodářskou infrastrukturu 
pro rok 2025 činí 26 511 787 Kč bez DPH.

Hlasy pro: 5; zdrželi se: 1; nepřítomno: 1

l Rada schválila poskytnutí příspěvku na dopravu pro 
pedagogické pracovníky škol zřizovaných městem Říčany 
podle daných pravidel a uvolnila částku 362 844 Kč z rezer-
vy na motivační složku pro učitele.

Hlasy pro: 5; zdrželi se: 1; nepřítomno: 1

l Rada schválila přílohu č. 4 směrnice města č. 3/2023 
Zásady bytové politiky města Říčany, která upravuje základ-
ní sazby nájemného v bytech ve vlastnictví města od roku 
2024.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila rozpočty příspěvkových organizací města 
na rok 2025 dle příloh.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila smlouvu o spolupráci s nadačním fondem 
Nové Česko na realizaci programu protidrogové prevence 
REVOLUTION TRAIN pro žáky, studenty a veřejnost 
v roce 2025 za celkovou částku 165 000 Kč.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

Krátce z jednání rady 19. 12. 2024
Rada přijala celkem 30 usnesení

l Rada uzavřela rámcové smlouvy na těžební činnosti 
a soustřeďování dříví při hospodaření v lesích města se 
zhotoviteli: Petr Pecka, Xaverov 10, 285 06 Xaverov, IČO: 
06876668; Hubert Neumann, Voděradská 614/1, 251 01 
Říčany, IČO: 12529397; Ing. Tomáš Broukal, U Hřiště 51, 
251 01 Světice, IČO: 41961269; Kloboucká lesní, s. r. o., 
Vlárská 321, 763 31 Brumov-Bylnice, IČO: 25532642.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada uzavřela rámcové smlouvy na pěstební činnost v le-
sích města Říčany v roce 2025 s těmito zhotoviteli: Ing. To-
máš Broukal, U Hřiště 51, 251 01 Světice, IČO: 41961269; 
Hubert Neumann, Voděradská 614/1, 251 01 Říčany, IČO: 
12529397; Kloboucká lesní, s. r. o., Vlárská 321, 763 31 
Brumov-Bylnice, IČO: 25532642; Ivan Hudyma, Podnika-
telská 553, 190 11 Praha 9 – Běchovice, IČO: 68418329; 
WoodGood Group, s. r. o., Vosmíkových 930/12, 180 00 
Praha 8 – Libeň, IČO: 11980371. 

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila operační plány na zimní a letní údržbu ko-
munikací na rok 2024 a 2025 dle příloh č. 5 a 6 předložené 
společností Marius Pedersen, a. s., a navýšení cen o inflaci 
2,6 %, tj. 588 185,13 Kč měsíčně včetně DPH, a za zimní 
údržbu komunikací 1 762 527,12 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada schválila darovací smlouvu, kterou obci Jevany 
věnuje malé plavidlo s vlastním strojním pohonem.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

l Rada uzavřela smlouvu o dílo na demolici objektu 
Klub Cesta, Říčany s firmou Antistav, s. r. o., za cenu 
1 000 621,75 Kč včetně DPH.

Hlasy pro: 5; nepřítomno: 2

Krátce z jednání rady 9. 1. 2025
Rada přijala celkem 12 usnesení

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo s firmou 
DIRP, s. r. o., na zhotovení regálového systému spisovny 
do prostoru v podzemním podlaží objektu tělocvičny v ZŠ 
na Komenského náměstí, a to za cenu 2 161 907 Kč včetně 
DPH.

Hlasy pro: 7; nepřítomno: 0

l Rada schválila uzavření smlouvy o poskytování služeb 
v rámci administrace elektronické evidence mostních 
objektů v on-line systému hospodaření s mosty (BMS) se 
společností Pontex, spol. s r. o. Cena za roční provoz služby 
činí 12 100 Kč včetně DPH. Smlouva je uzavírána na dobu 
neurčitou.

Hlasy pro: 7; nepřítomno: 0

l Rada schválila smlouvu o dílo na opravu odtokového 
objektu pod bezpečnostním přelivem rybníku Marvánek se 
společností JPR Realizace, s. r. o., za cenu 701 132,44 Kč 
včetně DPH.

Hlasy pro: 6; zdrželi se: 1; nepřítomno: 0

l Rada schválila smlouvu o spolupráci při zajištění kul-
turně-vzdělávacího projektu Příběhy našich sousedů s ne-
ziskovou organizací Post Bellum, z. ú., přičemž finanční 
příspěvek města Říčany činí 89 700 Kč. 

Hlasy pro: 6; zdrželi se: 1; nepřítomno: 0

Krátce z jednání rady 16. 1. 2025
Rada přijala celkem 44 usnesení

l Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo na kompletní 
realizaci rekonstrukce interiéru Infocentra Říčany se spo-
lečností Myconstrution, s. r. o., za cenu 3 075 197 Kč včetně 
DPH.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila uzavření nájemní smlouvy s Jezdeckým 
klubem Říčany, z. s., jejíž předmětem je pronájem části 
pozemku parc. č. 707/1 o výměře 7016 m2 v k. ú. Říčany 

u Prahy, za účelem provozování jezdeckého klubu a trénin-
kové plochy pro koně, za nájemné v celkové výši 40 000 Kč /
rok 2025 s tím, že nájemné bude upravováno o částku odpo-
vídající roční míře inflace, na dobu neurčitou, s výpovědní 
lhůtou 1 rok, s účinností od 1. 9. 2025.

Hlasy pro: 5; zdrželi se: 1; nepřítomno: 1

l Rada schválila darovací smlouvy se Spolkem rodičů 
a přátel školy při Gymnáziu Říčany na poskytnutí finanční-
ho daru ve výši 20 000 Kč na pořádání maturitního plesu

Hlasy pro: 5; zdrželi se: 1; nepřítomno: 1

l Rada schválila darovací smlouvy s firmou Maturitní ples 
MKG, z. s., jejímž předmětem je poskytnutí finančního daru 
ve výši 20 000 Kč na pořádání maturitního plesu Masaryko-
va klasického gymnázia.

Hlasy pro: 5; zdrželi se: 1; nepřítomno: 1

l Rada schválila darovací smlouvu s Římskokatolickou 
farností Říčany, jejímž předmětem je poskytnutí finančního 
daru ve výši 15 000 Kč na úhradu honoráře kapele účinkují-
cí na 10. farním plese.

Hlasy pro: 5; zdrželi se: 1; nepřítomno: 1

l Rada souhlasila s financováním nového cyklotrenažé-
ru pro DPS Senior a stacionář Olga Říčany, p. o., ve výši 
32 990 Kč včetně DPH. Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila přidání odloučeného pracoviště v budově 
Sokolská 1376/8 Říčany pro 4. ZŠ Nerudova.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

l Rada schválila žádost o změnu zápisu ve Školském 
rejstříku MŠMT s platností od 1. 9. 2025, a to z důvodu 
přidání odloučeného pracoviště třídy lesní mateřské školy 
na parcele č. 217/2 v katastru obce Říčany pro Mateřskou 
školu U Slunečních hodin, p. o.

Hlasy pro: 6; nepřítomno: 1

PoZVáNKy Pro VeřejNoST
u ZaSTuPiTelSTVo
Středa 5. 2. od 18 hodin 
Zasedání zastupitelstva města Říčany se uskuteční v za-
sedací síni radnice na Masarykově náměstí 53. Podrobný 
program bude zveřejněn na úřední desce a na webu města.

u oblíbené bRuSlení SenioRů
Město Říčany opět zajistilo pro občany nad 65 let oblíbené 
bruslení zdarma v zimní hale ve Škroupově ulici. Bruslení 
si senioři mohou užít každé v pondělí od 8.30 do 10.15, a to 
až do 31. března 2025. Pronájem ledové plochy pro seniory 
i pro školy hradí město již osmou sezónu. 

u Z očí do očí 
Setkání se starostou nebo místostarosty kdykoli po dohodě 
se sekretariátem (e-mail: marketa.zilkova@ricany.cz).

Zprávy ze Žákovského 
zastupitelstva
Jako Žákovské zastupitelstvo jsme měli opět tu čest 
zúčastnit se akce české Vánoce, která se konala  
23. 12. 2024 na Masarykově náměstí. V dřevěných 
chaloupkách jsme během celé akce pouštěli lodičky 
pro štěstí, krájeli jablka a rozdávali skvělé vánočky 
od Pekařství Frydrych, které už několikátým rokem 
podporuje tuto akci. Moc děkujeme. 

benefiční koncert
První akcí ŽZ v roce 2025 bude již tradiční benefiční 
koncert, který se bude konat dne 15. 4. 2025 v KC Labuť. 
Opět budou vystupovat soubory a kapely z Říčan a okolí. 
Jako každý rok bude možnost přispět jakoukoliv částkou, 
tentokrát Nadačnímu fondu Viki, jehož smyslem je pomoc 
onkologicky nemocným dětem, mladistvým a jejich rodi-
nám. Budeme moc rádi, když přijdete a podpoříte nás.
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odlož mobil v knihovně
Společnost Asekol ve spolupráci 
se Středočeským krajem zahájila 
projekt Odlož mobil v knihovně, 
do kterého je v současné době 
přihlášeno více než 110 knihoven 
Středočeského kraje, mezi nimi 
i naše Husova knihovna Říčany. 
Smyslem projektu, který probíhá 
do 1. 4. 2025, je rozšíření povědomí o třídění vysloužilé-
ho drobného elektroodpadu a podpora sběru mobilních 
telefonů. Zároveň má akce i nezanedbatelný environ-
mentální a sociální dosah. Veškeré odevzdané mobilní 
telefony budou předány k využití neziskové společnos-
ti Remobil, která za každý odevzdaný telefon přispěje 
částkou 10 Kč na aktivity Jedličkova ústavu a škol. Pro 
knihovny jsou připraveny finanční odměny až 15 000 Kč, 
pro občany poukázky až na 2 000 Kč na nákup knih. 
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Před volbami jsme slíbili, že se za-
sadíme o návrat dětské lékařské po-
hotovosti do Říčan. V letošním roce 
bychom rádi tento projekt dotáhli, do-
konce nejen pro děti, ale i pro senio- 
ry a všechny dospělé.

Od roku 2022 jsme jednali s říčanskou nemocnicí Agel, Oli-
vovou dětskou léčebnou, soukromými subjekty i Odborem 
zdravotnictví Středočeského kraje o možnostech zavedení 
standardní lékařské pohotovosti. Jsme schopni nabídnout 
zařízenou ordinaci, byt pro lékaře i spolupráci s nemocnicí 
na odborné diagnostice typu RTG či laboratoře. Základním 
problémem se ale ukázala být (vedle dlouhodobého nedo-
statku lékařů) nová pravidla pro vznik pohotovostí. Základ-
ní podmínkou totiž nově je, že pohotovost má být zřizována 
u krajských nemocnic. A tu u nás nemáme.

Hledali jsme tedy dál a našli jsme moderní a funkční ře-
šení. Tím je online lékařská služba, která může fungovat 
v režimu 24/7 (tedy nonstop). Díky již osvědčeným tech-
nologiím a postupům je tento model mnoho let funkční 
například ve Skandinávii a od loňského roku též pilotně 
v Jihočeském kraji.

říčany – první město, které nabídne online poho-
tovost zdarma

Načerpali jsme zkušenosti z pilotního provozu od kolegů 
v Českých Budějovicích a odjížděli jsme s tím, že služba 
velmi dobře funguje. Podle slov paní vedoucí odboru zdra-
votnictví i samotného hejtmana Kuby je online pohotovost 
oblíbená jak mezi občany-pacienty, tak mezi místními lékaři. 
Těm totiž může velmi ulevit, když odčerpá část méně závaž-
ných případů z jejich ordinací.

Přes videohovor s praktickým lékařem (u dětí s pediatrem) 
je dnes možné provést prvotní vyšetření, doporučit další 
postup, medikaci či jen pacienta/rodiče uklidnit. Samozřej-
mostí je možnost předepsání léků formou eReceptu a vysta-
vení standardní lékařské zprávy.

V nejbližších měsících vypíšeme veřejnou zakázku 
na provozování této služby, takže se dá předpokládat, 
že rozjezd zvládneme ještě v letošním roce 2025. Služba 
by měla být zdarma pro všechny občany s trvalým poby-
tem v Říčanech. Až se vše zaběhne, a pokud bude zájem 
z okolních obcí, můžeme uvažovat o rozšíření i na širší 
území.

online lékař pomůže u většiny případů

Pacienti, zejména pak maminky dětí, si chválí hlavně rych-
lost, nonstop dostupnost, intuitivní ovládání i proaktivní 
přístup lékařů na telefonu. Těmi jsou totiž často lékařky-
-maminky na rodičovské dovolené, které samy mají zájem 
získávat praxi a přivydělat si během mateřských povinností. 
Vše je tedy postaveno na principu win-win.

Zaujalo mě, jak výrazně pozitivní jsou zkušenosti z Jiho-
českého kraje. Za první půlrok provozu nemají téměř žádné 
stížnosti nebo negativní reakce. Počet registrovaných domác-
ností v jižních Čechách je přes 25 000 a čísla neustále ros-
tou. Reakční doba lékařů je 2–3 minuty (garantovaná max.  
30 minut) a téměř vždy je případ přes online pohotovost uspo-
kojivě vyřešen. Ve vážnějších případech, kdy je žádoucí osobní 
ošetření, lékař tuto situaci vyhodnotí a případně i sám přivolá 
rychlou záchrannou službu. Online pohotovost se tedy neho-
dí pro řešení vážných zranění či neodkladných případů, kdy 
je nutné ošetření v nemocnici. Pro velkou část  situací, kdy 
dojde k onemocnění mimo ordinační hodiny, je online konzul-
tace zcela dostačující a významně rozšíří dostupnost lékařské 
péče. Pevně věřím, že již brzy i u nás v Říčanech.

Přejme si všichni, ať se vše podaří co nejdříve. Zdraví je 
nade vše.

Váš starosta, David Michalička, Klidné město

říčany chystají online dětskou pohotovost

Nemocnice novinku vítají

„Je to pozitivní věc, která pomůže omezit zbytné zákroky. 
Ty na urgentní příjem nepatří,“ myslí si ředitel prachatic-
ké nemocnice Michal Čarvaš.

Podobně uvažují například ve strakonické i jindřicho-
hradecké nemocnici, kde je urgentní příjem dlouhodobě 
velmi přetížen. „Náš region je rozlohou jeden z největších 
v republice, z čehož plynou větší dojezdové vzdálenosti. 
Zkušenosti ze Slovenska a západní Evropy nasvědčují, že 
využití takzvané telemedicíny může přinést menší zatíže-
ní urgentních příjmů, což ocení i naši klienti,“ připomíná 
mluvčí jindřichohradecké nemocnice Eliška Čermáková.

Připravujeme veřejnou zakázku

„Inspirace přišla z jižních Čech, kde 
již od loňského léta online pohotovost 
úspěšně provozují. Hejtman Martin 
Kuba, mimochodem sám původní 
profesí lékař, se svým týmem připra-
vil tento koncept pro všechny obyvate-
le Jihočeského kraje. Rádi jsme přijali 

pozvání od vedení tamního odboru zdravotnictví a osobně 
jsme se ptali na všechny podrobnosti služby. Teď nás čeká 
veřejná zakázka, do které musíme přesně popsat naše 
požadavky a konkrétní detaily zaměřené na naše město. 
Pevně věřím, že se vše podaří úspěšně spustit ještě v roce 
2025.“

Hana Špačková,
místostarostka, Klidné město

online pohotovost pro děti i seniory

„Moderní technologie otevírají nové 
možnosti, jak zjednodušit a zpřístup-
nit lékařskou péči pro každého. Tato 
aplikace nabízí rychlé a pohodlné 
řešení pro všechny generace. Senio-
ři ocení, že nemusejí v nepříznivém 
počasí chodit k praktickému lékaři. 

Maminky s dětmi mohou během pár minut získat spoje-
ní s pediatrem, když například v pátek večer řeší vysokou 
horečku dítěte. Díky aplikaci lze předejít v některých pří-
padech zbytečným výjezdům záchranné služby, jež mohou 
být často nahrazeny jednoduchou radou lékaře na dálku. 
Aplikace přispěje k lepší dostupnosti péče pro všechny, kte-
ří ji skutečně potřebují,“ doplňuje Martin Mácha, ředitel 
útvaru krizového řízení města.

Vedoucí odboru zdravotnictví Jihočeského kraje Ivana Turková odpoví-
dala na všechny naše dotazy.
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movitostí. Porostou příjmy z poplatků za rostoucí počet úko-
nů. Odhadované příjmy z pokut za překročení rychlosti bu-
dou klesat, jelikož řidiči upravují svou rychlost na měřených 
úsecích, což je z hlediska bezpečnosti silničního provozu 
žádoucí. K poklesu dále dojde i kvůli některým plánovaným 
uzavírkám komunikací v katastru města a na dálnici D0.
Vedení města hledá i nové zdroje příjmů a jedním z projek-
tů, který odstartoval už koncem roku 2021, jsou hromadná 
podání registrací vozidel. Ukazuje se, že tento projekt je vý-
borně řízen a získal si velké renomé mezi prodejci aut. V příš-
tím roce by měl přinést do městské pokladny vyšší desítky 
milionů korun.
Neinvestiční dotace se vztahují převážně k sociálním pro-
jektům. Vzhledem k tomu, že se jedná o průběžnou a zúčto-
vatelnou položku, nemá tato změna žádný dopad na vlastní 
rozpočet města.

městský úřad patří podle benchmarkové studie 
k nejefektivnějším úřadům v Česku
Dlouhodobě se zabýváme efektivitou městského úřadu. Počet 
úřednických pozic důsledně řídíme a podrobujeme srovnání 
s jinými úřady. Posilujeme výdaje s pozitivním vlivem na kvalitu 
poskytovaných služeb občanům, a naopak dlouhodobě se sna-
žíme šetřit na výdajových smlouvách týkajících se chodu úřadu. 
K celkovému výkonu úřadu přispívá také snaha o diferencované 
odměňování zaměstnanců úřadu, kdy se odměny odvíjejí od pl-

nění zadaných projektů a cílů. Takový přístup je na úřadech velmi 
neobvyklý, ale vede k vysoké výkonnosti úřadu, v přepočtu úřed-
ních úkonů na počet úředníků patříme mezi absolutní špičku.

Výdaje rozpočtu porostou pouze mírně, vracíme se 
k hospodaření s důrazem na úspory, ale neškrtá-
me v rozsahu služeb
Po letech vysoké inflace, která se projevovala nárůstem provoz-
ních výdajů, se vracíme k výraznému šetření a zpomalení ná-
růstu výdajů. Nedochází však ke škrtům v rozsahu služeb, aby se 
nesnižovala kvalita života občanů města. Proto v oblastech jako 
bezpečnost, dopravní obslužnost, výdaje na podporu seniorů či 
školství růst výdajů kopíruje inflaci a někde i mírně roste rozsah 
služeb. Chtěl bych zdůraznit nové posílení městské hromadné 
dopravy a podporu oblíbené taxislužby pro seniory.
Velmi mírný nárůst či stagnaci vidíme i v oblasti mezd. Nejasná 
je situace kolem financování neučitelských pozic ve školství, kde 
se vláda snaží přenést tíhu těchto výdajů na města, která s tím ale 
zásadně nesouhlasí. Finální rozhodnutí ještě neznáme a budeme 
hledat řešení až se situace vyjasní.
Co se týče služeb údržby, čistoty a zeleně města, zde počí-
táme s inflací a adekvátními cenami energií. Městu rostou 
náklady na odpady, a to z důvodu platnosti nového zákona 
o odpadech, který mimo jiné stanovuje přísnější limity pro 
recyklaci a dlouhodobě zdražuje nevytříděný komunální 
odpad. Mírně rostou také příspěvky příspěvkovým organiza-

  KlasifiKace výdajů:
•  výdaje na chod městského úřadu: Obsahují zejména mzdy a příslušné sociální a zdravotní pojištění všech zaměstnanců, provozní 

náklady kanceláří a dalších nákladů nezbytných k zajištění chodu úřadu.
•  výdaje na provoz města: Patří sem služby nezbytné k údržbě města, mezi jinými odpadové hospodářství, úklid a údržba komunikací, 

zeleně a veřejného prostoru, veřejné osvětlení, opravy silnic, chodníků a městského majetku, městská policie apod.
•  dluhová služba: splátky úroků a jistiny úvěrů; největší část je za úvěr na novou školu.
•  Neinvestiční dotace a příspěvky: Účelově vázané prostředky, které jsou vypláceny příspěvkovým a dalším organizacím, jejichž je 

město zřizovatelem jako školky, školy, knihovna, muzeum a další. Tyto prostředky převážně slouží k úhradě provozních výdajů a údržby, 
v některých případech i mzdových výdajů.

•  Mandatorní výdaje: Povinné výdaje, které musí město hradit ze zákona, zdaleka největší položkou jsou sociální dávky různých typů, 
tento výdaj je plně hrazen státním rozpočtem a z pohledu města je to pouze průběžná položka.

Výše výdajů schválených městských rozpočtů v letech 2016–2025

Vážení spoluobčané,
dovoluji si vás, tak jako každý rok, již 
po patnácté oslovit a informovat vás 
o schváleném rozpočtu města Říčany 
na rok 2025. Přestože má celková 
ekonomická situace v česku k ideálu 
daleko, město Říčany má výrazně 

proinvestiční rozpočet, a to především díky dlouhodobé-
mu koncepčnímu finančnímu řízení městských financí.

Získávání investičních dotací umožňuje rozvoj 
města jako nikdy v minulosti
Důraz na investice a schopnost pro ně získat dotační tituly je 
výbornou vizitkou práce vedení města a zaměstnanců měst-
ského úřadu. Trvale pracují na získávání dotací z nejrůzněj-
ších výzev a programů, aby se co nejvíce znásobilo využití 
vlastních investičních prostředků. Z celkově plánovaných 
investic ve výši 500 milionů korun pokryjí dotace takřka  
280 milionů Kč, což představuje 56 %. Největší investicí je 
stavba nové školy, která vstoupí do plánovaného druhého 
roku výstavby. Více se dočtete v sekci investice.

Celková ekonomická situace Česka se mírně 
zlepšuje
Po období ovlivněném pandemií a energetickou krizí se oče-
kává, že česká ekonomika bude mírným tempem růst, avšak 

s určitými riziky. Na domácím trhu bude důležité sledovat 
vývoj mezd, domácí spotřebu, investice a vliv vládních da-
ňových opatření. Mezi hlavní mezinárodní rizika pro českou 
ekonomiku patří geopolitické napětí, vývoj ekonomiky na tr-
zích Evropské unie, ceny energií a přetrvávající problémy 
dodavatelských řetězců.
Inflace by se měla držet na hodnotě kolem 2,5 %, nicméně 
její volatilita bude záležet na výše vyjmenovaných faktorech.
Abychom sestavili stabilní rozpočet, bylo potřeba tuto eko-
nomickou realitu zohlednit v předpokladech, příjmových 
a nákladových trendech jednotlivých částí rozpočtu i při 
tvorbě rezerv. Podařilo se sestavit vyvážený rozpočet, který 
reflektuje ekonomickou realitu a potřeby občanů.

Příjmy města budou závislé na vývoji daňových 
příjmů, vlastní příjmy očekáváme srovnatelné 
s minulým rokem
Vzhledem k novým pravidlům rozpočtového určení daní 
(RUD) bylo poměrně obtížné odhadnout příjmy z celostát-
ních daní, jelikož historická data nelze použít. Odhady byly 
provedeny podle modelových kalkulátorů doporučených Mi-
nisterstvem financí.
Při odhadech městských příjmů jsme vyšli z odhadů vývoje 
ekonomiky a znalostí místních reálií. Očekáváme, že příjmy 
města budou růst tam, kde se uplatňují indexace cen nebo 
inflační doložky jako například u nájemného městských ne-

rozpočet města 2025  
Výše investic dosáhne 500 milionů korun

  KlasifiKace příjmů:
•  příjmy z celostátního přerozdělení daní: Alokace daní z příjmů a DPH ze státního rozpočtu převážně podle počtu obyvatel; daň z nemovi-

tosti, jejíž výše je určována městem a její výběr plyne přímo do městského rozpočtu.
•  Vlastní příjmy města: Místní a správní poplatky, nájemné z nemovitostí a příjmy z pokut.
•  Neinvestiční dotace a příspěvky: Dotace na výkon státní správy, sociální dávky do roku 2011, dotace na volby – průběžné položky, stejná 

výše je v mandatorních výdajích.
•  investiční dotace: Vázané prostředky na veřejně prospěšné stavby – většinou kryjí 60 až 85 % potřebných výdajů, zbytek je krytý z roz-

počtu města.

Výše příjmů schválených městských rozpočtů v letech 2016–2025
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Pečlivé finanční řízení je nutností
Vzhledem k velmi složité finanční situaci bude důleži-
té pečlivé řízení peněžních toků, a to hlavně z důvodu 
výstavby nové školy. Máme nastavený finančního re-
porting, finanční dopady stavby koordinujeme s doda-
vatelem stavby, technickým dozorem a projektantem. 
Peněžní toky důsledně kontrolujeme a sledujeme, a to 
zejména kvůli plnění podmínek jednotlivých dotačních 
titulů a časové návaznosti dotačních plateb. 
Plnění rozpočtu je vedením města i finančním výborem 
bedlivě sledováno, aby byla stabilita rozpočtu zachová-
na po celé fiskální období tak jako v minulosti.

Martin Gebauer  
předseda finančního výboru  

zastupitel za Klidné město
  Graf ukazuje, jaké procento z výdajů na roční provoz města 
by muselo být zaplaceno, aby došlo k úplnému splacení všech 
úvěrů.
Graf zadlužení města ukazuje dlouhodobě stabilní finanční 
situaci a prostor pro případné další úvěrování v případě např. 
nákupu strategických nemovitostí nebo projektů.

Vývoj zadluženosti města ukazuje 
níže připravený graf:

RePoRt Ze staVby NoVé šKoLy

Budova tělocvičny má vedle oken a dveří hotovou střechu a pomalu se halí do finálního obvodového pláště skládané fasády. 
Uvnitř se budují dílčí provozní místnosti. Budova školy vyrostla o další nadzemní podlaží z dřevěné konstrukce (poslední) 
a v části budovy realizací dělicích stěn již vznikají prostory budoucích tříd.

cím města, což jsou školy a další kulturní instituce, tak aby 
pokryly inflační nárůsty. Rozpočet stále počítá s částkami 
na městské granty podporující sportovní oddíly, zájmové 
kroužky a sportovní a společenské akce. Pamatujeme také 
na sociální fond, ze kterého bude sociální komise rozdělovat 
grantové příspěvky a podporu sociálním projektům.

Výborné hospodaření města umožnuje výstavbu 
nové školy i dalších výrazných investic bez zadlu-
žení!
Jak je to možné? Protože jsme mysleli dopředu a začali jsme 
už v rozpočtu 2022 tvořit rezervu na novou školu, aby nás 
případná výstavba školy nezastihla bez finančních prostřed-
ků, a co je ještě důležitější, mohli jsme tak dále plynule po-
kračovat v naplánovaných investicích. Dali jsme si za cíl, že 
na novou školu každý fiskální rok věnujeme v průměru maxi-
málně 50 % volných investičních prostředků. Nechtěli jsme 
dopustit, aby započaté investice neměly zajištěno financová-
ní až do konce projektu a abychom museli spoléhat na úvěry, 
které jsou v dnešní době velmi drahé, a navíc by podvazovaly 
další investiční aktivitu města.
Správný poměr dotací a vlastních prostředků tudíž pro nás 
byla ta správná cesta. Vše se velmi zkomplikovalo, když 
po pandemii covidu došlo k dramatickému nárůstu cen sta-
vebních prací a cena za školu vystřelila velmi vysoko, mimo 
naše možnosti.
Vedení města se nevzdalo a znovu a znovu jednalo s minis-
terstvy, aby navýšila dotace, protože jinak bychom si výstav-
bu nemohli dovolit. A jednání byla nakonec úspěšná. Jen pro 
vaši informaci, škola čerpá dotace ze šesti dotačních titulů. 
Je to ohromně komplikované a složité, protože každý dotač-
ní titul má jiné požadavky a podmínky čerpání, ale výrazně to 
ulevilo tlaku na vlastní prostředky města.

Výstavba nové školy pokračuje v rámci schváleného finančního 
plánu.

Největší investiční akce roku 2025 v rozpočtových 
výdajích jsou uvedeny v následující tabulce:

* Tyto výdaje jsou naplánované jako souběžné při rekon-
strukci asfaltového povrchu ulice Černokostelecká, kterou 
vlastní stát, a opravu financuje ŘSD a týkají se veřejného 
osvětlení, kanalizace a chodníků.

Jak je vidět, školství, silnice, infrastruktura patří mezi prio-
rity, ale jsou tam i desítky dalších menších projektů řešících 
různé oblasti života v našem městě. Z těchto čísel je patrné, 
že město nepolevuje v investičních aktivitách směřujícím 
ke zlepšování kvality života občanů.

Díky zodpovědnému hospodaření je i přes složi-
tou ekonomickou situaci finanční situace města 
výborná 
Občanské hnutí Klidné město (KM) již čtvrté volební období 
zodpovědně hospodaří. Splatilo staré dluhy a soustavným 
výborným finančním řízením dokáže najít finanční prostřed-
ky a získávat dotace na stále nové projekty směřují ke zlepšo-
vání kvality života občanů. Jak je to možné?

l  Město žije pouze za „své“, nesází při svém rozvoji na úvě-
ry a půjčky.

l  Podrobné sledování a řízení příjmů a výdajů vedlo každý 
rok k přebytkovému hospodaření.

l  Přebytky rozpočtu byly směrovány zpět do investic, 
na zlepšování infrastruktury města.

l  Prostřednictvím transparentních výběrových řízení došlo 
a dochází k efektivnímu využívání peněžních prostředků 
na provoz úřadu a městských služeb.

Vzhledem ke složité ekonomické situaci je potřeba rozpočto-
vat a finančně řídit zodpovědně. Právě rezervy jsou v takové 
době velmi důležité. My máme v provozních a investičních 
rezervách – ať už vázaných, či volných – dostatek prostřed-
ků, což nám dává jistotu, že můžeme pokračovat ve všech 
naplánovaných aktivitách či investicích a jsme případně 
schopni čelit neočekávaným situacím, aniž bychom se mu-
seli zadlužit.

Nejvýznamnější 

investice 2025 Výdaj (mil. Kč)

zŠ Komenského, 2. rok výstavby 242,3

Parkoviště u nádraží 53,7

rekonstrukce Černokostelecká, 2. etapa* 44,0

Vodovody a kanalizace – Pacov, ryba 27,5

Cyklostezka Říčany–Tehovec 17,0

Oprava ČOV 13,3

Parkoviště Pod Hradem, 

odsunuto z roku 2024 12,4

Výměna svět. bodů veř. osvětlení, III. fáze 9,8

Oprava ulice Melantrichova 4,1

  Poznámka: Investiční rozpočet obsahuje převody 
nedočerpaných probíhajících investic z předchozího roku. 
Vzhledem k velikosti investic je také ponechána odpovídající 
rezerva na vícepráce a nepředvídatelné výdaje.

Vývoj investic města v letech 2016 až 2025
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od 1. února do 9. března se opět rozjíždí participativní 
rozpočet Překvapte Říčany. Každý Říčaňák starší 15 let 
může přihlásit až 3 projekty a vylepšit veřejný prostor 
města. Se svým nápadem se zařaďte mezi více než třicít-
ku vítězných projektů, které za téměř 40 milionů korun 
město zrealizovalo, nebo jsou v procesu příprav. Radnice 
postupně řeší i náměty, které se v hlasování umístily 
na dalších příčkách.

PRoJeKTY Z RoKu 2023
Město letos plánuje umístit na parkoviště v Olivově uli-
ci solární parkovací místa s přístřeškem pro 6 aut  
a dobíjením pro 4 vozidla. Na střeše modulu se instaluje 45 
fotovoltaických panelů s celkovým výkonem 20,25 kW, které 
umožní ukládat přebytečnou energii a využívat ji později, 
například pro nabíjení automobilů. Bateriové úložiště  
o kapacitě 46 kWh sníží závislost na distribuční síti a bude 
využitelné na sdílení energie. Solární panel nabije baterii 
přibližně za 2 hodiny a 30 minut. 

Část financí z projektu nakládání s dešťovou vodou z bu-
dov na Masarykově náměstí jde na zpracování odborné 
studie, která na základě pravidelně odebíraných vzorků vody 
na vybraných místech a jejich laboratorní analýzy odhalí 
zdroje nežádoucích znečišťujících látek. Výsledky se dozví-
me na podzim. Zbývající částka se využije na realizaci dopo-
ručených opatření pro zlepšení kvality vody v našich vodních 
tocích a rybnících – jedním z řešení může být právě změna 
způsobu hospodaření s dešťovými vodami.

V rámci projektu Svoboda přírodě město spolu s autorem 
námětu a dalšími organizacemi zajišťujícími průzkumy 
na ochranu přírody vytipovává vhodné lokality pro určení 
bezzásahových území v Říčanech. O specifikách daného 
místa (mohou to být oblasti kolem rybníků, cyklostezek, 
oplocenky u dálnice, apod.) se lidé dozví na informačních 
panelech.

PRoJeKTY Z RoKu 2024
Aktuálně se připravuje stavební program u projektu Poho-
dové údolí ii., který zahrnuje postup pro vybudování dřevě-
ného chodníčku, lávky a visutého chodníku pro pěší podél 

Říčanského potoka v oblasti hájku za zimním stadionem. 
Realizace je v plánu v druhé polovině roku 2025. Dřevěný 
chodník vznikne SZ – JV směrem v průseku pod elektrickým 
vedením od ul. U Hřiště až k ul. Skautská. Přes Říčanský 
potok poté povede lávka. Za potokem se stezka ostře lomí 
severním směrem a vzhledem k vysokému převýšení je zde 
nutný visutý chodník.
 
Loňským vítězem byla i učebna pro dopravní výchovu 
a Klub Cesta, kterou město původně zamýšlelo v plánované 
nové kontejnerové budově Na Obci spolu s multifunkčním 
prostorem pro setkávání. Vhodné prostory pro Cestu inte-
grace, o. p. s., žádanou studovnu pro studenty a herničku 
pro děti se podařilo najít v budově na Masarykově náměstí 
na rohu ulice Lázeňská, kterou město zakoupilo na podzim 
2024. V příštích měsících projde budova rekonstrukcí. V pří-
zemí bude zázemí pro Klub Cesta, v horním patře se dopo-
ledne budou setkávat rodiče s dětmi a odpoledne zde bude 
místo pro studenty a žáky říčanských škol.

Do finále se blíží realizace edukativní stezky pro děti a ro-
diče, která povede říčanským lesem od Jurečku do Strašína. 
Vzdělávací herní stezka s interaktivními dřevěnými prvky 
bude mít 7 tematických zastávek. Návštěvníci se mohou těšit 
třeba na překlápěcí pexeso, pozorovatelnu s maketami zví-
řat, lesní internet, edukační dendrofon nebo frotážový pult. 
Hotová by měla být do konce února.

Během jara se také opraví zchátralé schodiště vedoucí 
z Mlýnské ulice do Havlíčkovy ulice. Nové schody tvořené 
ze žulových obrub a dlažebních kostek budou lemovány ko-
vovým zábradlím. V místě podest se přeruší, aby zde vznikl 
otevřený prostor do zeleně. Lavička s opěradlem bude orien-
tovaná směrem na Mlýnský rybník, aby zakryla sloup a stav-
bu trafostanice. V mírném oblouku v horní části nebude chy-
bět odpadkový koš. 

Adéla Ambrožová  
koordinátorka participace

Překvapte říčany 2025 je tady! Proměňte vaše 
nápady ve skutečnost a vylepšete říčany
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5 milionů korun opět čeká na vaše 
skvělé nápady. Překvapte Říčany svým 
projektem nebo podpořte hlasováním jiné. 
Plňte si své sny a vize doma, v Říčanech!

Chcete zlepšit veřejný prostor či rozšířít 
možnosti kulturního, sportovního 
nebo společenského vyžití u nás?
Až tři vlastní náměty můžete zasílat 
od 1. února do 9. března 2025.

Je to snadné! VYPLŇTE FORMULÁŘ ON-LINE NA WWW.PREKVAPTERICANY.CZ, NEBO POŠLETE 
NASKENOVANÝ FORMULÁŘ E-MAILEM NA RIDIM@RICANY.CZ. VYPLNĚNÝ FORMULÁŘ MŮŽETE 
TAKÉ PŘINÉST OSOBNĚ DO INFOCENTRA ŘÍČANY.

Čtyři kroky 
pro lepší 
Říčany

Hřiště s lanovými mosty / 2021

Koloběh – dobročinný obchůdek / 2018

Bike+Ride & cykloboxy u nádraží  / 2017

hlasováníprezentace realizacenápad

Získejte pro svůj projekt veřejnou podporu! PŘESVĚDČTE OSTATNÍ O JEHO SMYSLU 
A DISKUTUJTE O NĚM NA JEDNOM ZE ČTYŘ SETKÁNÍ (TO JE PODMÍNKA PŘIHLÁŠENÍ).

Čtyři veřejná setkání se uskuteční v dubnu 2025, začínáme vždy v 18.30.

Hlasovat může každý Říčaňák! O NEJLEPŠÍCH PROJEKTECH, KTERÉ BUDE MĚSTO 
REALIZOVAT, ROZHODNETE PRÁVĚ VY! HLASOVAT BUDEME V ČERVNU 2025. PODROBNÉ INFO 
VČETNĚ VŠECH PŘIHLÁŠENÝCH PROJEKTŮ NALEZNETE NA WWW.PREKVAPTERICANY.CZ.

Po 14/4 – KC Labuť / předsálí1 Po 21/4 – Restaurace Na Rychtě3

St 16/4 – Restaurace Jureček2 St 23/4 – Konferenční centrum Oáza4
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TELEFON

Popište váš navrhovaný projekt
NÁZEV PROJEKTU (maximálně 12 slov)

STRUČNÝ POPIS PROJEKTU (co, kde, proč, pro koho, ...)

JMÉNO A PŘÍJMENÍ NAVRHOVATELE (maximálně 12 slov)

STRUČNÁ PRAVIDLA 9. ROČNÍKU PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTOVÁNÍ V ŘÍČANECH

CO MÁM UDĚLAT S PRÁVĚ VYPLNĚNÝM FORMULÁŘEM?

•  Podpora občanů – váš projekt představíte na jednom 
z veřejných setkání a následně projde hlasováním 
veřejnosti.
•  Finanční rámec – na realizaci projektů je vyčleněno 

celkem 5 milionů Kč, z toho 4 mil. Kč jsou určeny na 
projekty v ceně v rozmezí 0,5–2 mil. Kč a 1 mil. Kč 
na projekty v ceně do 0,5 mil. Kč.

•  Náklady projektu – náklady vašeho záměru nesmí 
přesáhnout 2 miliony Kč (včetně ceny za případné 
projektování).
•  Veřejný prostor – váš záměr by měl být navržen na 

pozemcích města a veřejných prostranstvích.
•  Určení projektu / příjemce – výsledné dílo musí 

sloužit veřejnosti.

Formulář můžete naskenovat a jeho elektronickou kopii poslat na e-mail: ridim@ricany.cz, 
případně vyplněný formulář odneste a předejte v Infocentru na Masarykově náměstí. Nejlepší 
je ale vyplnit digitální verzi formuláře on-line přímo na adrese: www.prekvaptericany.cz

E-MAIL

PŘEDPOKLÁDANÁ CENA PROJEKTU ZÚČASTNÍM SE VEŘEJNÉHO PROJEDNÁNÍ

(zahrňte i provozní náklady za 5 let) (zaškrtněte datum, kdy chcete váš projekt prezentovat)

14/4 16/4 21/4 23/4

ON-LINE verzi formuláře naleznete zde.

Překvapte Říčany_Kurýr_v3.indd   2 27.01.2025   10:30

Podávání návrhů od 1. února do 9. března 2025
Každý navrhovatel může podat maximálně tři návrhy pí-
semnou formou v tomto termínu. Je možné znovu při-
hlásit záměr, který v předchozích ročnících nezvítězil. 
Forma podání je možná online, nebo osobně na Infocen-
tru na Masarykově náměstí (vyplněný formulář).

 Hodnocení návrhů únor–duben 2025
Návrhy projektů se předají k technické analýze přísluš-
ným odborům radnice v pořadí tak, jak přijdou. Ty zhod-
notí jejich realizovatelnost, majetkoprávní vztahy a oče-
kávané náklady. Autoři projektů, které nepostoupí do 
samotného hlasování, budou informováni o důvodech 
tohoto rozhodnutí. Drobné a dílčí úpravy budou s autory 
návrhů řešit koordinátorka PB či pracovníci radnice. Po-
radí jim, jak návrhy upravit, aby o nich mohla veřejnost 
hlasovat.

 Povinnost prezentovat každý návrh na jednom ze 
čtyřech veřejných setkání (duben 2025)
Čtyři veřejná setkání se uskuteční v průběhu dubna 
2025, vždy od 18.30. Po představení návrhů budou pří-
tomní diskutovat. V případě podobnosti projektů (řeší-
cích stejnou lokalitu) bude možné spojit je v jeden, to 
bude v kompetenci koordinátorky PB po dohodě obou 
navrhovatelů. Není možné podat dvě varianty stejného 
projektu („mini“ a „maxi“), byť od dvou různých navrho-
vatelů. V dubnu by již měla být u většiny projektů posou-
zená realizovatelnost.

 Kampaň navrhovatelů (květen 2025)
Všichni autoři schválených projektů do hlasování mo-
hou prezentovat své náměty nejrůznější formou propa-
gace, od letáků přes online reklamu, video po osobní 
představení návrhu veřejnosti. Dostanou k dispozici ½ 
strany v květnovém čísle Říčanského kurýru.

 Hlasování od 1. 6. do 15. 6. 2025
Občané Říčan mohou hlasovat bez registrace přes Por-
tál občana města Říčany, registrovaní v Řídím Říčany 
přes zvací e-mail. Hlasovat půjde i osobně v Infocentru 
na Masarykově náměstí prostřednictvím tabletu. Hla-
sovací platforma umožňuje volbu kladných i záporných 
hlasů, v každé kategorii zvítězí dva projekty s největším 
počtem kladných hlasů. Výsledky se zveřejní na webu 
města po sečtení hlasů.

 Zahájení realizace vítězných návrhů v létě 2025
O stavu realizace budou občané dostávat průběžné 
informace. Pokud mají hlasující zájem a požádají o to 
po konci hlasování, mohou obdržet informace cíleně 
e-mailem. Ostatní najdou informace na webu, Face-
booku města a v Říčanském kurýru.

Od února 2025 se mohou občané Říčan již podeváté 
podílet na chodu města! Chcete ve svém okolí něco vy-
lepšit, vybudovat, zasadit nebo opravit? Seznamte s tím 
i ostatní a podílejte se na směřování města! Zapojte se 
do 9. ročníku participativního rozpočtování a získejte pro 
své náměty podporu mezi spoluobčany. Vytvořte vlast-
ní komunitu, diskutujte, ptejte se, vylepšujte své návrhy 
a vymýšlejte pro ně podpůrné kampaně.

 1. Celkový rozpočet je 5 milionů Kč. Tato částka se 
dále dělí mezi dvě kategorie projektů:

 –  velké investiční projekty (4 miliony Kč): cena jedno-
ho projektu mezi 500 tisíci až 2 miliony Kč;

  –  malé investiční projekty (1 milion Kč): cena jednoho 
projektu do 500 tisíc Kč.

První dva vybrané projekty z obou kategorií budou 
následně financované z rozpočtu města.

 2. Navrhovatelem může být fyzická osoba starší 15 
let s trvalým pobytem v Říčanech.

 3. Přihlášený projekt musí být veřejně prospěšný 
a realizovatelný na pozemku v majetku města. Může to 
být úprava parku, hřiště, sportoviště, relaxační a volno-
časový prostor, umělecké dílo nebo opatření na ochranu 
životního prostředí, pomoc skupině obyvatel, obnova 
historického místa, oprava/výstavba cest a chodníků. Je 
jen na vás, kam budou finanční prostředky investovány. 
Majetek města lze snadno zjistit na internetové adrese 
ricany.gepro.cz, stačí zaškrtnout políčko majetek města, 
a ten se zbarví do oranžové.

 4. Každý návrh musí obsahovat:
 –  název s uvedením lokality zamýšlené realizace 

(adresa / GPS souřadnice);
 –  odůvodnění návrhu (jaký bude přínos pro město, 

kolika občanů se bude týkat);
 –  detailní popis se všemi podklady pro technickou 

analýzu (fotodokumentace stávajícího stavu, vizua-
lizace, typy navrhovaných prvků apod.);

  –  předběžnou finanční kalkulaci – do rozpočtu musí 
být zahrnuty také všechny související náklady, 
např.za zpracování projektové dokumentace či 
následnou údržbu (po dobu pěti let).

pravidla pro přihlášení projektu

9. ročník participativního rozpočtování

harmonogram hlasování

kontakt & informace
Adéla Ambrožová, 
koordinátorka participace
e-mail: adela.ambrozova@ricany.cz
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Začátkem března zahájí Ředitelství silnic a dálnic další 
etapu rekonstrukce černokostelecké v úseku od ulice 
boženy němcové k autobusové točně olivova. S opravou 
tohoto úseku, která potrvá přibližně dva a půl měsíce, 
budou opět souviset určitá omezení a objízdné trasy pro 
osobní automobily, autobusovou i nákladní dopravu. 
Kvůli objížďce Pid je nutné zřídit nájezd, který propojí 
ulici olivova a u vodojemu. ŘSd jej začne stavět pravdě-
podobně v polovině února. Po dokončení úseku od ulice 
boženy němcové k točně olivova se práce na černokos-
telecké v květnu přesunou na úsek K Památné lípě –  
Smiřických. V září dojde k zahájení úseku u disku – 
K Památné lípě. dokončení celé stavby se předpokládá 
v prosinci 2025.

Ředitelství silnic a dálnic i město Říčany jsou si vědomy, že 
po dobu rekonstrukce dojde ke snížení komfortu bydlení 
na sídlišti Olivovna, především u bytového domu v bezpro-
střední blízkosti navrhovaného nájezdu. Odpovědí měs-

ta na zhoršené životní podmínky místních obyvatel bude 
urychlení plánované revitalizace sídliště.

„Ihned po dokončení rekonstrukce nebo během léta 
chceme začít alespoň malou částí, konkrétně mezi ulicí 
Olivova a U Vodojemu po vybudovaném nájezdu. Návrh 
oživí a zkulturní veřejný prostor, zahrnuje výsadbu nové 
zeleně, úpravu cest a počítá s více parkovacími místy. 
Po 2,5 měsíce to bude pro obyvatele nelehké, ale potom 
se prostor promění k lepšímu, včetně nové plochy pro 
parkování za kotelnou,“ potvrzuje starosta David Mi-
chalička.

Termín a délka výstavby nájezdu
Práce na nájezdu začnou v polovině února a potrvají ma-
ximálně dva týdny. Provoz v ulici Olivova nebude výraz-
ně omezen, drobné komplikace mohou způsobit pouze 
krátkodobé záborové práce při napojování na stávající 
komunikaci.

Materiál a ochrana okolí
Nájezd bude postaven z betonových panelů. Při realizaci 
bude kladen důraz na minimální zásahy do zeleně. Přesto 
bude nutné odstranit jeden keř a dočasně přesunout lampu 
veřejného osvětlení, dva chodníkové sloupky a odpadkový 
koš. Borovice a modřín v místě výstavby zůstanou zachová-
ny díky pečlivě navržené trase.

důvod výstavby přejezdu do sídliště
Alternativní objízdné trasy byly posouzeny, ale jejich realiza-
ce by znamenala buď složité zavedení jednosměrného pro-
vozu v polovině města, nebo výrazné prodloužení tras, což 
by negativně ovlivnilo jízdní řády. Nájezd tak představuje 
nejefektivnější řešení. 
Přesný počet dotčených parkovacích míst ještě není znám. 
Město zvažuje možnost provizorního parkoviště u bývalé 
restaurace Oliva nebo na pozemku vedle teplárny. Prioritou 
je omezit zábory na místa, kde parkování již nyní není po-
voleno.

Průjezd autobusů
Po nájezdu budou projíždět všechny autobusové linky, které 
běžně využívají ulici Černokosteleckou. Zastávka Říčany, 
Radošovice, sokolovna zůstane beze změny v obou směrech, 
zastávka Říčany, Rychta se nemění v trase směrem na Muka-

řov, v trase na Prahu je přesunuta do Domažlické ulice (blízko 
Poláčkovy ulice) stejně jako během rekonstrukce na podzim.

objízdná trasa pro osobní dopravu
Trasa pro osobní vozidla zůstane stejná jako během první 
části rekonstrukce. Povede trasou Černokostelecká – Smi-
řických – 5. května – Jasmínová – Olivova – Černokostelec-
ká (točna) v obou směrech. 

Plánek a další detaily
V příštím vydání Kurýru a na webových stránkách města bu-
dou případně uveřejněny další informace k plánované části 
rekonstrukce.

Práce na Černokostelecké začnou v březnu 
řSD vybuduje provizorní nájezd pro autobusy

Tato objízdná trasa bude platit pouze pro autobusovou dopravu v rámci opravy úseku ulice 
boženy němcové – točna olivova. 
Ve směru na Prahu pojedou autobusy přes ulice Černokostelecká – Olivova – U Vodojemu – Baarova – Domažlická – 
Dukelská – Černokostelecká. Ve směru na Mukařov přes ulice Černokostelecká – Kollárova – Bezručova – U Vodojemu 
– Olivova – Černokostelecká.

ŘSD vybuduje provizorní nájezd pro autobusy mezi ulicemi Olivova a U Vodojemu (před zvýšeným přechodem).

Harmonogram prací:

l  Březen 2025 – zahájení úseku  
ul. B. Němcové – točna Olivova

l  Květen 2025 – zahájení úseku  
ul. K Památné lípě – Smiřických

l  Září 2025 – zahájení úseku  
ul. U Disku – K Památné lípě

l  Prosinec 2025 – předpokládané dokončení  
celé stavby
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Z důvodu dlouhodobého zneužívání stanovišť pro sepa-
rovaný odpad budou vybraná místa zrušena, a to kon-
krétně v ulicích arbesova, Mozartova, Stará a u Rybní-
ka. Tento krok je reakcí na časté odkládání jiných druhů 
odpadů, než pro které jsou kontejnery určeny, například 
směsného komunálního nebo stavebního odpadu. Ta-
kové jednání výrazně zvyšuje náklady města na likvidaci 
odpadu.

Navíc nelze zabránit tomu, aby stanoviště využívali občané 
z okolních obcí, kteří zde často odkládají větší objemy odpa-
du. V důsledku toho je obtížné zajistit pořádek v okolí těchto 
stanovišť, neboť při naplnění kontejnerů lidé odpad odkláda-
jí vedle nich.

Stanoviště byla zrušena na podnět občanů, kteří dlouhodobě 
upozorňují na zvýšený nepořádek, a také po konzultaci s ve-
dením osadních výborů. 

•  dovolujeme si vám připomenout, že každý majitel 
nemovitosti si může pořídit nádoby na papír, plast 
a bioodpad ZdaRMa.

•  Stanoviště separovaného odpadu na sídlištích NEBUDOU 
v žádném případě rušena.

•  Aktuální seznam stanovišť naleznete na webových strán-
kách města RADNICE – ODPADY.

•  Město Říčany nadále umožňuje občanům (fyzickým oso-
bám) likvidovat bioodpad z domácností v rámci sběrné-
ho dvora, který je celoročně otevřen. Najdete jej v areálu 
Na Fabiáně, přístup z Říčanské ulice. Zimní provozní doba 
sběrného dvora od 1. 11. do 31. 3.: pondělí, středa, pátek 
12.00–16.00 hod.; sobota 09.00–14.00 hod.

optimalizace stanovišť separovaného odpadu

Pro rok 2025 město poplatky za popelnice NeZVýšilo
Přestože město musí plnit cíle v souladu se zákonem  
č. 541/2020 Sb., o odpadech, bylo rozhodnuto, že v roce 
2025 nedojde k navýšení místního poplatku za odkládání 
komunálního odpadu z nemovité věci. Ceny „černých 
popelnic“ pro domácnosti zůstávají stejné jako v minu-
lém roce 2024, kdy zastupitelé rozhodli o výši poplatku 
0,80 Kč za litr objemu nádob na směsný komunální 
odpad (zákon umožňuje sazbu až 1 Kč za litr). Poplatky 
za rok 2025 budeme hradit v lednu 2026.

Poplatky za skládkovné se pro obce každý rok 
zvyšují
Podle zákona č. 541/2020 Sb., o odpadech, se postupně 
zvyšují poplatky za skládkování směsného komunálního od-
padu. Tento růst má motivovat k lepšímu třídění a snižování 
množství odpadu. Výše poplatků v nadcházejících letech je 
následující:

•  2025: 1500 Kč za tunu odpadu (pokud město překročí limit 
160 kg na osobu);

•  2026: 1750 Kč za tunu odpadu (pokud město překročí limit 
150 kg na osobu);

•  2027 a dále: 2000 Kč za tunu odpadu;
•  V roce 2030: konec skládkování odpadu.
Tento postupný nárůst poplatků má za cíl výrazně snížit 
množství odpadu ukládaného na skládky a podpořit recyk-
laci a další způsoby zpracování odpadu.

Chcete si objednat novou nádobu na směsný 
komunální odpad, plast, papír či bioodpad, 
nebo si přejete změnit velikost popelnice?

Použijte formulář „ohlášení plátce poplatku – změna“. 
Najdete jej na webu města RADNICE – ODPADY. For-
mulář vytiskněte, vyplňte, podepište, oskenujte a pošlete 
na e-mail: ohlaseni.odpady@ricany.cz. Nebo formulář 
odevzdejte v podatelně MěÚ Říčany na Masarykově 
náměstí 53. Po podání přihlášky bude váš požadavek 
zařazen do změn na následující kalendářní měsíc. Nádo-
ba vám bude doručena/odebrána svozovou společností 
Marius Pedersen, která vás bude o plánovaném dodání 
nádoby informovat.
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Zápis do 1. ročníků základní školy 
proběhne 11. dubna 2025

Vážení rodiče, přinášíme vám 
po roce přehledné informace o zá-
pisu dětí do základní školy v našem 
městě. Jedná se o zápis do škol, které 
zřizuje město Říčany.

Základní školy zřizované městem Říčany:

1. základní škola Masarykovo nám. Říčany, příspěvková 
organizace, Masarykovo nám. 71, Říčany,  
ředitel: Mgr. Pavel Bednář, telefon: 323 602 794, 
e-mail: pavel.bednar@1zs.ricany.cz, 
www.zs-ricany.cz

2. základní škola bezručova Říčany, příspěvková organi-
zace, Bezručova 94, Říčany,
ředitel: Mgr. Bc. Jan Šindelář, telefon: 323 602 217,  
e-mail: reditel@2zs.ricany.cz, www.2zsricany.cz

3. základní škola u Říčanského lesa Říčany, příspěvková 
organizace, Školní 2400/4, Říčany, 
ředitel: Mgr. Dalibor Dudek, telefon: 323 666 555,  
e-mail: dalibor.dudek@zs.ricany.cz , 
www.zs.ricany.cz

4. základní škola nerudova Říčany, příspěvková organi-
zace, Nerudova 481, Říčany, 
ředitelka: Mgr. Jitka Macháčková, telefon: 323 602 005, 
e-mail: jitka.machackova@zsp.ricany.cz, 
4zs.ricany.cz

Základní informace
K základnímu vzdělávání je přijímáno dítě, které dosáhne 
věku šesti let do 31. srpna 2025, pokud mu není povolen od-
klad školní docházky. K žádosti o odklad dokládá rodič vyjá-
dření školského poradenského zařízení a odborného lékaře. 
O odkladu rozhoduje na základě předložených dokumentů 
ředitel školy. Podrobnosti popisuje §36 školského zákona 
561/2004 Sb. v odstavci 3 a 4. 
V Říčanech proběhne zápis ve všech základních školách 
v pátek 11. dubna 2025 od 9 do 17 hodin    (ZŠ nerudova 
8–14 hod.). 
Rodičům doporučujeme využít možnosti elektronic-
kého zápisu potřebných údajů o dítěti. Velmi se urychlí 
samotný zápis v uvedeném termínu. Systém bude otevřen  
1. března 2025. Podrobnosti o elektronickém zápisu najde-
te na http://skoly.ricany.cz. 
Při přijímání dětí k povinné školní docházce ředitel postupuje 
podle předem stanovených kritérií. Hlavním z nich je, že před-
nost mají děti s trvalým bydlištěm ve spádové oblasti školy. In-

formace o jednotlivých spádových oblastech s vyjmenováním 
ulic těchto obvodů najdete na webu města: obecně závazná 
vyhláška města Říčany č. 7/2016, kterou se stanoví školské 
obvody základních škol zřízených městem Říčany.
Doporučujeme rodičům využít před tím, než se vydají k zápi-
su, dnů otevřených dveří a seznámit se se školou a jejím pro-
vozem. Dny otevřených dveří zveřejní každá škola na svých 
webových stránkách.

dny otevřených dveří:
l  1. základní škola Masarykovo nám.:   

dne 3. dubna 2025 od 9.00 do 17.00

l  2. základní škola bezručova: 
dne 3. února 2025 od 10.00 do 16.00

l  3. základní škola u Říčanského lesa: 
dne 13. března 2025 od 9.00 do 17.00

l  4. základní škola nerudova:  
kdykoliv po domluvě 

doplňující informace
Rodičům doporučujeme prostudovat podrobnosti a krité-
ria přijímání dětí k povinné školní docházce, které najdete 
na webových stránkách jednotlivých základních škol nebo 
na webu města: http://skoly.ricany.cz. 
V příštím čísle Kurýru vás budeme informovat o dalších 
podrobnostech, které jsou spojeny s přijetím vašeho dítě-
te do mateřské nebo základní školy v našem městě. 
Přejeme vám i vašim dětem, aby všechny kroky, které je po-
třeba učinit k úspěšnému přijetí do říčanského školního zaří-
zení, byly doprovázeny příjemnou a přátelskou atmosférou, 
plnou pochopení, tolerance a radosti z blížícího se počátku 
vzdělávání. Pokud nemáte dostatek informací a uvítali byste 
doplnění dalších podrobností, neváhejte mne nebo jednotlivé 
ředitele kontaktovat. Rádi se budeme vaším dotazem zabývat.

Hana Špačková, místostarostka, Klidné město
radní pro oblast školství hana.spackova@ricany.cz

W W W . R I C A N Y. C Z

ŘEKNI ŘÍČANY

Vstupné ZDARMA

TĚŠIT SE MŮŽETE NA:
•  hudebníka PAVLA JUSTICHA
• �vystoupení�dětí�z�MŠ Zahrádka Říčany
•��příjemné�posezení,�pohoštění�a�dobrou�zábavu

Srdečně vás zveme na

Setkání seniorů 
s hudbou
3. února 2025�od�14�do�17�hodin
KC Labuť,�Říčany

MŠ Zahrádka

Říčany_setkání_seniorů_3_2_2025_Kurýr_171x242.indd   1 09.01.2025   9:41

informace Zápisy 
do škol a školské obvody



Informace z radniceInformace z radnice

2322

Fo
to

: R
ud

ol
f F

la
ch

s

Plán kulturních akcí na rok 2025

Ricany_ples_2025_Kurýr_171x242.indd   2 17.01.2025   8:39

Den Datum akce Místo konání 
Po 3. 2. Setkání seniorů s hudbou KC Labuť 
So 15. 2. Masopust Masarykovo náměstí 
So 15. 3. reprezentační ples města KC Labuť 
Po 14. 4. Setkání seniorů s hudbou KC Labuť 
Út 15. 4. Benefiční koncert Žz KC Labuť 
Po 5. 5. 80. výročí konce 2. sv. války Masarykovo náměstí, vlakové nádraží 
Pá 30. 5. Majáles  
So 7. 6. den dětí Marvánek 
 22.–30. 8.  Festival Pohoda džez restaurace ve městě 
Pá–So 12.–13. 9. Říčanské slavnosti Masarykovo náměstí, Lázeňská louka 
Po 22. 9. Setkání seniorů s hudbou KC Labuť 
So 8. 11. Říčanské huso-víno-braní Masarykovo náměstí 
Po 24. 11. Setkání seniorů s hudbou KC Labuť 
Ne 30. 11. První adventní neděle Masarykovo náměstí 
Pá 5. 12. Čertů rej Masarykovo náměstí 
Ne 7. 12. druhá adventní neděle Masarykovo náměstí 
Ne 14. 12. Třetí adventní neděle - Vánoční jarmark Masarykovo náměstí 
Ne 21. 12. Čtvrtá adventní neděle Masarykovo náměstí 
Út 23. 12. České Vánoce Masarykovo náměstí 
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report starosty města Celé znění reportů 
najdete na 

 @michalickadavid

letos nás čeká opět náročný rok z hlediska dopravních 
staveb. od března začnou další etapy rekonstrukce 
černokostelecké, P+R u nádraží, a navíc se bude roz-
jíždět stavba Pražského okruhu. Spolu s ŘSd chceme 
projektovat mj. přivaděč lipanská nebo váhy na kamio-
ny na silnici černokostelecká. S krajem budeme spolu-
pracovat na přípravě přeložky ii/101, včetně propojky 
u nedvězí, Tehovské spojky či například rekonstrukci 
Voděradské, kostek v Rooseveltově nebo okružní křižo-
vatky Kolovratská × Říčanská. Sami budeme pokračovat 
v opravách místních ulic a chodníků. autobusy od září 
2025 posílíme na 10 vozidel! Smlouva je uzavřena, cenu 
se podařilo vysoutěžit dokonce nižší, než máme teď. 
autobusy budou fungl nové a třeba od sídliště olivovna 
pojedou ve špičce po 15 minutách.

Sídliště Haškova by se mohlo revitalizovat už letos. 
Zástupci místních SVJ by rádi realizovali nové povrchy, 
úpravy zeleně, kontejnerů, a hlavně parkování během uza-
vírky Černokostelecké. Sice to bude síla, ale pokusíme se to 
stihnout (nebo aspoň část).

Tato stará panelová cesta by mohla letos dostat nový 
kabát a stát se bezpečnou a pohodlnou cestou třeba do škol-
ky pro pěší a cyklisty. Počítáme i s údržbou zeleně.

V areálu pod Mlýnským rybníkem, který jsme v prosinci 
získali do majetku od kraje, se už bourají stavby. Pomalu 
plánujeme park, kde hlavní slovo vedle zeleně a odpočinku 
asi bude hrát voda. Letos areál vyklidíme, rozjedeme projekt 
a žádost o dotaci. A myslím, že se bude náramně hodit pro-
pojka po dřevěné lávce po hladině rybníka přímo na náměstí.

Se starostou Modletic Jiřím Aronem jsme kromě 
Truck-stopu u dálnice řešili i propojení Říčan a Modletic 
cestami pro pěší a cyklisty. A našli jsme super trasu pod 
dálnicí. 

Přeji vám krásný únor 
váš starosta 

Výstava děl Kurta Gebauera: Plavkyně a Trubkouni
Galerie Me-Ga Říčany začíná již svoji třetí sezonu 
v prostorách Staré radnice na Masarykově náměstí a má 
velké plány na výstavy nejen v prostorách galerie, ale 
i ve veřejném prostoru Říčan.

Úkolem umění není líbit se všem, ale vyvolat touhu zamyslet se 
nejen nad sebou samým, lépe porozumět nejen sobě, ale i ostat-
ním lidem kolem sebe i světu, v němž žijeme. Umění lze také 
vnímat jako nástroj k rozvíjení imaginace a kreativity. Skvělý 
cíl, který se pro tento rok ME-GA Říčany rozhodla splnit.

Začneme opět tím nejlepším. Výstavou děl Kurta Gebauera: 
Plavkyně a Trubkouni.

Kurt Gebauer se narodil v roce 1941 v Hradci nad Moravicí. 
Absolvoval studium v Ateliéru sochařství na pražské Akade-
mii výtvarného umění u profesora Makovského a Lidického. 
Získal stáž u prof. Hajeka ve Stuttgartu (1965) a ve slavném 
sochařském ateliéru profesora Césara Baldacciniho na Aca-
démie des Beaux-arts v Paříži (1972). V letech 1990–2012 
byl vedoucím pedagogem Ateliéru veškerého sochařství Vy-
soké školy uměleckoprůmyslové. Od roku 2021 vede kurz 
na FHS Univerzity Karlovy.

Kurt Gebauer je vzácný typ člověka; je neúnavný, kreativní, 
a hlavně inspirující. Typickým rysem jeho díla je hravost, 
nadsázka i humor. Rád vybočuje ze zaběhlých konvenčních 
představ o podobě veřejného prostoru, který tak rád – již 
bezmála 60. let – kultivuje.
Sochař, malíř a básník Kurt Gebauer v Říčanech představil 
malou část svých ikonických soch na výstavě Vidím sochy 2, 
konkrétně sochy Velká hlavička, Trpaslíci a Trubkouni.
Pro Kurta Gebauera, dnes emeritního profesora veškerého 
sochařství na Vysoké škole uměleckoprůmyslové, je sochař-
ství nejenom osobní vášní, vyjádřením jeho kreativity vlastní 
tvorbou, ale především představou o zabydlování prostoru. 
Sochy by měly patřit do každého města i do každé obce, kde 
by se měly stát přirozenou součástí místa, kde lidé žijí a po-
tkávají se.
Výstava v ME-GA Říčany je výběr z jeho nejoblíbenějších té-
mat, a to jsou Plavkyně a Trubkouni. výstava bude speciální 
tím, že půjde o kombinaci malby a sochařství. Kurt je přede-
vším známý jako sochař, ale sám o sobě říká, že je spíše víc 
malíř. Můžeme se těšit na výběr obrazů za posledních 60. let 
v doprovodu kráčejících Trubkounů.

Galeristka ME-GA Říčany Lenka Babíčková
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Na začátku března stavební firma zahájí kompletní re-
konstrukci parkoviště u nádraží. Z toho důvodu bude 
parkoviště uzavřeno, veřejnost bude včas informována 
dopravním značením. Náhradní parkování bude zajištěno 
na prostranství pod OC Tesco (nad skateparkem) u ulice 
U Disku a Technická. Příjezd na parkoviště bude zajištěn 

z ulice Černokostelecká do ulice U Disku. Výjezd je řešen 
po ulici Technická a U Sanitasu. Po zaparkování vozidla 
pohodlně dojdete k železniční stanici po asfaltové cestě ko-
lem podchodu až k Rondelu. V březnovém čísle přineseme 
podrobnější zprávu. Omlouváme se za komplikace a děku-
jeme za spolupráci.

Volné pozice pro město říčany
Asistent/ka registru vozidel
Co práce obnáší: administrativní podpora  
pro oddělení registru vozidel – hromadná  
podání, třídění pošty, kompletace spisů, práce  
s datovou schránkou
Co k tomu potřebujete: SŠ, zkušenost  
s administrativou, vztah nebo zkušenosti s vozidly

referent registru vozidel – přepážka
Co práce obnáší: práce na přepážce registru vozidel
Co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou,  
zkušenost s administrativou,  
vstřícný přístup ke klientům

Pracovník technické správy
Co práce obnáší: údržba města, drobné opravy
Co k tomu potřebujete: základní vzdělání a manuální 
zručnost

V případě zájmu volejte anebo rovnou posílejte 
životopisy na kontakt: 
Jana Žďárská, 602162037,
jana.zdarska@ricany.cz.

Aktuální  
volné pozice najdete  

ZDE:

nadcházející rok 2025 bude vý-
znamným milníkem v systematické 
kultivaci veřejného prostoru Ří-
čan. Po dvouleté přípravě bychom 
rádi spustili jednotlivé kroky, které 
významně pomohou k další pozi-
tivní proměně našeho města.

V listopadu loňského roku se v Brně konala konferen-
ce s názvem Lidé, kteří mění naše města. Na široké 
platformě architektů, starostů, designerů, marketérů, 
dopravních expertů či pořadatelů kulturních akcí se 
diskutovaly a sdílely praktické zkušenosti s kvalitativní 
proměnou měst. Snahy měnit ulice a náměstí z pouhých 
betonových a asfaltových spojnic na mapě na fungující 
a žijící tepny se zelení a sdíleným prostorem s důstoj-
nou rolí pro městský (společenský i komerční) život se 
čím dál více ukazují jako esenciální základ pro kvalitní 
fungování měst. Veřejný prostor již dávno není územím 
nikoho, ale naopak společným prostorem pro život nás 
všech. A je třeba k němu i tak přistupovat.

Mnoho z diskutovaných témat dobře vidíme i u nás. 
V jedné rovině se týkají zkvalitňování prostoru jako ta-
kového, především z hlediska architektury, urbanismu, 
vizuální komunikace či životního prostředí, v návaznos-
ti na to pak v hledání cest k jeho oživení, naplnění pod-
staty jeho existence. Když se ale posuneme z obecných 
formulací do praktického života, co si pod kvalitním ve-
řejným prostorem vlastně máme představit?

Především se chceme ve veřejném prostoru dobře cí-
tit. Kvalitní architektura přináší soulad a klid, dostatek 
zeleně zase život, stín a vláhu. Estetika veřejného pro-
storu vychovává a tvoří unikátní zážitek v daném čase 
a místě, tedy to, co by v nás mělo vyvolávat pocit domo-
va. Ve veřejném prostoru se chceme dobře a bezpečně 
pohybovat – pěšky, na kole, autem či hromadnou dopra-
vou. To znamená přinášet přehledná dopravní řešení, 
kvalitní a sladěné povrchy komunikací, mít dobře zpra-
covanou městskou navigaci, dbát na kvalitní veřejné 
osvětlení či skvělou prostupnost města díky pěším pro-
pojkám. Veřejný prostor by měl také poskytovat prostor 
pro naše potřeby – od možnosti si nakoupit, vzdělávat 
se, zajít si na kávu či dobré jídlo, po takové nezbytnosti 
jako je navštívit lékaře či nakládat s odpady. V neposled-
ní řadě se společně chceme bavit. Veřejný prostor ne-
tvoří jen hřiště pro děti či parky, ale také náměstí a ulice, 
kde se konají kulturní a společenské akce. 

Je zjevné, že na veřejném prostoru se podílí mnoho ak-
térů napříč různými obory. Je to nikdy nekončící pro-
ces neustále reagující na překotný vývoj kolem nás. Jak 
na něj tedy můžeme působit v rámci jeho systematické 

kultivace? Především vzájemně ladit jednotlivé kroky, 
plánovat jejich návaznost, nastavovat standardy a pra-
vidla tak, aby celé město tvořilo jasně identifikovatelný 
a soudržný celek. Proto jsme na přelomu roku spolu s or-
ganizací Kultivovaná města dokončili základní material 
s názvem Strategie kultivace Říčan, který ze všech 
možných aspektů shrnuje výše uvedená témata a v jed-
notlivých oblastech popisuje praktické kroky k jejich na-
plnění. A letošní rok bude pomyslnou startovací čarou 
pro jejich plnění.

Samozřejmě nezačínáme od nuly – je skvělé si v disku-
zi se zástupci dalších měst uvědomit, co všechno se již 
v Říčanech podařilo. Město dlouhodobě aktivně přistu-
puje k oživení a proměně nejen jednotlivých míst, ale 
i tematických oblastí. Nová Náplavka, Marvánek, běžící 
projekt revitalizace sídlišť, Husova knihovna s kouzel-
nou zahradou, ale také proměny stanovišť separovaného 
odpadu, kultivované řešení parkovišť, nový městský mo-
biliář – to je jen pár ukázek správného přístupu k dané 
věci. A nejsou to jen městské projekty, nastavení jasných 
pravidel a standardů ovlivňuje samozřejmě i soukromý 
sektor, který ve většině případů přistupuje k veřejnému 
prostoru rovněž s rozmyslem.

Co nás tedy konkrétně čeká? Město letos získá nový, mo-
derní navigační systém, který usnadní orientaci a prů-
chodnost městem a naváže na kontinuální proměnu zna-
čení všech budov městského úřadu. Dvěma podpůrnými 
programy chceme odstartovat oživení vzhledu obchodů 
a provozoven především v centru města – jednak to bude 
jednoduchý dotační program pro jejich obnovu/revitali-
zaci, jednak chceme prostřednictvím zapojení veřejnosti 
vyhlásit soutěž o výlohu roku se zajímavými cenami. S tím 
souvisí i připravovaný Manuál dobré praxe reklam, kte-
rý shrne základní pravidla a doporučení například pro 
označování provozoven a bude dobrým návodem, jak 
postupovat při jejich zlepšování. Další pozitivní změnou 
bude první krok k omezení přebujelé reklamy a vizuál-
ního smogu, a to především v širším centru města (to je 
samo o sobě natolik obsáhlé a komplikované téma, že si 
zaslouží samostatný článek v některém z dalších vydání 
Kurýru). S městským architektem budeme pokračovat 
na přípravě Manuálu veřejného prostoru, který shrne 
všechny aktivně užívané prvky městského mobiliáře, po-
vrchy, materiály či řešení, a definuje parametry a pravidla 
jejich používání v rámci Říčan.

Péče o kvalitní veřejný prostor je věcí nás všech. Všichni 
jsme jeho uživatelé, všichni do něj svou činností vstupu-
jeme a ovlivňujeme ho. Dělejme to s rozmyslem a poko-
rou!

Michal Anelt
radní, Klidné město

Kultivaci veřejného prostoru čeká další posun Na začátku března zahájíme rekonstrukci parkoviště u nádraží
Náhradní parkování zajištěno pod oC Tesco
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Záchytné parkoviště pro 50 až 100 
kamionů, šestipatrový hotel, McDo-
nald, obchodní a logistické objekty. 
To vše plánuje soukromý investor 
přímo u sjezdu z dálnice v Říčanech. 
Na prosincovém zastupitelstvu záměr 
představil zástupce stavebníka Pavel 
Posolda.

Já i Klidné město jsme proti vzniku takového areálu v Ří-
čanech. Navržený záměr nepodpořím z důvodu další do-
pravní zátěže již dnes ucpaných okružních křižovatek, 
ale také kvůli vodě, zeleni a riziku zvýšení kriminality. 
Byť si vážím práce řidičů nákladních vozidel a je jasné, 
že bez nich se naše města neobejdou, takto rozsáhlé 
tranzitní parkoviště pro kamiony z celé Evropy s přidru-
ženým hotelem do takové blízkosti města nepatří. Další 
doprava, hluk, obří zpevněné plochy s minimem zeleně, 

ale třeba i zázemí pro „nejstarší řemeslo“ přímo u vjez-
du do Říčan jsou velkými riziky takového projektu.
Záměr je zčásti v katastru Říčan, z části na území obce 
Modletice. Před týdnem jsem se sešel se starostou Mod-
letic a zjistil, že o záměru stavět na jejich území vůbec 
netuší. Domluvili jsme se na společném postupu, s cílem 
projekt v předloženém znění neumožnit. Jako minimální 
podmínky vidíme rozšíření mostu přes D1 a okružních 
křižovatek, zpevněné plochy jako zasakovací, výsadby 
vzrostlé izolační zeleně a výrazné snížení kapacity jak 
parkoviště, tak hotelu. Zvažujeme i změnu územního 
plánu v dané lokalitě.
Jako starosta a lídr hnutí Klidné město hodlám udělat 
maximum, abychom projekt těchto rozměrů na území 
Říčan zastavili či zásadně upravili.

David Michalička, starosta, zastupitel za Klidné město

Truck-stop u říčan pro 100 kamionů? jsem ProTi!

Vážení spoluobčané, pevně věřím, že 
se v brzké době konečně dočkáme dů-
stojného místa posledního rozloučení 
s našimi blízkými a že to bude koneč-
ně i v našich Říčanech. Již mnoho let 
se nejen já snažím prosadit možnost, 
abychom se my všichni, kteří o to 
budeme mít zájem, mohli rozloučit 

s naší milovanou zesnulou osobou v rozlučkové síni zde 
v Říčanech a nemuseli jezdit v tento smutný den do Pra-
hy. V posledních několika letech jsem absolvoval já 
osobně mnoho jednání – ve spolupráci s vedením města 
– ohledně stavby možné budoucí rozlučkové síně. Veške-
ré snahy bohužel zatím nebyly, ať už z různých důvodů, 

naplněny. Nyní na prosincovém jednání Zastupitelstva 
jsem opět otevřel otázku stavby takto důležité a potřeb-
né stavby pro Říčany, a to se záměrem, aby město síň 
postavilo samo na svém pozemku, který sousedí s na-
ším říčanským hřbitovem. Bylo mně přislíbeno vedením 
města včetně pana starosty, že přípravy začnou ihned 
od začátku tohoto roku, roku 2025. Věřím, že po jedná-
ních, souhlasu pana starosty a vedení města se vše roz-
běhne v tomto roce dle naší dohody. To by byla situace, 
která by otevřela dveře k realizaci tohoto projektu v co 
nejkratším časovém horizontu. Budu ze své pozice za-
stupitele pomáhat, vše sledovat ale i kontrolovat.

Michal Mrázek, zastupitel, Změna pro Říčany

rozlučková síň v říčanech
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nevyhovuje vám stereotypní práce? dává 
vám smysl pomáhat druhým? Tak se přidejte 
k nám a začněte pracovat pro Městskou poli-

cii v Říčanech.

Co budete dělat:
• zajišťovat bezpečnost osob a majetku;
•  dohlížet na bezpečnost a plynulost  

provozu na pozemních komunikacích;
• dohlížet na dodržování pravidel občanského soužití;

• spolupracovat na prevenci kriminality ve městě.
Co nabízíme:
• stejné benefity, jako mají zaměstnanci MěÚ Říčany.

  Hledáme strážníky městské policie v říčanech

Zaujali jsme vás? Chcete vědět více? 
Rádi vám na vše odpovíme  

na kontaktech: 
tel.: 323 618 258 nebo 323 618 150 

vaclav.rezac@ricany.cz.

	 Schválený	 Upravený	 Skutečnost		 %	plnění
	 rozpočet	 rozpočet	 k	31.	12.	2024	 k	uprav.
	 v	Kč	 v	Kč	 v	Kč	 rozpočtu

Plnění rozpočtu 
města 2024

PŘÍJMY

Daňové příjmy	(daň	z	příjmů	fyz.	osob	ze	závislé	
činnosti	a	z	podnikání,	daň	z	příjmů	právnických	
osob,	daň	z	příjmů	města	Říčany,	daň	z	přidané	
hodnoty,	správní	poplatky	a	místní	poplatky)

531Ê670Ê000,00 569Ê881Ê443,65 590Ê268Ê759,58 103,58

Nedaňové	příjmy	(příjmy	z	pronájmů,	parkovací	
automaty,	školné,	stravné,	pokuty)

139Ê564Ê404,00 151Ê953Ê167,02 172Ê347Ê230,82 113,42

Kapitálové	příjmy	(příjmy	z	prodeje	majetku) 7Ê700Ê000,00 7Ê700Ê000,00 16Ê306Ê760,60 211,78

Přijaté dotace 272Ê763Ê286,68 302Ê257Ê151,05 310Ê312Ê872,23 102,67

Přijaté	splátky	půjček 42Ê500,00 42Ê500,00 192Ê500,00 452,94

Rozpočtové příjmy  
běžného roku celkem

951Ê740Ê190,68 1Ê031Ê834Ê261,72 1Ê089Ê428Ê123,23 105,58

Přebytek	hospodaření	za	minulý	rok 430Ê427Ê507,11 509Ê785Ê407,63 509Ê785Ê407,63 100,00

Zůstatek	pokladny	cizí	měny

Úvěr	 0,00 0,00 0,00 0,00

Příjmy celkem vč. přebytku hospodaření 1Ê382Ê167Ê697,79 1Ê541Ê619Ê669,35 1Ê599Ê213Ê530,86 103,74

VÝDAJE	

Běžné	(provozní)	výdaje 668Ê829Ê237,92 720Ê903Ê912,17 603Ê511Ê877,44 83,72

Rozpisové	rezervy 25Ê531Ê000,00 3Ê748Ê816,96 0,00 0,00

běžné výdaje celkem 694Ê360Ê237,92 724Ê652Ê729,13 603Ê511Ê877,44 83,28

Kapitálové	(investiční)	výdaje 583Ê738Ê946,62 746Ê433Ê883,61 471Ê466Ê315,43 63,16

Rezervy	na	investice 92Ê796Ê513,25 59Ê261Ê056,61 0,00 0,00

Investiční výdaje celkem 676Ê535Ê459,87 805Ê694Ê940,22 471Ê466Ê315,43 58,52

Rozpočtové výdaje běžného roku 
celkem

1Ê370Ê895Ê697,79 1Ê530Ê347Ê669,35 1Ê074Ê978Ê192,87 70,24

Splátky	úvěru 11Ê272Ê000,00 11Ê272Ê000,00 11Ê271Ê328,56 99,99

Výdaje vč. splátky půjčky 1Ê382Ê167Ê697,79 1Ê541Ê619Ê669,35 1Ê086Ê249Ê521,43 70,46

rozdíl příjmy – výdaje (BV s kons.) 0,00 0,00 512Ê964Ê009,43

Čerpání rozpočtu najdete na www.ricany.cz – radnice – město a samospráva – finance a majetek města – aktuální informace o čerpání rozpočtu města
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Městská policie Říčany
Komenského nám. 1619/3, 251 01 říčany 

e-mail: mestska.policie@ricany.cz

Tel. 323 618 150  
Mob. 725 022 765

městská policie radí 
a informuje

Zimní soustředění, zásahy 
a přípravy na soutěže

Statistika nuda je, tady něja-
ké ty údaje… za rok 2024
Rok 2024 je za námi a proto čtenářům 
přinášíme několik statistických čísel 
o činnosti městské policie. Za rok 2024 
jsme zaevidovali 14 360 událostí. 
Z toho bylo 7634 přestupků, ale 998 
z nich jsme vyřešili domluvou. Policii 
ČR jsme oznámili podezření ze spáchá-
ní trestného činu ve 34 případech.

Z knihy událostí
30. prosince, 08.46
Alkohol, špatná koordinace pohybů 
a následný pád z nástupiště do kolejiš-
tě. Na toto oznámení vyjíždějí všech-
ny složky IZS včetně strážníků. Muž, 
který je pod vlivem alkoholu v prosto-
ru nástupiště vlakové zastávky, padá 
přímo do kolejiště. Svědci jej naštěstí 
bleskurychle vytáhli dříve, než přijela 
vlaková souprava. Muž byl silně pod vli-
vem alkoholu a nespolupracoval. Vůbec 
si neuvědomuje, jaké měl štěstí, jelikož 
při pádu do kolejiště spadl přímo na hla-
vu. Po zjištění svědků celé události a sta-
bilizace muže bzl převezen posádkou 
záchranářů k dalším vyšetřením do 
nemocničního zařízení.

30. prosince, 18.00 
Teče voda teče, od Dukelské až do 
Bezručovy. Oznámení ve věci vyté-
kající vody strážníci ihned prověřují 
a zjišťují, že došlo k havárii vodo-
vodního řadu, na který je napojena 
i říčanská nemocnice. O situaci je 
vyrozuměn správce vodovodní sítě, 
který okamžitě započal výkopové 
práce k lokalizaci havárie a její ná-
slednou opravu. Oprava byla složi-
tější, jelikož nebylo možné vodovod-
ní řad uzavřít a nemocnici připravit 
o zdroj vody. Povětrnostní podmín-
ky navíc přinášely do okolních ulic 
vrstvu namrzající stále vytékající 
vody. Správa a údržba komunikací 
na místo vyslala údržbový tým, který 
provedl posyp vozovky, aby nedošlo 
k ohrožení bezpečnosti a plynulos-
ti provozu projíždějících vozidel. 
Strážníci místo události monitoro-
vali a zabezpečili staveniště výkopu, 
aby nedošlo k ohrožení pracovníků. 

Oprava se podařila, ale až v brzkých 
hodinách po půlnoci. Vše skončilo 
závěrečným úklidem vozovky a jejím 
posypáním, a tak byla bezpečně 
sjízdná.

15. ledna, 20.30 
Na základě spolupráce s Policií 
ČR prověřují strážníci oznámení  
o agresivním pacientovi v říčanské 
nemocnici. Po příjezdu na místo 
události zjišťují, že se zde nachází 
muž po ošetření zranění na ruce. 
Lékař mající službu sděluje, že vše je 
už v pořádku, až na doklady, kterými 
se cizinec prokazuje. Cizinec nemá 
v cestovním pasu vydáno vízum. 
Na místo se zanedlouho dostavila  
i hlídka Policie ČR ze služby 
cizinecké policie, které je muž předán  
k provedení dalších úkonů.

Jindřich  Joch, zástupce vedoucího  
Městské policie Říčany

Vážení čtenáři a příznivci našeho 
sboru, leden utekl jak voda a zima je 
tak za svojí první třetinou. Čeká nás 
tedy ještě pár měsíců zimního počasí. 
Tak proč si jej neužít? Náš sbor kaž-
doročně pořádal zimní soustředění 
v Benecku. Ani letos tomu nebylo 
jinak, ale tentokrát jsme se rozhodli 
na horách strávit Nový rok, a proto 
jsme vyrazili 28. prosince a po týdnu 
opět zpět. Počasí bylo naprosto úžas-
né a přálo nám, a proto se někteří 
rozhodli vydat se po místních běžkař-
ských tratích. Ne všichni dojeli, ale 
i pokus a účast se počítá. Sjezdové 
lyžování si na blízké sjezdovce užili 
i ti nejmenší, a fyzická příprava tak 
byla řádně splněna. Večery opětovně 
patřily společenským hrám a hrám 
s hasičskou tematikou, které nám 
osvěžily vědomosti a znalosti. Ačko-
liv na trénování venku s vodou se moc 
těšíme, počasí tomu ještě nepřeje. 
Musíme si tak vystačit s tělocvičnou 
a trénovat další znalosti a dovednosti 
nadále v klubovně. Nakonec se nám 
to vše bude hodit, protože nás čeká 
již tradičně první letošní soutěž v uz-
lování. Držte tedy naší mládeži place, 
protože s ostatními se utkají 8. února 

v Kuří na tradičním okrskovém uz-
lování. Abychom vzorně reprezen-
tovali, je nutné trénovat s kvalitními 
věcmi, a proto díky podpoře od měs-
ta Říčany jsme mohli pořídit nový 
terč, pouzdra na vzduchovky, hadice 
a mnoho dalšího. Velice si toho vá-
žíme a tímto městu Říčany jménem 
sboru velice děkuji za podporu.
Naše jednotka je stále v pohotovosti, 
a ačkoliv nás nebylo od posledního 
článku tolik potřeba, několik výjezdů 
jsme měli. 26. prosince jsme jeli po-
moct s transportem pacienta a 14. 
ledna jsme jeli k nahlášenému požáru 

rodinného domu. Dále se věnujeme 
přípravě a předávání zkušeností našim 
budoucím členům jednotky. Na letoš-
ní rok GŘ HZS vyhlásilo opět témata, 
kterým se mají jednotky věnovat, a ani 
u nás to nebude jiné a témata jsme za-
pracovali do našeho plánu.
Chtěl bych velice poděkovat za to, že 
jsme s vámi mohli strávit adventní 
čas na náměstí v Říčanech a ohromný 
ohlas měl náš nový vůz Scanie, který 
dostal vánoční výzdobu. Děkuji veliteli 
jednotky Zdeňku Kavkovi, že připravil 
úžasné překvapení, které bude mít nej-
spíše pokračování. Co přesně to bude, 
nemohu prozradit, ale věřím, že to 
bude naprosto úžasné.
Naše mládež si mohla začátkem led-
na namísto klasického tréninku užít 
pohyb trochu jinak. Navštívili jsme 
Lasergame Říčany a všichni byli ne-
skutečně nadšení. Jsem rád, že se to 
mohlo uskutečnit, a poděkování patří 
jak Lasergame Říčany, tak našemu čle-
novi Josefu Havelkovi, který nám tuto 
možnost zajistil.
Na závěr vám přeji poklidný únor plný 
pohody

David Pojezný 
jednatel SDH Říčany 
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Netopýři v zimě

Teď je sice únor, ale už za čtyři mě-
síce se můžeme těšit na příjemné 
teplé letní večery. Vzpomeňme si, 
že když v takovou chvíli zvedneme 
hlavu od zahradního grilu nebo jídla 
na zahrádce některé z říčanských re-
staurací, v ubývajícím světle se často 
mihne tmavý bod – letící netopýr. Co 
ale dělají nyní v zimě?

Netopýři a jejich příbuzní z jihu – kalo-
ni – jsou jedinými savci, kteří dokážou 
létat.
V česku žije 27 původních druhů ne-
topýrů. Mezi ty, které můžeme zahléd-
nout v Říčanech, patří například neto-
pýr rezavý, netopýr hvízdavý, netopýr 
vodní, netopýr večerní a netopýr 
velký.
Určovat netopýry za letu 
jako ptáky kvůli tmě ale 
moc nejde. Pomáhá nám 
jejich superschopnost 
– echolokace. Netopýr 
vydává vysokofrek-
venční zvuky, které se 
odrážejí od překážek 
a kořisti. Pomocí zpětně 
zachycené ozvěny určuje 
vzdálenost objektů v pro-
středí. Každý druh takto, pro 
nás neslyšně, křičí jinak a s pomocí 
echolokátoru je rozeznáme.
V létě se netopýři přes den ukrývají 
(podle druhu) v dutinách a škvírách 
stromů, na půdách, ve sklepích, za ob-
ložením fasády, za okenicemi, ve štěr-
binách mezi panely paneláků, ve větra-
cích otvorech apod.
Netopýři se živí hmyzem. Ten však 
v zimních Čechách patří mezi nedostat-
kové zboží. Netopýři by mohli stejně 
jako hmyzožraví ptáci táhnout do tep-
lých krajin. Nejsou ale přizpůsobeni 
pro dálkové lety. Vyvinula se u nich jiná 
vychytávka – zimní hibernace. Během 
hlubokého spánku snižují tělesnou 
teplotu, zpomalují metabolismus a sr-

deční tep. 
Tím šetří 

energii, vyu-
žívají pouze tu-

kové zásoby a bez 
potravy vydrží celou 

zimu.
Do zimních úkrytů se stěhují od konce 
října. Opět záleží na druhu. Netopýr 
rezavý zimuje v dutinách stromů. Vrá-
penec, netopýr velký nebo vodní zimují 
v jeskyních. Některé druhy mohou 
vhodný úkryt, například sklep, obývat 
celoročně. Netopýři si zimoviště peč-
livě vybírají. Klíčová je stabilní teplota 
a vlhkost. Příliš teplé prostředí by vedlo 
k rychlému vyčerpání tukových zásob. 
Znalosti o vhodných lokalitách si pře-
dávají z generace na generaci.
Každé probuzení znamená vysoký vý-
dej energie. Netopýři se umějí probudit 
úsporněji, „na studeno“, kdy zvýší 

tělesnou teplotu jen o několik stupňů, 
aby zhodnotili hrozbu. Pokud však mu-
sejí vstoupit do plné aktivity, teplota 
jim stoupne o 25 °C a spálí velké množ-
ství tukových zásob. Při častém buzení 
to může vést k jejich vyčerpání a úhynu. 
Je proto velmi důležité zimující netopý-
ry nerušit! Od konce února a během 
března opouštějí netopýři zimoviště, 
přelétávají a vytvářejí letní kolonie.
Na závěr jedna zvláštnost z intimního 
života netopýrů: utajené oplození. 
K páření dochází na konci léta. Sper-
mie zůstávají v těle samice neaktivní 
přes celou zimu. Teprve na jaře dochází 
k oplození vajíčka, začne vývoj zárodku 
a mláďata se rodí v červnu. Důvodem je 
to, že po probuzení ze zimního spánku 
jsou netopýři vyčerpaní a na jarní ná-
mluvy nemají ani pomyšlení.

Jakub Halaš

PŘíRoDa 
Říčanska

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH
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Český svaz včelařů, z. s.
Základní organizace říčany
založeno 13. 9. 1908 

Co dělají včely a včelaři na konci zimy?
V první řadě se těší na jaro. ani 
jedni se nebudí ze zimního spánku, 
protože k němu ani neulehli.

Zimní generace včel, která se rodí už 
od pozdního léta, je jinak tělesně vyba-
vená a připravená přežít zimu v men-
ším uskupení cca 20 tisíc (místo 60–80 
tisíc jedinců generace letní). Zimní 
včely se v úlu semknou v tzv. chomáč, 
kde uprostřed zahřívají matku neboli 
královnu, která na rozdíl od dělnic žije 
několik let. Trubci jsou vyhnáni z úlů 
na konci léta, tudíž součástí zimní ge-
nerace nejsou. Celý chomáč ve tvaru 
koule se pomalu uvnitř úlu posouvá 
po plástvích s mednými zásobami a tak 
přežívá zimu.
Matka v té době neklade vajíčka, tudíž 
je veškerá aktivita v úsporném režimu 
a včelstvo pomalu spotřebovává záso-
by, které si po celé léto na zimu chysta-
lo. Díky svému zimnímu tělesnému vy-
bavení je schopno vytvářet teplo v úlu 
(v chomáči až 34 °C).
Protože se tento hmyzí superorganis-
mus řídí počasím, ne kalendářem, je 
např. použití známé pranostiky „únor 
bílý, pole sílí“ na místě převést i na vče-
lu medonosnou.
Včelaři mají raději tuhou zimu než 
předčasně jarní počasí, které vede 
k předčasnému rozvolnění chomáče 
a včely vylétají z úlů a pro matku je to 
impulz k začátku kladení. Většinou se 
pak ale znovu prudce ochladí, a aby 
se už založená nová generace mohla 
zdárně vyvíjet, musejí včely v úlu zvý-
šit teplotu na zakladených plástech. 
To však dokážou jedině zvýšením 
spotřeby medových zásob. Proto je 
nutné, aby včely měly zásob dostatek 
a aby v posledních letech častou vrt-
kavost předjarního počasí ustály. Při 
venkovních teplotách nad 10 °C ob-
novují včely letovou aktivitu a nechají 
se vyprovokovat k hromadnému pro-

letu. Ten je pro ně nesmírně důležitý, 
protože jedině za letu venku mohou 
vypustit z výkalových váčků nahroma-
děné zbytky potravy. Tak je možné vi-
dět, třeba na pověšeném prádle, žluté 
cákance včelího trusu. Sice k nelibosti 
pradleny, ale včelař se raduje, že se 
mu včely vykálely a nehrozí jim něja-
ká nemoc z nevyčištění organizmu. 
Často už v únoru, dovolí-li to alespoň 
trochu počasí, je možno vidět včely 
na větrosnubných rostlinách (jívy, lís-
ky), kde pilně sbírají pyl, který je pro 
ně, obzvlášť v tomto období, spolu 
s vodou nesmírně důležitý. Včely ho 
do úlu nosí ve tvaru žlutých kuliček, 
tzv. rousků, na třetím páru nohou. 
V úle poslouží jako součást bílkovin-
né stravy pro malé larvičky budou-
cích včel, ale též jako potrava včel 
mladých. Kromě očistných průletů 
a donášky pylu a vody do úlu je každé 

zvýšení venkovní teploty příležitostí 
k úklidu. Stejně jako lidé včely uklí-
zejí svůj příbytek, zejména dno úlu, 
které je pokryto často mrtvolkami včel 
v zimě uhynulých a úlomků voskových 
víček z medných zásob. Nepořádek 
v úlu pilné včely nesnesou.
A co dělá nedočkavý včelař? Pozoruje 
včely zvenku. Zbytečně úly neotvírá, 
aby neunikalo drahocenné teplo. Prv-
ní prolety včel jsou pro něj balzámem 
a známkou, že včely zimu přežily a že 
je naděje na jejich zdárný jarní rozvoj. 
Je dobré zajistit přísun vody pro včely, 
není-li v blízkosti přírodní zdroj, a je 
nejvyšší čas nachystat rámky, úly a vše 
potřebné pro další sezonu. A pak se už 
včelař může jen těšit na dalších mno-
ho zážitků se včelami, které ho poučí 
a obohatí.

Vaši říčanští včelaři  
www.vcelyricany.cz

Zimující netopýr

Zimující vrápenec
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„Suchý únor“ představuje ideální 
dobu, kdy začít se zdravějšími stra-
vovacími návyky. Pomoci vám v tom 
může návštěva nutriční ambulance 
v Nemocnici AGEL Říčany. A pokud 
chcete motivovat k pozitivním změ-
nám v oblasti stravování své blízké, 
můžete jim na recepci nemocnice za-
koupit voucher a zjednodušit jim tak 
jejich volbu cesty k vylepšení vlastní 
kondice. Rezervaci do ambulan-
ce nebo bližší informace obdržíte 
na telefonním čísle 323 627 511. 
Správné stravování a péče o vlastní 
tělo hrají klíčovou roli v péči o fyzické 
zdraví i o duševní pohodu. Proto kon-
zultace s nutričním terapeutem může 
být skvělým prvním krokem k lepším 
návykům, zdravějšímu tělu a větší 
energii.
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Rok 2024 utekl jako mávnutím proutku a my 
jsme si ho v POP OPTIK užili naplno,  
a to hlavně díky vám!
bylo nám potěšením pomáhat vám s výběrem brýlí a sta-
rat se o zdraví vašich očí. loňský rok jsme navíc rozšířili 
náš tým o další zkušenou kolegyni, takže vám můžeme 
poskytovat ještě lepší služby. a teď, v roce 2025, už se 
těšíme na další společná setkání.

Je únor, zima má stále pevnou vládu a děti si užívají jarní 
prázdniny. Možná vyrážíte s rodinou na hory za sněhem 
nebo sníte o slunečných plážích. Ať už máte namířeno kam-
koli, nezapomeňte na sluneční brýle. Chrání vaše oči před 
ostrým zimním sluncem i UV zářením a jsou nezbytným 
společníkem po celý rok.

Kvalita zaručí skvělou ochranu zraku
Brýle s kvalitním UV filtrem a správně zvoleným stupněm 
zatmavení jsou nezbytným společníkem nejen na horách, 
ale i při každodenních aktivitách. Zimní slunce možná ne-
působí tak intenzivně, ale nízká poloha slunce odpoledne 
vás může nepříjemně oslňovat, a to jak při procházce, tak 
za volantem. Navíc, pokud je krajina pokrytá sněhem, ten 
odráží sluneční paprsky a tím zvyšuje oslnění i UV záření. 
Sluneční brýle však nejen chrání před ostrým světlem, ale 
i před větrem a suchým zimním vzduchem, který může oči 
podráždit a vysušit.
V PoP oPTiK v Říčanech vám pomůžeme vybrat sluneční 
brýle, které budou nejen kvalitní a funkční, ale také krásné 
a pohodlné. Ať už hledáte ochranu pro sebe, nebo pro ce-
lou rodinu, u nás najdete kousky, které spojují praktičnost 
s módním stylem.

Kontaktní čočky
Dioptrické brýle jsou skvělým pomocníkem, ale při někte-
rých aktivitách, jako je lyžování nebo sportování, vás mohou 
omezovat. Například na svahu, kdy potřebujete perfektně 
vidět, ale zároveň mít nasazené lyžařské brýle, se kontaktní 
čočky stávají neocenitelným řešením. V PoP oPTiK v Ří-
čanech se o vás postarají naše zkušené optometristky, které 

vám čočky naaplikují a se vším vám poradí – od výběru těch 
nejvhodnějších až po jejich správné používání. S čočkami 
získáte nejen ostré vidění, ale také svobodu a pohodlí při ja-
kékoli činnosti. A když ke kontaktním čočkám přidáte i kva-
litní dioptrické nebo sluneční brýle, vytvoříte kombinaci, 
která se postará o váš zrak v každé situaci.
Jen pozor na to, jaké kontaktní čočky a kde používáte. 
Na běžné nošení se klidně hodí i kontaktní čočky s plánova-
nou výměnou, ale pokud například plavete nebo chodíte rádi 
do sauny či se po sportu i s čočkami sprchujte, jsou rozhodně 
nejlepším řešením jednodenní kontaktní čočky.

brýle nejen pro řidiče
Zima přináší náročné podmínky pro každého řidiče: nízké 
slunce, odlesky od mokrých či zasněžených silnic a kratší 
dny. Právě proto jsou dioptrické brýle ZEISS DriveSafe tou 
správnou volbou. Tyto brýle výrazně snižují oslnění od proti-
jedoucích aut i pouličního osvětlení a zlepšují vidění v mlze, 
dešti nebo při sněhových přeháňkách. ZEISS DriveSafe nej-
sou jen pro řidiče, jejich kvality oceníte i mimo řízení vozi-
dla, třeba při procházce zimní krajinou.

V PoP oPTiK v Říčanech vám rádi pomůžeme vybrat 
nejen tyto, ale i další dioptrické nebo sluneční brýle. Na zá-
kladě vašich potřeb i finančních možností najdeme ideální 
řešení pro dokonalý pohled v každé situaci.
Nákupem to u nás nekončí. Postaráme se i o vaše brýle, 
utáhneme, srovnáme je nebo je profesionálně vyčistíme. 
Pokud preferujete kontaktní čočky, nabízíme také měře-
ní a aplikaci, na které se můžete pohodlně objednat online 
na webu www.popoptik.cz.
Pobočku POP OPTIK najdete v Říčanech v ulici 17. listo-
padu 1188/5. Otevřeno pro vás máme v pondělí až čtvr-
tek 8.30–17.30 hod. a v pátek 8.30–15.30 hod. Těšíme se 
na vaši návštěvu.
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Jak na zdravé tělo a správně nastavený jídelníček?
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mýty o Koloběhu
Koloběh v Říčanech působí už 
šestým rokem, ale přesto se k nám 
občas dostanou informace o jeho 
fungování, které nás (nemile) pře-
kvapí. Proto dnes dovolte, abychom 
uvedli na pravou míru některé ne-
přesné a zavádějící informace o na-
šem dobročinném obchůdku:

Mýtus 1: Dobrovolníci Koloběhu mají 
veškeré zboží zdarma. Není to pravda. 
Ti, kteří u nás pracují (a nemají za to 
ani korunu), tak nečiní pro jakékoli 
výhody. Prostě chtějí smysluplně trávit 
čas a pomáhat dobré věci. Jejich jedi-
nou odměnou je kromě dobrého poci-
tu možnost zakoupit si zboží, o které 
projeví zájem (po nacenění ředitelkou 
nebo její zástupkyní), s 50% slevou.
Mýtus 2: Dobrovolníci Koloběhu jsou 
upřednostňováni při přihlašování 
na zájezdy pro seniory a platí jen část 
ceny. Není to pravda. I naši dobrovol-
níci se musejí přihlašovat přes SMS 
a platí plnou cenu zájezdu jako všichni 
ostatní říčanští senioři.
Mýtus 3: Paní Iva Dvořáková, která pro 
Koloběh připravuje seniorské výlety, 
za to není placena. Není to pravda. Ač 
to paní Dvořáková zprvu odmítala, ve-
dení Koloběhu ale trvalo na tom, že si 
za energii a přípravu, jež vkládá do kaž-
dého zájezdu, finanční odměnu (z do-
tace od Středočeského kraje) zaslouží. 
Tak tomu také je a je to správné.
Mýtus 4: Plavání pro seniory v bazénu 
Na Fialce platí Fialka. Nikoli. Na Fial- 
ce byl pro seniory vyhrazen čas (dva-
krát týdně), za což jí patří veliký dík, 
pronájem bazénu platí seniorům jed-
nak město Říčany, jednak Koloběh, 
pěkně půl na půl.
Mýtus 5: Ceny v Koloběhu za poslední 
rok výrazně stouply. Není to pravda. 
I když ceny stouply všude okolo, u nás 
nikoli (košile, trička a kalhoty jsme 
oproti roku 2023 dokonce zlevnili). 
Oblečení máme hodně, proto jsou 
jeho ceny nízké (ledaže by někomu 
10 Kč za oblečení pro miminka, 30 Kč 

za oblečení pro děti, 30 Kč za trička 
pro dospělé, 50 Kč za košile nebo 60 Kč 
za kalhoty, sukně a svetry připadalo 
moc). U většiny oblečení nepřekročí-
me cenu za jednu kávu v restauraci. 
U značkového, nového a luxusního 
zboží jsou ceny vyšší, ale stále na zlom-
cích cen původních. Starožitnosti, 
vzácnosti a rarity samozřejmě něco 
stojí. Vyhledáváme ceny na internetu, 
někdy nám je doporučí samotní dár-
ci, často ceny určujeme podle toho, 
za kolik se to či ono zboží prodává 
např. na Sbazaru. I tak je naše cena 
vždy o něco nižší. Koloběh ale nechce 
a nemá být v prvé řadě „levný obchod“. 
Je to obchod charitativní, kde, jak dou-
fáme, lidé nakupují především proto, 
že vědí, že nákupem pomohou někomu 
v nouzi. A za to jim patří náš obrovský 
dík.

Eva Hazdrová Kopecká, ředitelka

s Koloběhem na výlet
Ve středu 19. března se vypravíme 
do jižních Čech, kde navštívíme poutní 
areál Římov. Prohlédneme si kostel sv. 
Ducha, bohatě zdobené ambity a Lore-
tánskou kapli ukrývající barokní sošku 
Panny Marie Římovské. Z centra obce 
se pak vydáme po unikátní křížové 
poutní cestě s 25 kapličkami s dřevěný-
mi sochami v životní velikosti. Okružní 
stezka je nenáročná, 4,6 km dlouhá, 
vede okolo chatové osady, údolím řeky 
Malše, po polních a lesních cestách. 

Odpoledne navštívíme malebný sou-
kromý zámek Brandlín. Při netradiční 
prohlídce uvidíme rytířský sál, expo-
zice dobového nábytku, sbírku nád-
herných hodin, zajímavou nástěnnou 
mapu s vyobrazením cca 30 okolních 
hradů a zámků, ale i poháry a vítězné 
trofeje majitele Brandlína, úspěšného 
automobilového závodníka Petra Vo-
jáčka, který zde z chátrajícího objektu 
vytvořil krásný zámeček.
Na tento výlet nebude čerpána dotace 
na dopravu, přihlášky přijímáme bez 
ohledu na bydliště.
Přihlášky od úterý 25. února SMS 
na tel. č. 739 989 672, cena výletu je 
590 Kč, odjezd v 7.00 hod. od Penny 
marketu Říčany.
V minulém čísle Kurýru jsme vám 
slíbili bližší informace o plánovaném 
vícedenním výletu. V termínu středa  
28. května – sobota 31. května zavítá-
me do malebné lázeňské obce Teplice 
nad Bečvou, odkud se budeme vydá-
vat poznávat krásy Severní Moravy: 
navštívíme Květnou zahradu v Kro-
měříži, hrad Helfštýn, zámek Hradec 
nad Moravicí, Arboretum Nový Dvůr, 
zámek Raduň, poutní místo Cvilín, 
dvojrozhlednu Hraniční vrch, Zbra-
šovské aragonitové jeskyně, Hranic-
kou propast, město Lipník nad Bečvou 
a Loštice. Možnost podvečerních pro-
cházek lázeňským parkem, ochutnává-
ní minerálních pramenů na kolonádě 
a posezení v kavárně.
Na tento výlet nebude čerpána dotace 
na dopravu, přihlášky přijímáme bez 
ohledu na bydliště.
Přihlášky od úterý 4. března SMS 
na tel. č. 739 989 672, cena výletu 
5600 Kč zahrnuje autobusovou dopra-
vu, všechny vstupy, ubytování v rodin-
ném penzionu ve dvou- a třílůžkových 
pokojích s příslušenstvím a TV, polo-
penzi. Prosíme o zaplacení v Koloběhu 
do konce března.

Martina Vavřincová podle podkladů 
paní Ivy Dvořákové

Umělecká akademie III. věku právě 
vstoupila do své poloviny. Studenti 
pilně studují ve třech oborech – hu-
debním, výtvarném a tanečním – a při-
pravují se na zakončení akademické-
ho roku. To v loňském roce proběhlo 
na začátku června v koncertním a vý-
stavním sále Staré radnice společným 
koncertem a výstavou s našimi absol-

venty výtvarného oboru ze ZUŠ. Byly 
to dvě krásné akce, které nás všechny 
vzájemně obohatily. S potěšením mů-
žeme sledovat nejen velký progres 
našich studentů na poli uměleckém, 
ale také na poli nových vzájemných 
přátelských vztahů mezi sebou i s naší 
nejmladší generací. Máme z toho ra-
dost a těšíme se na další společné akce.

Na vaše časté dotazy, kdy budeme otví-
rat další studium, uvádíme že od října 
2026, to znamená termín pro přihlášky 
na jaře 2026.

Uměleckou akademii nám dovolte při-
pomenout v několika fotografiích.

Kolektiv ZUŠ Říčany

Umělecká akademie iii. věku je právě 
ve své polovině
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SeNiorCeNTrUm 
říČANy

Ve dnech, kdy píšeme tyto řádky, trvá 
ještě zima ve své pravé podobě se sně-
hem a mírným mrazem, ale už nyní 
máme připravené první jarní zájezdy 
po krásách naší vlasti. První zájezd je 
naplánován na pátek 7. února do Bis-
koupek na tradiční vepřové hody – 
k jídlu bude vše, co hrdlo ráčí (polévky, 
jaterničky, jelítka, ovárek, tlačenka 
a další dobroty), na zažití slivovič-
ka, nebude chybět hudba a tombola. 
A na březen plánujeme máme komen-
tovanou prohlídku zámku a kostela 
v Plasích.

Irena Moudrá

7. února 2025  

odjezd: v odpoledních hodinách 
z aut. zastávky Pod Lihovarem 
(hodina bude upřesněna později).
Cena: 500 Kč (zahrnuje dopravu 
a konzumaci).

Přihlášení a rezervace:
Irena Moudrá
tel. číslo (pouze SMS nebo  
Whatsapp): 724 094 462;
e-mail: moudrairena8@gmail.com.

26. března 2025

odjezd: V 7.15 hod. z aut. zastávky 
u restaurace Na zastávce, Černo-
kostelecká ulice; v 7.30 hod.
z aut. zastávky Masarykovo ná-
městí
Cena: 600 Kč (zahrnuje dopravu, 
vstupné, pojištění)

Přihlášení a rezervace:
Irena Moudrá 
tel. číslo (pouze SMS nebo  
Whatsapp): 724 094 462;
e-mail: moudrairena8@gmail.com.

selský dvůr biskoupky – vepřové hody

Komentovaná prohlídka zámku Metternichů 
a kostela Nanebevzetí Panny Marie v Plasích

Pivovarské muzeum a podzemí v Plzni

Zlatá svatba
Dne 14. 2. 2025  
oslaví výročí padesáti let  
společného života  
manželé  

Miroslava  
a Petr Junkovi.

za jejich lásku, obětavost, 
podporu a životní příklad 
jim děkují a do dalších 
společných let mnoho zdraví,  
lásky a radosti přejí

dcera Mirka a syn Libor s rodinami
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Na prahu Vánoc se starší vlčata sešla, aby 
zakončila rok vánoční vycházkou a nadílkou. 
Po rozehřání se drobnými hrami proložili klu-
ci zábavu prací a nanosili dříví do kluboven 
a následně vyrazili na výpravu do Říčanského 
lesa, aby donesli zvířátkům mrkev a jablka 
na přilepšenou. Během vycházky se zešeři-
lo a nastala chvíle na zapálení prskavek. To 
se ukázalo jako docela velká výzva, protože 
prskavky ne a ne chytnout – nakonec se je ale 
podařilo zažehnout a v potemnělém lese za-
zněly kromě prskání jisker i koledy. Po návra-
tu do klubovny už byl čas na vánoční hodování 
a rozdávání dárků. Každý přinesl jeden nena-
depsaný dárek a společně jsme losovali, kdo 
ho dostane, aby každý s jedním dárkem zase 
odcházel. Na závěr jsme popili čaj a společně 
se na plátně podívali na pohádky.
 Lukáš

Vánoční výprava vlčat

Studánka mezi mechy otevírá 
v říčanech lesní školu

Spolek Studánka mezi mechy, z. s., 
sdružuje rodiče, kteří si přejí školu, 
kde si děti uchovají vnitřní motivaci 
a radost z poznání, kde je kromě 
kvalitní výuky kladen důraz i na re-
spektující a individuální přístup, 
pobyt v přírodě, podporu tvořivosti, 
samostatnosti a kritického myšlení, 
rozvoj emoční inteligence a kvalit-
ních sociálních vztahů nejen mezi 
dětmi, ale i průvodci a rodiči. naším 
cílem jsou vzdělané, spokojené děti, 
vědomé si svých talentů a sebehod-
noty.

Komunitní a lesní ZŠ zatím nejsou 
v ČR legislativně zarámované, a tak 
budeme (v prvních letech) fungovat 
v režimu vzdělávací skupiny pro děti 
zapsané k individuálnímu (domácímu) 

vzdělávání. Roční i denní režim školy 
bude však pevně daný a s pravidelnou 
docházkou. Inspirací je nám mnoho 
podobných škol, které úspěšně fungují 
již i přes deset let.
Náš tým zahrnuje nadšené lidi vyko-
návající pestrý výčet profesí (archi-

tekt, hydrolog, učitelka, fundraiserka,  
socioložka, přírodovědkyně, jazyko-
vědec, …) a intenzivně pracujeme 
na tom, abychom v září 2025 otevřeli 
první vzdělávací skupinu dětí se záze-
mím v těsné blízkosti Říčanského lesa. 
Již nyní se setkáváme každou středu 
odpoledne s rodiči a dětmi v kroužku 
Zažij školu v lese u jurty u Říčanské há-
jovny. Jste vítáni i vy.
Chcete-li se dozvědět více, sledujte 
naše webové stránky a facebook nebo 
se přijďte seznámit osobně v úterý  
18. února 2025 od 17 hodin do Restau-
race u Anežky. Těšíme se na vás a rádi 
odpovíme na vaše dotazy.
Za Studánku mezi mechy, z. s.

Lenka Čumpelíková
www.studankamezimechy.cz

Hurá do druhého pololetí!

Školní rok se přehoupl do druhého 
pololetí, takže i Mraveniště již ote-
vřelo svůj systém pro přihlašování 
do svých návazných kurzů. Prosíme 
rodiče, aby tak co nejdříve učinili. 
Veškeré informace naleznete na na-
šem webu www.mraveniste.info.

A co nás v druhé polovině školního 
roku čeká? Opět se můžete těšit na ke-
ramiku v různých dnech s našimi ši-
kovnými lektorkami. Jednotlivé kurzy 
se od sebe liší i tematicky svým obsa-
hem. Pro ty, kterým nevyhovuje pravi-
delná docházka, nabízíme i jednorázo-
vé kurzy pro širokou veřejnost.

Keramika pro veřejnost:  
obota 9.00–11.30 (Bezručova 441/23)
8. února 2025 s Katkou Schnablovou
22. února 2025 se Štěpánkou Fialovou
Mateřské centrum
Na nové kamarády se těšíme také 
v Mravenčí školičce. Zaměřujeme se 

hlavně na přípravu na úspěšný vstup 
do běžné školky a rozvoj jemné a hrubé 
motoriky. Leden jsme zasvětili třem 
králům a sněhovému tvoření. V úno-
ru nás čeká probouzející se příroda 
a Smyslohrátky na zimní témata. Po-

zor, v druhém školním pololetí se tento 
kurz rychle plní, proto neváhejte s při-
hlášením.
Pokračujeme i v anglické konverzaci 
pro maminky s malými dětmi. Neřešte 
složitě hlídání a přijďte se procvičit kaž-
dou středu od 17.30 v mateřském centru.
Mumspace si pro vás na únor připravil 
lekce cvičení core a vitálního pánevní-
ho dna. Maminky, pojďte se protáh-
nout, posílit svůj core a také zavnímat 
svaly pánevního dna. Děti mohou cvi-
čit s vámi nebo využít herničku. Těšíme 
se na vás každé úterý od 9.00 hod.
Začínáme také připravovat letní pří-
městské tábory. Opět se budete moci 
těšit na Záchranáře od mravenčí 
školičky a Trialový tábor v Tehově. 
Na termíny se můžete těšit již v příštím 
vydání Kurýru, nebo již brzy na našich 
stránkách.
Těšíme se na vás!

Nina Šafránek 
koordinátorka Mraveniště
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V muzeu pozvolna vstupujeme do jarní sezony 
Také v dnešní době je důležité vnímat 
rytmus roku. Střídání období klidu 
a pohybu. Rozloučit se se starým a udě-
lat prostor novému, po zimě přivítat 
jaro. V muzeu pro vás už chystáme 
předjarní a jarní program.    
Jak jíst a žít zdravěji, o rytmu příro-
dy jako zdroji životní síly bude mluvit 
Hana Zemanová, náš host v neděli  
16. února. Přednáška uznávané autor-
ky bestsellerů Nová Biokuchařka a Ryt-
mus roku začíná v muzeu na Rýdlově 
ulici v 17 hodin.
Ve středu 5. března otevíráme novou 
výstavu Po stopách vody, ke které při-
pravujeme doprovodné akce. V sobotu 
22. března od 14 hodin to bude kreativ-
ní dílna s mikroskopem i výtvarnými 
potřebami Svět v kapce vody.   
Opět po roce, o Smrtné neděli 6. dubna, 
vyneseme Moranu! Vynášení Morany, 
Moreny nebo Smrtholky je prastarý 
zvyk, při kterém se lidé loučili s obdo-
bím chladu, tmy a nedostatku a zvali 
do svých domů a na pole hojnost, úro-
du a slunce. Přijďte si s vašimi dětmi 
připomenout, jak tento starý rituál 
vypadal. Společně vyrobíme loutku, 
kterou přes město vyneseme k rybníku 
a zapálenou ji pošleme po proudu. Prů-
vod s Moranou doprovodí muzikanti 
(ti s vámi předem nacvičí několik písní 
a říkadel). Děti i dospělí si toto nedělní 
odpoledne mohou vyrobit také jarní 
dekoraci z proutí. Součástí vstupenky 
je vstup na výstavu Po stopách vody. 
Začínáme ve 14 hodin.  
V sobotu před Květnou nedělí,  
12. dubna, pak s námi můžete malovat 
velikonoční vajíčka. Nabídneme vám 
dílnu s tvorbou kraslic malovaných 
voskem. Dvanáctého dubna budeme 
slavit 10 let Geoparku Říčany. Připo-
meneme si, jaké byly jeho začátky, jak 
se postupně rozvíjel a co vše se v něm 
během roku pořádá. Vyzkoušíte si hle-

dání zkamenělin v paleontologickém 
nalezišti, prozkoumáte jeskyni a po-
díváte se také do laboratoře, která je 
většinou přístupná pouze žákům při 
některých výukových programech.
Na den Země, tradiční oblíbenou akci 
pro děti a rodiče, se můžete těšit v ne-
děli 27. dubna odpoledne. Tentokrát 
se vydáme do přírody kolem Říčan 
na dobrodružné putování s kapkou 

vody. Čeká vás spousta zajímavých 
vodních stanovišť a aktivit i pohodový 
happening na hájovně ve Světicích.
Bližší informace o akcích, cenách a re-
zervacích se dozvíte na našich webo-
vých stránkách nebo na Facebooku 
muzea.

Tým Muzea Říčany 

na léto připravujeme pro děti od  
sedmi let oblíbené přírodovědné 
a řemeslné příměstské tábory na há-
jovně. už tradičně jeden z táborů 
věnujeme teenagerům. Podrobnější 
informace, termíny i online přihláš-
ku najdete na webu muzea.

7.– 11. 7.  
Tajemství živlů – přírodovědný
4.– 8. 8.  
Pohodový tvořivý tábor pro teenagery
11.– 15. 8.  
Tvořovar – řemeslný
18.– 22. 8.  
Dobrodružství pod korunami stromů – 
přírodovědný

Přihlášky na jednodenní tábory v mu-
zeu spustíme začátkem května.

Příměstské tábory v říčanské hájovně
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Chcete, aby vaše dítě chodilo do lesní 
školky a moc si nedovedete před-
stavit, jak to v lesní školce chodí? 
Právě pro vás a vaše dítě je určena 
adaptační skupina neboli Pramínek 
nanečisto. během šesti setkání se 
potkáte pokaždé s jinou dvojicí prů-
vodců a v kostce prožijete dopoledne 
v lesní školce. Více informací a při-
hlášení najdete na adrese  
www.lesniklubpraminek.cz. 

dny otevřených dveří – přijďte se se 
podívat do lesa
Zveme vás na dny otevřených dveří  
18. února (úterý), 19. března (středa) 
a 10. dubna (čtvrtek), vždy od 9 do  
11 hodin na louce u hájovny, a na ne-
tradiční den otevřených dveří, který 
proběhne odpoledne v neděli 27. dub-
na (od 13 do 17 hodin) v rámci oslavy 
Dne Země. Na dny otevřených dveří se 
není třeba přihlašovat.

Zápisy do Pramínku
Zápisy do Pramínku se uskuteční  
14. a 16. května. Před zápisem je třeba 
vyplnit a poslat přihlášku zveřejněnou 
na webu školky.

lesní dopoledne pro maminky s ma-
lými dětmi
Lesní dopoledne se konají každý čtvr-
tek od 10 do 12 hodin v jurtě u hájovny, 
na zahradě nebo v lese.

Máváme z lesa a těšíme se na setkání.
Za Pramínek Olga Jarkovská

Adaptační skupina  
v Pramínku od 27. března

školka Kolovrátek
V lednu jsme si povídali o Paní Zimě, o zimních 
sportech a hrách. naučili jsme se nové básničky, 
vyrobili ledové ozdoby, nakreslili krásné zimní 
obrázky a upekli „čokošneky“.

V naší školce je pro nás důležitý nejen kvalitní rám-
cový vzdělávací program, ale hlavně motto: jaro, 
léto, podzim, zima, ve školce je  pořád prima. 
Stále mezi sebe rádi přivítáme nové kamarády a ka-
marádky k naším společným radovánkám. Kdo by 
měl zájem, je ještě pár volných míst za dotované 
školné. Zavolejte, vše vám rádi vysvětlíme a ukáže-
me. Jak se rozhodnete, bude záležet už jen na vás.

Pro více informací ohledně naší školky  
nás kontaktujte:

tel. č. 602 484 921 (Z. Jonáková – ředitelka MŠ)
tel. č. 605 555 009 (MŠ Kolovrátek);
www.facebook.com/skolkakolovratek;
www.skolkakolovratek.cz.

Program únor a březen:

6. 2. Pohádka o ztracené rukavičce
13. 2. Máme se rádi

20. 2. Příprava na masopust
27. 2. Mezinárodní den ledních 

medvědů
6. 3. Liščí neděle  

a den divoké přírody
13. 3. Doplníme energii  
v duchu Pražné neděle

20. 3. Oslava jarní rovnodennosti
27. 3. Hraní v rytmu významných 

událostí

Obecně prospěšná společnost
Masarykovo náměstí 6, Říčany  •   Na Obci 2049, Říčany  •  www.cestaintegrace.cz

občanská poradna říčany
Občanská poradna v Říčanech fun-
guje již od roku 2007 a podle počtu 
lidských příběhů, poskytnuté po-
moci a radosti z úspěšného vyřeše-
ní problému má své důležité místo 
nejenom v Říčanech, ale i v systému 
sociálních služeb. Nejčastěji s klien- 
ty řešíme finance a dluhy, rodinu, 
trestné činy i domácí násilí, práv-
ní systém či majetkoprávní vztahy. 
OP je místo nestranné, nezávislé, 
důvěrné a bezplatné právní pomo-
ci. Poradna nabízí tři oblasti: vše-
obecné sociálně-právní poraden-
ství, kdy vám poradíme v oblastech 
rodinného, pracovního či občanského 
práva, sociálního systému, ochrany 
spotřebitele a finančních záležitostí. 
Další oblastí je téma domácího násilí 
a trestné činnosti, kde se zaměřujeme 
především na téma sporných rozvodů, 
sousedských problémů, násilí v rodi-
ně, trestnou činnost apod. Třetí vel-
kou oblastí je dluhové poradenství, 
finanční gramotnost a služby v oblasti 
oddlužení dle příslušné akreditace 
Ministerstva spravedlnosti. Nabízíme 
pomoc od vyhodnocení celé dluhové 
situace a mapování dluhů, sepsání ná-
vrh na oddlužení až po sestavení všech 
potřebných příloh k návrhu na oddlu-
žení. Pomáháme klientům i s tzv. mi-
lostivým létem.
Mezi finanční podporovatele pat-
ří Ministerstvo spravedlnosti ČR, 
Středočeský kraj a město Říčany. 
dluhové poradenství funguje i pro-
střednictvím MAS Říčansko a pro-
jektu Podpora duševního zdraví 
a aktivního řešení zadluženosti v re-
gionu MaS Říčansko (reg.č. projektu 
CZ.03.02.01/00/22_008/0000054), 
financovaném z operačního progra-
mu Zaměstnanost plus.
Kde nás najdete? Masarykovo nám. 
6/17, 25101 Říčany. Prosíme o před-
chozí objednání na tel. č. 312 315 284, 
606 074 257, 721 516 274 nebo e-mailem 

obcanskaporadna@cestaintegrace.cz. 
Více na www.cestaintegrace.cz.

Provozní doba: pondělí a středa 9–12, 
13–17 hod., dále úterý a čtvrtek pouze 
po předchozím objednání.

Petra Nyklová, ředitelka

 Škroupova 2026, Říčany
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V mš Nemo se připravujeme na školu
V MŠ NEMO 
klademe dů-
raz na kvalitní 

předškolní přípravu. Ale nepředsta-
vujte si, že děti jen sedí v lavici a hrají 
si „na školu“. V naší školičce NEMO 
se nejprve přivítají s plyšákem Jablí-
kem a zarecitují si motivační básnič-
ku. Pak hrajeme různé „běhačky“, 
třeba k věci, která začíná na K nebo 
svým tvarem připomíná trojúhelník. 
Také skáčeme tolikrát, jaký počet dítě 
určilo při hodu kostkou, nebo o dva 
skoky více nebo o jeden skok méně. 
Oblíbená je naše olympiáda geome-
trických tvarů. Kimova hra na téma, 
jaké předměty se ztratily, je velká zá-
bava, při níž ještě určujeme, na jaké 
písmeno dané slovo začíná a na jaké 
končí.
Někdy se ocitáme v „posilovně moz-
ku“ při kruhovém tréninku s různými 
stanovišti na přemýšlení. Občas nám 

školičku NEMO zpestřují robůtci 
Blue boti. Je toho spousta, co děláme 
a „připravujeme se tak na školu“.
U nás v NEMO mají děti výhodu, že 
již znají budoucí paní učitelku a ně-
kdy si zkoušejí různé úkoly ve své 
budoucí třídě. Ty jim hrdě zadávají 

jejich starší spolužáci. Věřte, je to pro 
všechny zábava!
Během ledna probíhají testy školní 
zralosti metodikou iSophi a následné 
konzultace s rodiči, co je potřeba ještě 
„doladit“, než půjde dítě do školy. Je 
na to spousta času, a když přece je-
nom něco nepůjde, naše ZŠ NEMO 
nabízí celou škálu podpory ve formě 
doučování, speciálně pedagogické 
péče a individualizace ve vzdělávání. 
U nás v ZŠ se děti ani nenudí, proto-
že „posilovna mozku“ je k dispozici 
v každé třídě a děti si mohou vybrat 
náročnější úkoly.
Zápis do MŠ NEMO na září 2025 
probíhá průběžně, proto se těšíme 
na vaše přihlášky a dotazy. Více infor-
mací najdete na www.nemoricany.cz 
a info@seznam.cz

Lenka Sosnovcová, ředitelka  
a výchovná poradkyně školy

Plujte s námi za poznáním!
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Vánoční jarmark
Odpoledne o 3. adventní neděli  
15. prosince se žáci 5. až 9. tříd naší 
školy zúčastnili vánočního jarmarku 
na náměstí v Říčanech. Město nám 
velkoryse poskytlo stánek, ve kterém 
naši žáci prodávali vlastní rukodělné 
výrobky s vánoční tematikou. Tento 
projekt byl výsledkem několika týd-
nů práce a zapojilo se do něj mnoho 
studentů i pedagogů.
Geologický kroužek vedený pa-
nem ředitelem připravil k prodeji 
ručně broušené kameny, které se 
setkaly s velkým zájmem návštěv-
níků. V hodinách výtvarné výchovy 
žáci tvořili reklamní plakáty, kte-
ré zdobily stánek a byly vylepeny 
na několika místech v okolí školy. 
V hodinách pracovních činností 
žáci připravovali vánoční cukroví 
v podobě zdobených i nezdobených 
medových perníčků. Více než 80 
žáků věnovalo svůj volný čas výro-
bě nejrůznějších produktů a s peč-
livostí a nadšením vytvořili třeba 
pletené plyšáky, dřevěné svícny či 
vánoční ozdoby.
Cílem celé akce bylo vybrat finanč-
ní prostředky na podporu místní 
organizace Koloběh, která pomáhá 
rodinám v tíživé situaci financovat 
školní akce, například lyžařské a vo-
dácké výcviky nebo jiné vzdělávací 
kurzy. Díky velkorysým příspěvkům 
návštěvníků a úsilí všech zúčast-
něných se podařilo vybrat téměř  
10 000 korun.
Touto cestou bychom chtěli srdečně 
poděkovat všem, kteří se na projektu 
podíleli – ať už přípravou výrobků, 
organizací stánku, nebo samotným 
přispěním na místě. Vaše podpora 
a spolupráce jsou pro nás velmi důle-
žité a umožnily nám podpořit dobrou 
věc. Doufáme, že se podobné akce 
budou konat i v budoucnu a že se 
do nich zapojí ještě více lidí.

Adam Kobr

Další výlet turistické-
ho kroužku, tentokrát 
na Karlštejn
Máme za sebou druhý výšlap našeho 
turistického kroužku. Poslední listo-
padovou sobotu se naším cílem stal 
hrad Karlštejn. Nachází se uprostřed 
chráněné krajinné oblasti Český kras 
v okrese Beroun. Hrad byl založen 
okolo roku 1348 jako sídlo českého 
a římského krále a později císaře 
Karla IV. Od 15. století sloužil i jako 
úložiště českých korunovačních kle-
notů. Obešli a prohlédli jsme si hrad 
i jeho okolí a seznámili se s jeho his-
torií.
Dále pokračovala naše cesta směrem 
k obci Mořina až ke známým lomům 
Velká a Malá Amerika. V minulos-

ti se zde těžil vápenec, od konce 2. 
světové války jsou lomy opuštěné. 
Po obchůzce obou lomů jsme se vrá-
tili do podhradí v obci Karlštejn, kde 
jsme doplnili spálené kalorie pořád-
nou baštou.
Ve 14.30 jsme pak stihli vlak ze sta-
nice Karlštejn a kolem čtvrté hodiny 
odpolední jsme se hlásili v Říčanech. 

Ušli jsme asi 12 kilometrů, celou 
cestu nás provázelo sluníčko zářící 
na modré obloze, i když počasí bylo 
poměrně studené – pro výšlap ide-
ální. Výletu se zúčastnilo 14 spoko-
jených žáků osmých a devátých tříd. 
Všichni se už těšíme na další společ-
nou vycházku plánovanou na měsíc 
leden.

Dušan Matoušek  
vedoucí turistického kroužku

Muzeum čokolády 
a marcipánu
Ve čtvrtek 12. prosince 2024 se prv-
ňáčci ze školní družiny vydali na vý-
let do Muzea čokolády a marcipá-
nu v Táboře. V úvodu jsme zhlédli 
krátký film o pěstování kakaovníku 
a o historii a výrobě čokolády.
Během prohlídky jsme obdivovali 
pestrou škálu expozic – pohádkové 
postavičky, největší čokoládové auto, 
interaktivní čokoládový vlak (největ-
ší svého druhu v ČR), čokoládovou 
sochu Jaromíra Jágra, Mr. Beana, 
čokoládové šaty nebo marcipánový 
model náměstí. Děti nadchly také 
marcipánové modely na pohádkové 
náměty a šatičky pro panenky.
Velkým zážitkem byl pohádkový 
sklep s čertovským peklem, perníko-
vou chaloupkou a permoníky.
V další části programu si žáci sami 
vyzkoušeli práci s marcipánem. 
Každý si vyrobil svoje vlastní mar-
cipánové figurky, které si mohl od-
nést domů. Prohlídka pokračovala 
ve výrobně, kde jsme viděli přípravu 
dekorací a suvenýrů přímo před zá-
kazníky.
Celý výlet jsme zakončili v čokoládo-
vém baru, kde jsme ochutnali místní 
speciality a měli jsme možnost za-
koupit sladké dobroty na památku.
Odpoledne bylo nejen zábavné, ale 
také plné nových zážitků, které si děti 
budou dlouho pamatovat.

Lenka Kratochvilová

Pomalu, ale jistě se blíží termín dne 
otevřených dveří, který proběhne 
v obou budovách školy, a to v pondělí 
3. února od 10.00 do 16.00 hod. 
během dne vás v hlavní budově školy 
provedou naši deváťáci a pokusí se 
odpovědět na vaše dotazy. V časech 
od 11.00 a od 13.00 hod. proběhnou 
v hlavní budově (ulice bezručova) 
setkání s vedením školy, kde budete 
mít příležitost zeptat se na vše, co 
vás zajímá.

V letošním roce proběhne zápis do 
prvního ročníku v pátek 11. dubna od 
9.00 do 17.00 hod.
Součástí zápisu je i osobní návštěva 
školy s dítětem. V případě nemoci 
dítěte postačí podání písemné žádosti 
zákonným zástupcem nebo jeho 
zmocněncem v den zápisu. Registrace 
k zápisu je možná od 1. března 
na adrese https://skoly.ricany.cz. 
Zároveň je možné na této webové 
stránce registrovat žáky i do školní 
družiny a to od 1. března do 31. května.

Pro následující školní rok se chystáme 
otvírat tři první třídy. Jednu hudební 
a dvě třídy běžné. Do hudební třídy je 

nutné podat předběžnou přihlášku,  
a to do 28. února k rukám ředitele školy 
– stačí poslat přihlášku e-mailem. 
Talentové zkoušky do první hudební 
třídy proběhnou 27. března. O času 
budou rodiče včas informováni.
Podrobné informace k zápisu do  
1. ročníku včetně kritérií pro přijetí 
naleznete na webových stránkách 
školy https://www.2zsricany.cz/cs.
Těšíme se na vás!

Vaše Bezručovka

Neviditelná výstava
Neviditelná výstava byla skvělá. Když 
jsme vešli do budovy, uložili jsme si věci 
do skříněk. Poté jsme si mohli poslepu 
vyzkoušet různé činnosti. Například 
chodit se slepeckou holí, hrát hru 
Člověče, nezlob se nebo psát slepeckým 
(Braillovým) písmem. Pak jsme šli na 
Neviditelnou výstavu. Vstoupili jsme 
do místnosti, kde byla úplná tma,  
a seznámili jsme se s průvodcem, který 
nás seznámil s průběhem celé cesty 
výstavou. Prošli jsme asi sedmi pokoji 
a většinou jsme se drželi zdi, abychom 
se neztratili. Byly zde však i výjimky, 
kdy jsme chodili po celé místnosti.
Byl opravdu úžasný zážitek vyzkoušet 
si, jaké to slepí lidé mají. Celá tato 
prohlídka trvala asi jednu hodinu.

Lucie B., 7. C

Předvánoční jarmark 
v bezručce
Letos již podruhé jsme se před Vánoci 
rozhodli, že uspořádáme v naší škole 
předvánoční jarmark. V roce 2023 
proběhla během jarmarku sbírka, 
kterou pořádalo město Říčany. 
V roce 2024 jsme tuto možnost 
neměli, a tak jsme přemýšleli, do jaké 
sbírky bychom se zapojili. Jelikož 
jsme již dříve spolupracovali s nadací 
P3tule, napadlo nás, že bychom 
mohli přispět právě jí. Druhým 
důvodem k volbě zrovna této nadace, 
byla skutečnost, že nadace P3tule 
podporuje i našeho jednoho žáka. 
Celý jarmark proběhl ve vstupní hale 
školy. Žáci prvního stupně společně 
s učiteli a vychovateli zhotovili 
výrobky, za které by se nemusel nikdo 
stydět. Do celé akce jsme zapojili  
i školní žákovské zastupitelstvo. Tito 
žáci velmi ochotně pomohli s celou 
organizací a za to jim patří velký dík, 
stejně jako všem, kteří se účastnili 
výroby. Během celého jarmarku 
panovala velmi pěkná atmosféra  
a na nadaci P3tule bylo během dvou 
hodin vybráno 15 059 Kč. Všem, 
kteří se sbírky účastnili a přispěli tak 
na dobrou věc patří také velký dík.

Vaše Bezručovka

Dny otevřených dveří a základní informace 
ohledně zápisu do 1. ročníku na bezručce

s sebou nezapomeňte 
přinést: 

l  občanský průkaz zákonného 
zástupce;

l  rodný list dítěte;
l  v případě, že má dítě jiný trvalý 

pobyt než zákonný zástupce, 
potvrzení z evidence obyvatel,  
a doklad užívacího práva  
k objektu, kde má dítě hlášen 
trvalý pobyt;

l  v případě, že budete žádat 
o odklad školní docházky, 
přineste vyjádření 
pedagogicko-psychologické 
poradny a odborného lékaře, 
pokud je již máte.
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jak se rozvíjí 3. základní  
škola u říčanského lesa
Naše škola je 15 let nedílnou součástí 
místní komunity. Škola nejen že posky-
tuje kvalitní vzdělání, ale také se dyna-
micky rozvíjí, aby držela krok s moder-
ními trendy ve vzdělávání a odpovídala 
na potřeby současné společnosti. Jak 
se naše škola vyvíjí a jaké inovace při-
náší?

modernizace výukového  
prostředí
V posledních letech prošla škola vý-
znamnou modernizací. Byly zrekon-
struovány třídy, vybaveny interaktivní-
mi tabulemi a dalšími technologiemi, 
které podporují aktivní zapojení žáků 
do výuky. Díky těmto inovacím mají 
učitelé i žáci k dispozici nástroje, které 
zvyšují efektivitu a atraktivitu učení.

ekologický přístup
Jedním z našich hlavních cílů je vést 
děti k odpovědnému přístupu k život-
nímu prostředí.

Podpora inkluze  
a individuálního přístupu
Naše škola klade důraz na podporu 
všech žáků bez ohledu na jejich indivi-
duální potřeby. Máme speciální peda-
gogy, asistenty a poskytujeme žákům 
s různými schopnostmi a nadáním 
možnost rozvíjet svůj potenciál.

Nové vzdělávací  
programy
Škola se také zaměřuje na zavádění 
inovativních vzdělávacích programů, 
které podporují kritické myšlení, krea-
tivitu a týmovou spolupráci. Mezi ně 
patří například projektová a tematická 
výuka. Klademe důraz na cizí jazyky, 
včetně možnosti konverzačních hodin 
s rodilým mluvčím.

Výhled do budoucna
Naše škola plánuje i nadále investovat 
do modernizace vybavení a rozšiřo-
vání vzdělávacích možností. V blízké 
budoucnosti bychom rádi pokračova-
li v zahraničních zájezdech, otevřeli 
žákům přírodovědnou učebnu a po-
kračovali ve spolupráci s odborníky 
na moderní pedagogiku a přinesli nej-
novější metody do výuky-
3. základní škola u Říčanského lesa je 
hrdá na svůj neustálý rozvoj. Díky pod-
poře rodičů, učitelů a celé komunity 
můžeme i nadále vytvářet prostředí, 
kde se děti nejen učí, ale také rostou 
a rozvíjejí jako osobnosti.

Vedení školy

Zahraniční zájezd
Naše škola se opět chystá na zahra-
niční dobrodružství, které tentokrát 
zaměříme na přírodu a poznávání 
jejích krás. Po úspěšných minulých 
výpravách do kulturně bohatých 
měst, jako jsou Paříž či Řím, jsme 
se rozhodli, že je čas obrátit svou 
pozornost k přírodním scenériím, 
které nám nabízí evropské destina-
ce. Cílem letošní cesty bude severní 
země, která je známá nejen losy, ale 
také vikingy. Zájezd se uskuteční 
v průběhu května a bude trvat pět 
dní. Cílem tohoto zájezdu je nejen 
obohatit znalosti studentů o příro-
dě a její ochraně, ale také podpořit 
jejich schopnost pracovat v týmu 
a navázat nová přátelství. Společné 
aktivity v přírodě jsou skvělou pří-
ležitostí k posílení týmového ducha 
a k budování respektu k našemu 
okolí. Také doufáme, že se nám po-
daří navázat přátelství s partner-
ským městem města Říčany.

Iveta Truhlářová

Dávej bacha!
Třída 3. A se s nadšením zapojila 
do soutěže Dávej bacha, kterou vy-
hlásilo rádio Evropa 2. Tato soutěž, 
zaměřená na zvýšení bezpečnosti 
dětí při cestě do školy, dala žákům 
jedinečnou příležitost nejen pouká-
zat na riziková místa v okolí školy, ale 
také navrhnout konkrétní řešení, jak 
tato místa zlepšit.

Projekt, který má smysl
Soutěž Dávej bacha kladla důraz na ak-
tivní zapojení dětí, které měly za úkol:
identifikovat nebezpečná místa 
na své cestě do školy; popsat kon-
krétní situace, kdy mohou být děti 
ohroženy; navrhnout opatření, která 
by zvýšila bezpečnost. Třída 3.A se 
tohoto úkolu zhostila s obrovským 
nadšením.

ZáKlADNí šKolA u říČANSKéHo leSA Zš Nerudova – jak to u nás chodí
Školní družina při 4. ZŠ Nerudova 
má od školního roku 2024 otevřena 
dvě oddělení. První oddělení navště-
vují žáci z prvního, druhého stupně 
a speciální třídy. Ve druhém oddělení 
jsou zapsány pouze děti ze speciál- 
ních tříd. K pravidelné docházce 
je přihlášeno 20 dětí. Provoz ŠD je 
zajištěn ráno od 6.45 do 7.45 hod. 
a odpoledne od 11.40 do 16.30 hod. 
Činnost družiny probíhá dle ŠVP. 
Při výchovné činnosti je zajištěn in-
dividuální přístup podle potřeb dětí. 
S dětmi plně využíváme prostory 
školy (kuchyňku, dílnu, tělocvičnu, 
zahradu, skleník), při procházkách 
po městě si chodíme s dětmi pohrát 
i zacvičit na dětská hřiště nebo využí-
váme naší venkovní učebnu.
Od začátku školního roku se snaží-
me podporovat u dětí samostatnost, 
rozvíjet u nich sebeobsluhu a základy 
společenského chování.

V družině se věnujeme výtvarným 
činnostem, pracovním činnostem, 
rozvoji tělesné zdatnosti a pěstování 
rostlin na naší zahrádce.
Ve spolupráci s družinou ze ZŠ Bez-
ručova jsme se již tradičně na podzim 
zúčastnili vystoupení kouzelníka 

a loutkového představení divadélka 
K+K O Červené Karkulce. Na Hal-
loween jsme si zasoutěžili, vyro-
bili jsme ozdoby na vánoční strom 
na náměstí, který jsme pak s dětmi 
ozdobili. Roznášeli jsme přáníčka 
po Říčanech a děti při jejich předá-
ní zpívaly koledy. Tím jsme úspěšně 
ukončili rok 2024.
V letošním školním roce nás ještě 
čeká zimní tvořivá keramická dílnič-
ka, valentýnská dílnička, masopust, 
návštěva knihovny, velikonoční pra-
covní dílnička, sportovní den, soutěž 
EVVO a výukový program Dravci.
Jsme zároveň zapojeni i do jednorá-
zových neplánovaných akcí, jako bylo 
např. v poslední době přání k naroze-
ninám pro válečného veterána pana 
Fajtuse, zapojení se do akce Sparta 
vzdává hold – boj proti kyberšikaně 
a mnoho dalších.

Vaše Nerudovka

Vánoční setkání žáků ze Zš bezručova 
s malými pacienty v olivovně

Předvánoční čas patří nejen dárkům, 
koledám a cukroví, ale také pohádkám 
a fantastickým příběhům s dobrým 
koncem. Jednu takovou pohádkovou 
akci si pro naše děti z mateřské školy 
připravili žáci z 6. C ZŠ Bezručova. 
U příležitosti Giving Tuesday – Světo-
vého dne štědrosti a dobrých skutků 
šesťáci shromáždili drobné hračky, 
dárkové předměty a pohádkové pří-
běhy. Vytvořili vánoční přání a vymýš-
leli, čím by udělali radost malým před-
školákům.
Šesťáci nás navštívili 19. prosince. Pro-
hlédli si okolí Olivovy dětské léčebny 
a dozvěděli se informace o její historii 
i současnosti. Naši předškoláci je uví-
tali ve třídě Motýlků. Menší obavy z ne-
obvyklé návštěvy byly rozptýleny drob-
nými dárky, které nám starší kamarádi 
přinesli. Po krátkém úvodním sezná-
mení začali šesťáci předčítat. Někteří 

ve dvojicích četli malým posluchačům 
vlastní příběhy, jiní předčítali ze zvole-
ných knih. Zavedli tak naše předškolá-
ky do světa vánočních skřítků, příběhů 
o vesmíru, pohádek Josefa Lady či 

Dubánků. Zároveň jim také předsta-
vili základy společenského chování, 
a to díky knížce Dědečku, vyprávěj. 
Na oplátku jim malí školáci ukázali své 
oblíbené hračky a herní koutky. Šesťáci 
si zavzpomínali, s humorem znovu ob-
jevovali hračky ze svých školkových let. 
Závěrem předali svým posluchačům 
knížky s věnováním a přáním.
Starší děti si kromě ručně malované 
vánoční ozdoby na památku odnesli 
od předškoláků i poděkování, novou 
zkušenost, a zejména dobrý pocit 
z toho, že někomu dokázali udělat ra-
dost.
Atmosféra celého dopoledne se nesla 
ve velmi přátelském a příjemném du-
chu. Děti se vzájemně domluvily, že 
se uvidí znovu za teplého počasí v naší 
dřevařské dílně. Věříme, že se nám 
i další setkání vydaří!

Eva Holoubková
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Únorové pozvánky ze ZUš říčany

Xii. ročník soutěžní přehlídky 
Pěvecké mládí
18. února 2025 se můžeme těšit v KC 
Labuť na XII. ročník soutěžní přehlíd-
ky Pěvecké mládí. Soutěž se uskuteč-
ňuje pod patronací místostarostky 
města Říčany Hany Špačkové a organi-
zuje ji ZUŠ Říčany společně s městem 
Říčany a KC Labuť.
Soutěžní přehlídka Pěvecké mládí 
má mezi říčanskými školami již svou 
tradici, a tak se už těšíme na další roč-
ník a na šikovné děti z říčanských škol 
i školek i školiček.
Soutěžní přehlídka probíhá ve čtyřech 
kategoriích a podle předvedeného vý-
konu soutěžící získávají bronzové, stří-
brné či zlaté pásmo.
Úroveň soutěže má zvyšující se 
tendenci, je potěšením konstatovat, že 

každým rokem soutěžící podávají moc 
pěkné výkony.
Tudíž neváhejte a přihlaste se do pě-
vecké přehlídky. Je to akce veřejná, 
pozvěte rodiče, kamarády, sourozence, 
budou vám určitě fandit. Ono tak ani 
nejde o to, jakou medaili získáte, ale 
hlavně o to, že vás zpívání baví. O to jde 
nejvíc!

Informace nejdete na adrese  
www.zusricany.cz.
Celá akce proběhla za finanční podpo-
ry města Říčany.
Za pořadatelský tým

Hana Javorská, ZUŠ Říčany

Poetický večer
10. února 2025 od 18.00 hodin zveme 
všechny milovníky poezie na Poetický 
večer do sálu na Staré radnici v Říča-
nech. Literárně-dramatický obor si 
připravil pásmo plné poezie, skvělých 
monologů a dramatických výstupů.
Přijďte, určitě nebudete litovat. Třeba 
to bude pro někoho i inspirace k letoš-
ním talentovým zkouškám.

Na všechny akce srdečně zveme.
Kolektiv ZUŠ Říčany

mimořádný úspěch
Je pro nás velmi potěšující úspěch 
Michala Tměje, žáka kvinty, který byl 
za úspěšnou reprezentaci Středočeské-
ho kraje v celostátním kole geologické 
olympiády vyhlášen jako jeden z oce-
něných žáků. Gratulujeme a přejeme 
mnoho dalších úspěchů!

bazárek na podporu zvířat 
v útulcích
Je příjemné zjistit, že našim studentům 
nejsou lhostejné osudy opuštěných zví-
řat v útulcích a na jejich podporu jsou 
ochotni připravit dobročinný bazárek. 
Ve středu 11. prosince se na stolech 
před učebnou fyziky objevilo množství 
vánočního cukroví a dalších sladkostí, 
malé vánoční balíčky a různé drobné 
předměty. To vše přinesli studenti – 
a také někteří členové profesorského 

sboru – na podporu útulků pro zvířa-
ta. A díky dobrovolníkům z 1. A, 1. B 
a kvarty, kteří se ujali prodeje, skoro 
vše ze stolů během dopoledne zmize-
lo. Bazárek doplňovali chlapci z primy 
vlastnoručně připravenou tombolou, 
o kterou byl velký zájem.  Díky všem 
úžasným kupujícím i prodejcům se 
na bazárku povedlo získat opravdu 
hezkou částku, která byla beze zbytku 
poslána na útulky. Všem, kteří prodá-
vali, přispívali, kupovali a všelijak po-
máhali patří velký dík.

Dagmar Dandová

Vánoční turnaj
Jako každý rok se i letos v závěru roku 
uskutečnil vánoční turnaj. Studenti 
vyššího gymnázia soupeřili ve volej-
bale, mladší žáci ve florbale. Každá 
třída byla zastoupena týmem složeným 
z nejlepších hráčů v daném sportu. Vo-
lejbalové týmy spolu soupeřily nejprve 

v předem připravených skupinách, aby 
se rozhodlo o postupu do play off. Nej-
lépe se vedlo týmům kvinty a maturan-
tům C4, které se spolu utkaly ve finále. 
Přestože to vypadalo na jasnou výhru 
týmu kvinty, týmu C4 se podařilo ze za-

čátku odskočit o tolik bodů, že i po vy-
střídání hráčů na straně kvinty nebylo 
možné bodový rozdíl dohnat a matu-
ranti vyhráli! Vítězství jim umožnilo 
utkat se s týmem učitelů. Na krásném 
3. místě skončil tým třetího ročníku. 
Florbalového turnaje se zúčastnily 
čtyři týmy z nižšího gymnázia a po na-
pínavé bitvě se z úspěchu těšila třída 
tercie, která ve finále porazila kvartu 
a zajistila si tak prvenství.

Vojtěch Prchal, C1

Vánoční výlet nižšího gymná-
zia do skanzenu v Třebízi
Před Vánoci se zájemci z nižšího gym-
názia zúčastnili vánočního výletu 
na staročeský statek ve skanzenu Tře-
bíz. Výlet nabídl jedinečnou příležitost 
zpomalit v uspěchaném předvánočním 
čase a nasát příjemnou a laskavou 
atmosféru. Navštívili jsme kuchyň 
s voňavým cukrovím a s nadýchanými 
vánočkami, které jsme mohli ochutnat, 
a také jsme se dozvěděli, jak naši předci 
slavili advent a jaké zvyky a tradice se 
dochovaly až do dnešních dnů. Setkali 
jsme se s tajemnou Lucií a zjistili, co 
lidé dělali na Štědrý den a proč je pod 
stolem sláma, sekera a řetěz. Ve chlévě 
na seně jsme vyslechli pověst o naroze-
ní Jezulátka. Program s interaktivními 
prvky a herci v dobových kostýmech 
byl pro všechny zúčastněné nezapo-
menutelným zážitkem, který obohatil 
jejich znalosti o vánočních tradicích 
a přinesl radostnou atmosféru do před-
vánočního času.

Milena Zámečníková

     Gymnázium, Komenského náměstí 1280/1

     Říčany, e-mail: sekretariat@gyri.cz, tel.: +420 739 964 270

Fakultní škola Přírodovědecké fakulty univerzity Karlovy

Žáci ZUŠ Říčany ocenění Středočeským krajem.
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Komunitní centrum Říčany působí 
od roku 2006 jako poskytovatel soci-
álních služeb v říčanském regionu.

doma je tam, kde máme své vazby. 
Zůstat doma je smyslem naší služby 
osobní asistence určené seniorům  
a zdravotně postiženým, aby mohli být 
co nejdéle v prostředí, které znají a kde 
je jim dobře. Spolu doma je program 
pro rodiny s dětmi v těžké životní situa-
ci, které podporujeme a motivujeme je 
v rodinných vztazích a pomáháme jim 
řešit problémy s péčí o děti a výchovou. 
Jsme tady pro vás.
Naše organizace postoupila do hla-
sovací fáze grantového programu 
Správný start nadačního fondu 
Tesco s projektem, který se zaměřu-
je na podporu sociálně znevýhodně-
ných rodin s dětmi do 18 let. Cílem 
je usnadnit dětem a mladým lidem 

kvalitnější start do života, zlepšit je-
jich stravovací návyky a propagovat 
zdravý životní styl. Projekt zahrnuje 
vzdělávací workshopy, sportovní ak-
tivity, rozvíjení sociálních dovednos-
tí, sebevědomí a osobních cílů. Hla-
sování v prodejnách Tesco probíhá 
až do 16. února. Podpořit svým hla-
sem nás můžete v Říčanech, Dolních 
Břežanech, Kamenici a v Čerčanech. 
Předem děkujeme.

Klidné únorové dny vám za tým Komu-
nitního centra Říčany přeje

Pavlína Šantorová Filková  
ředitelka společnosti

Česká „kachna“ na Dakaru: Neuvěřitelný 
příběh odvahy a odhodlání!
Rallye dakar – jedinečný motoristický závod, který už 
dávno nekončí v senegalském dakaru ani nezačíná v Pa-
říži, ale stále zůstává synonymem pro dobrodružství, 
vytrvalost a překonávání hranic. češi se této výzvě staví 
čelem už od 80. let, kdy průkopníci s nákladními vozy 
značky liaz a Tatra zahájili naši dlouhou tradici na nej-
těžším závodě světa.

A jak je tomu dnes? Už třetím rokem podporujeme týmy 
v kategorii Dakar Classic, kde letos excelovala posádka Bar-
bory Holické a Lucie Engové. A čím si získaly srdce fanouš-
ků? Jely totiž s legendárním Citroënem 2CV, známým jako 
„kachna“. Tento vůz, původně navržený pro francouzské 
farmáře, se stal historicky prvním automobilem svého typu, 
který dojel až do cíle legendárního Dakaru. A co víc, tahle 
„kachna“ je česká!

dvoumotorový unikát
Letos mechanik týmu Tomáš Neruda připravil holkám 
opravdovou lahůdku: dvoumotorovou „kachnu“ s pohonem 
4 × 4. Ano, čtete správně, dvoumotorovou! Tohle originální 
vozidlo si poradilo s extrémními podmínkami Dakaru, a to 
navzdory tomu, že „sežralo“ jeden motor, jednu poloosu 
a nespočet lanek, bovdenů, manžet, sponek a oleje. Navíc 
vyžadovalo hodiny noční práce, ale stálo to za to.

15 dnů, 6700 km a nezapomenutelný úspěch
Rallye Dakar Classic není jen schopností dosáhnout 
velké rychlosti, ale hlavně uměním dojet do cíle. A to se 
holkám povedlo na jedničku. Za 15 dnů urazily 6700 ki-
lometrů v závodním tempu a dalších 1800 km přejezdů. 
17. ledna 2025 jejich „kachna“ dorazila do cíle a zapsala 
se do historie.

Gratulujeme týmu DUCKAR k tomuto úžasnému úspěchu! 
A co bude příští rok? Nápady a plány už se rodí, ale o tom až 
někdy příště. Jedno je jisté: Česká „kachna“ na Dakaru ještě 
neřekla své poslední slovo.

Za TONI CAR team Tonda Š.

Pokud se chcete stát patronem 
Komunitního centra Říčany 

a podpořit nás v naší práci, ozvěte 
se nám. Veškeré informace o naší 

organizaci, podrobné kontakty 
i návod, jak nás podpořit, naleznete 

na internetových stránkách  
www.kcricany.cz.

E-mail: info@kcricany.cz, 
tel. 774 780 141.

Osobní asistence: Bc. Kamila 
Šourková, tel. 604 522 625.

Program pro rodiny:  
Lucie Sochůrková, DiS.,  

tel. 737 536 205.
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SSC říčany v letech 1941–1944 (2) 

Pro klima Studentského 
sportovního klubu bylo typické, 
že všichni dělali vše, co je bavilo. 
a tak vedle sportování a hraní 
divadla některé členy těšilo vydávat 
klubový zpravodaj. Míval jen dva 
exempláře a zájemci si v něm mohli 
číst na nástěnce na Stadíku nebo 
ve výkladu galanterie „u Rečků“ 
v dnešní ulici 17. listopadu.

Zprávonoš začal vycházet v roce 1940 
a o jeho existenci se zasloužila skupinka 
nadšenců. V redakci se pohybovali 
Jiří Linka (Link), Josef Němeček 
(Špelec) a Jiří Šatoplet (Šáťa). Kresby 
a ilustrované titulky vytvářeli Link, Jan 
Ryčl (Balvan), František Sviták, Lenka 
Medřická (Lenie) a další, anonymní 
autoři. 0 přepsání textů na psacím 
stroji se starali Špelec, Link a další.

o čem se psalo
Ti, kdo přispívali do obsahu, byli 
označováni jako „včeličky“ a příspěvky 
byly nazývány jako „kinknutí“. Při 
tvorbě Zprávonoše vznikla vůbec řada 
nekonformních slov. I jeho vlastní 
název doznal v hovoru změnu a říkalo 
se mu „plátek“. Přispívat do něj 
mohl každý člen a ten také odpovídal 
za obsah. Cenzura proběhla pouze 
výjimečně.
Zpravodaj neměl ustálené rubriky. 
Pravidelnější byla pouze rubrika 
sportovní a oddíl „Víte, že?“, který 
přinášel informace o celkovém dění 
a zprávy důležité pro členy SSC. 
Příspěvky byly velmi různorodé. Není 
proto divu, že ho se zájmem četli vedle 
členů klubu i další říčanští obyvatelé. 
Některá vydání Zprávonoše začínala 

úvodníkem, který napsal někdo 
z redakce a vztahoval se k městu Říčany. 
Autoři upozorňovali na významné 
úspěchy v činnosti a důležité události, 
které chod klubu ovlivňovaly. Řada 
„plátků“ měla na úvodní stránce 
převzaté texty publikované jinde. Bylo 
to jakési ovlivňování nálady. Mnoho 
příspěvků bylo napsáno ve verších 
a některé básničky měly slušnou 
úroveň. Většinou byly bez uvedení 
autora a některé vyšly podepsané 
pseudonymem.

reklamy i recenze
Objevila se tu také zdařilá reklama 
(povšimněte si na obrázku). 
Na stránkách se vedla velká diskuse 
o nošení „shortes“, zvláště pokud 
šlo o dámy. Tou dobou totiž krátké 
kalhoty v různých variacích přicházely 
do módy. Příspěvky obsahovaly přání 
k narozeninám, celá strana byla 
příležitostně věnována Vaškům nebo 
Josefům, včetně vtipných ilustrací 
a veršů. Místo zde měly informace 
o dění v Radošovicích, například 
vyšel text Co hrají divadelníci ve spolku 
Dramatika. Když přišel do kin film 
Městečko na dlani o životě v městečku 
Rukapáně, uvedli v plátku jeho recenzi. 
Byl považován za svým způsobem 
vlastenecký.

Sportovní činnost
Nosným sportem zůstával v SSC stále 
lední hokej. Na Stadíku byly vytvořeny 
podmínky pro vznik družstev všech 
věkových kategorií. Úroveň hry se 
neustále zlepšovala a Říčany hrály 
soutěžní třídu, kde se utkávaly 

s mužstvy z Třebíče, Olomouce 
(ASO), Ostravy, Tábora, Loun, tedy 
z oblasti celého protektorátu. Vyrostli 
tu noví hráči (František Stárek, 
bratři Svobodové, Jiří Šašek, Milan 
Kormout). Vrchol výkonnosti nastal 
právě na konci války. Do mužstva 
přibyli ještě Václav Bubník a Karel Gut 
z Uhříněvsi, pozdější reprezentanti 
Československa, a SSC hrálo v roce 
1946 ligu. V roce 1947, kdy se v Praze 
konalo mistrovství světa, zavítal 
do Říčan k tréninkovému zápasu také 
jeden z jeho účastníků. I později byla 
úroveň ledního hokeje na výši.

Volejbalové turnaje
Dalším, již letním sportem, pro který 
se na Stadíku vytvořily podmínky, byl 
volejbal nebo, jak říkal JUDr. Oldřich 
Flégl, valybol. Soutěží se zúčastňovala 
mužská i ženská družstva. Hrály se 
též zápasy ve dvojicích, kde přibyl 
také mix. Zájem o hru byl obrovský, 
a tak se velmi brzy našla spousta 
talentů a výkonnost šla rychle nahoru. 
Volejbal se hrál rovněž rekreačně 
na koupalištích Marvánek a Jureček.
Soutěže probíhaly kvůli dopravě 
a krátké délce jednotlivých utkání 
většinou turnajovým způsobem. 
Zápasy se hrály na tři sety, ale 
set pouze do 15 bodů. Celkovou 
organizaci soutěží jsem nezjistil. SSC 
však hrálo turnaje, kde soupeřem 
byla například Plzeň. Používal se 
i termín liga. Základními hráči byli 
Karel Waldman, Jiří Krejčí (výborní 
smečaři), František Lihařík, Jaroslav 
Goth a František Churáček. Jezdilo 
se na tzv. osadní turnaje, kde 
třeba v Horních Počernicích hrálo  

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 
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27 družstev. Velmi dobře si vedly 
i dámy. Většinou vyhrávaly, protože 
v týmu byly talentované hráčky jako 
Lenka Medřická (smečařka), hráčky 
v poli sestry Dagmar a Libuše Bondy- 
-Charvátovy, Libuše Vocelová a další.

Hokejisté
Pochopitelně členy SSC, odkojené 
ledním hokejem, zaujal i hokej pozemní 
(bandy hokej). Vždyť tu byla k dispozici 
plocha pro lední hokej. Hráči se také 
mohli jednoduše sdružit a okamžitě 
přihlásit do soutěží. Zúčastněná 
družstva byla převážně z Prahy a okolí. 
Základem místní sestavy byli ostřílení 
hráči z ledního hokeje, dalšími pak byli 
Jan Ryčl, Josef Churáček (Řepča) a Jiří 
Linka. Zápasy se hrály turnajovým 
způsobem. Významným střediskem 
tohoto sportu byla Hostivař, kde 
se turnaje pořádaly. Rozvoj oddílu 
zajišťoval velký zájem mládeže. 
V dorostu hrály pozdější známé osoby 
říčanského sportu: Václav Červenka 
(reprezentant v ragby), Zbyněk Kubín 
(trenér košíkové), L. Stuchlý (špičkový 
tenista), Ludvík Koreš (reprezentant 
v ragby).

Házená a košíková
Dívky a ženy hrály házenou. V období 
války a před ní se hrála házená česká 
neboli národní. Od dnešní „klasické“ 
házené se lišila pravidly. Především se 
hrála do branek 240 cm vysokých a 2 m 
širokých, tedy obdélník nastojato, 
míč měl jiný průměr (60 cm) a plocha 
hřiště byla jinak rozdělená. Oddíl měl 
dostatek hráček, asi 12 žen a zhruba 
stejný počet dorostenek. Hrály s kluby 
především z Prahy a okolí. Družstva 
povětšinou vyhrávala. Vynikala Ela 
Sedláčková (pozdější profesorka 
tělocviku na gymnáziu), Ala Voborová 

a Líba Vocelová, což byly výborné 
střelkyně. Zde je nutno poznamenat, 
že se střílelo s otočkou (větší razance). 
Bylo to velmi náročné na koordinaci 
pohybu. Mezi dorostenkami se objevily 
nové talenty, například Marcela 
Baběrádová nebo Magda Gůtová. 
Ženská házená se hrála ještě po válce. 
V roce 1944 se odhodlali hrát i muži.
V košíkové se vytvořila parta nejdříve 
kolem bratří Červenků a Zbyňka 
Kubína (Gusi). A zájem byl opět 
veliký. Hrálo se však jen venku, vhodný 
krytý prostor v Říčanech tehdy nebyl. 
V sezoně 1944 hrály Říčany III. třídu 
s celky z Prahy a okolí. Prostor skýtaly 
vypůjčené tělocvičny v Praze. Byl 
tak položen základ k rozvoji basketu 
v našem městě, který vyvrcholil až 
po stavbě gymnázia, kdy říčanské ženy 
hrály I. ligu. Jana Šustová byla později 
pivotmankou ve Spartě Praha.

jedinečný Sokolák
Nejpočetnějším sportovním 
seskupením v SSC byl základní tělocvik 
s atletikou. Chodilo tam okolo 70 
dětí a dorostu ve věku 7 až 17 let, hoši 
i děvčata. Patřil jsem mezi ně. O chod 
seskupení se starali Emil Vančura 
(Bosbardon) a Olda Flégl. Obklopili se 
mladými cvičiteli, kteří byli dříve členy 
Sokola (v roce 1941 byla Československá 
obec sokolská rozpuštěna). V tělocvičně 
ve škole na náměstí se cvičilo denně 

od sedmnácti do dvaadvaceti hodin. 
Cvičitelé využívali hojně nářadí 
(koně, hrazdu, bradla). Sami byli 
schopni předvést na hrazdě veletoč, 
cviky na bradlech o nestejné žerdi 
atd. V letním období probíhaly 
tréninky na Sokoláku. Bohužel chyběl 
kvalifikovaný trenér atletiky. Přesto 
vzniklo atletické družstvo a pořádaly 
se závody pro Říčany a okolí. Sokolák 
byl jediným místem mezi Prahou 
a Benešovem s vybavením pro atletiku. 
Ukázkový trénink zde předvedl 
i přeborník protektorátu ve skoku 
vysokém Václav Hausenblas.

Plavecké závody a túry 
do okolí
V SSC se dbalo i na to, aby v obci 
nevyrůstali neplavci. Toho se ujal Julius 
Kormout (Gandy, Ganďour), velký 
milovník vody a plavání. Organizoval 
plavecké kurzy na Marvánku, které 
si získaly velkou oblibu. Chodilo 
na ně okolo 60 dětí. Proběhly i závody  
v plavání. Dráha byla vytyčena mezi 
stavidly a skokanským můstkem  
(u schodiště). Celý klub občas 
podnikal turistické výlety, členové se 
vydali například na hrad Karlštejn. 
Vedle výprav na zvolené místo se 
našel i prostor pro různé hry a šíření 
vědomostí o naší vlasti mezi dětmi.
Příště se budeme věnovat problémům, 

které byly dány politickou 
situací, zasahovaly 
do činnosti klubu a ten na ně 
musel reagovat.

František Křížek

Série článků Františka Křížka 
navazuje na texty v Říčanském 
kurýru v roce 2024 (v březnovém 
a květnovém čísle). SSC Říčany 
– říčanský studentský sportovní 
klub, který se zdaleka nevěnoval 
jen sportu – vybudoval Stadionek 
neboli Stadík v místě dnešní 
sportovní haly. Nejstarší obyvatelé 
našeho města si jej ještě pamatují. 
Texty o SSC vznikly díky činnosti 
Klubu přátel Muzea Říčany, který 
podporuje i badatelskou činnost 
svých členů a příznivců.

Báseň publikovaná na úvodní straně jednoho ze 
Zprávonošů 
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Smečka gepardů, stádo zeber, hej-
no papoušků, množství hmyzu, ale 
i pejskaři, nebo myslivci… Takové bylo 
letošní osazenstvo sokolských šibřinek 
v rázu Máme rádi zvířata. O tom, že 
téma vybízelo ke kreativitě při tvorbě 
masek, svědčí i rekordní počet účast-
níků soutěže o nejlepší masku. K tanci 
nám hrála pražská kapela Joybox a ve-
čerem nás již potřetí provázel zkušený 
moderátor Václav Kuba. Nechybělo 
ani předtančení a několik hudebních 
překvapení, o něž se postarali členo-
vé naší jednoty. Vrcholem večera bylo 
vyhlášení tomboly plné pěkných darů 
od našich štědrých sponzorů. Vyda-
řené šibřinky tedy odstartovaly další 
rok, během kterého se na vás budeme 
těšit při dalších akcích jako jsou veřej-
né závody, soutěže či akademie a Noc 
sokoloven.

Lucie Lacinová, místonáčelnice

Krajské přebory jednotlivců 
v hale
Jako jedny z prvních závodů halové at-
letické sezony proběhly krajské přebo-
ry jednotlivců staršího žactva, mládeže 

a dospělých. Celý víkend 11.–12. ledna 
se v pražské Stromovce proháněli at-
leti Středočeského kraje včetně těch 
našich.
Při sobotním klání staršího žactva 
jsme se bohužel stupňů vítězů nedo-
čkali. Nejblíže jim byla Jolana Štěpá-
nová, která si díky osobním rekordům 
připsala 5. místo na 60 metrech s pře-
kážkami a 6. příčku na hladké třístov-
ce. Finálové umístění přidala v kouli 
Elen Cimprichová, která byla sedmá.
O něco více se dařilo v neděli dorosten-
cům, juniorům a dospělým. Krajskou 
přebornicí se díky
osobnímu rekordu na trati 1500 metrů 
stala v kategorii žen Lucka Jonáková. 
Stříbrnou medaili si přesně dva měsíce 
po vážném zranění kotníku vyběhala 
na dvoustovce juniorek Kristýna Roed-
lová a bronz do sbírky přidal ze čtvrtky 
dorostenec Vašek Marhoul.
Vašek s Kristýnou přidali ještě 5., resp. 
8. místo ze sprinterské rovinky. Vašek 
na 60 metrech s překážkami, Kristýna 
na hladké šedesátce. Těsně pod stupni 
vítězů skončili Šimon Říha (3000 m) 
a Honza Vrkoč (skok vysoký) a šestá 

místa přidali Honza Parobek (skok 
vysoký) a štafeta dorostenců 4 x 200 
metrů.

Veliké díky za reprezentaci oddílu patří 
ale všem zúčastněným atletům a at-
letkám. A my již teď vyhlížíme další 
velké závody.

David Beneš, předseda AO

Vtančili jsme do nového roku

Klub šachistů Říčany 1925
www.sachyricany.cz

První, jakýsi volný kroužek se 
objevil v Říčanech již v roce 1918. 
Vůdčím duchem této skupiny 
byl Václav Vojíř, úředník banky 
Slavie. Zanedlouho se objevila další 
skupina a výsledkem bylo založení 
Klubu šachistů. Prvním starostou 
byl zvolen František bučkovský, 
městský tajemník a jeho zástupcem 
vzpomínaný V. Vojíř. Pokladníkem 
se stal Miroslav büllov, důstojník. 
Jednatelem Josef Hanuš, advokátní 
úředník. Správcem a knihovníkem 
František lukeš. poštovní úředník.

Činnost klubu se rozjela a prvními 
soupeři byli šachisté z Úval. První 
zápas se odehrál 9. 5. 1926. V roce 
1927 měl klub již 37 členů. V kronice 
klubu najdeme i informaci, že 
k zápasu do Úval dne 15. 6. 1930 
se šlo pěšky. Po roce 1930 byl klub 
již na výši a pražské kluby už nebyly 
nepřekonatelnou překážkou. V roce 
1932 zavítal do Říčan na simultánku 
jeden z kandidátů na mistra světa Jefim 
Bogoljubov.
Hrály se pravidelně soutěže jednotlivců 
i družstev. V přeborech oddílu 
většinou vítězil František Lukeš. 
Občas se podařilo vyhrát L. Voráčovi  
a J. Silagadzovi. Velkým mecenášem 
a nadšencem byl člen Josef Šimůnek. 
V té době uplatnil patent na šachové 
hodiny s automatickým ukazatelem 
počtu tahů, které začal i vyrábět.

regionální žákovská liga 
v říčanech
V sobotu 21. prosince uspořádal KŠ 
Říčany 1925 RŽL. Soutěž je určena 
pro všechny děti z Říčan a okolí. Děti 
nemusejí být registrované. Akce se 
zúčastnilo 109 dětí a cca 20 doprovodů 
z řad trenérů a rodičů. Celkem 129 
účastníků. Přivítali jsme rekordní počet 
18 dětí, které ještě dosud na žádném 

turnaji nehrály a to je i smyslem této 
soutěže.
Děti byly rozděleny do třech 
výkonnostních skupin. V turnaji 
A hrálo 16 hráčů a zvítězila dívka  
L. Štěpánková z Kralup nad Vltavou. 
Nejlepším domácím hráčem byl  
J. Pešek na 3. místě. Turnaj B ovládl  
M. Borgula z klubu Stamat před 
domácím V. Sehnoutkou. Nejlepší 
dívkou byla domácí T. Melicharová. 
V soutěži C zvítězil J. Částka (Sedlčany) 
před domácím J. Svatoněm. Nejlepší 
dívkou byla V. Mikešová (Říčany). 
Říčanských hráčů nastoupilo celkem 52.
Akce proběhla za grantové podpory 
města Říčany

bleskový šach
Mistrovství ČR se hrálo 21. prosincev 
Brně za účasti 314 hráčů! Nejlepší 
výsledek zaznamenala Monika 

Strnadová, která skončila na 13. místě 
mezi ženami. Účast žen byla rekordní; 
58. Nikola Kůsová skončila na 44. 
místě. Celkovým vítězem mužů se 
stal naturalizovaný P. Michalík (dříve 
Slovensko). Podobně i za Říčany byl 
nejlepší naturalizovaný Marek Karas 
(dříve Slovensko) na 47. místě. Marek 
u nás hraje a trénuje již pátým rokem. 
Na dalších místech skončili: 82. Adam 
Mrázek, 103. Roman Popov, 145. 
Edvard Kolář.

Přebor klubu
Přebor se hrál ve sváteční atmosféře 
27. prosince za účasti 42 hráčů. 
Výkonností rozdíl účastníků byl velký. 
Od hráčů bez výkonností třídy až 
po mistry FIDE. Vítězem se stal FM 
Jáchym Šmolík před FM Jáchymem 
Němcem a CM Petrem Machem. 
Nejlepší ženou 
byla Josefína 
Dudková.

Jaroslav Říha

Historie Klubu šachistů říčany 1925 (1918–1935)
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Prague Floorball Cup přinesl Drakům 
cenné zkušenosti

draci byli i letos začátkem roku 
2025 účastníky tradičního turnaje 
Prague Floorball Cup. V letošním 
ročníku nás reprezentovala družstva 
mladších žáků a dorostenců. oba 
týmy posbíraly cenné zkušenosti 
a poměřily své síly s celky ze všech 
koutů republiky i zahraničí.

Mladší žáci, doplněni o hráče kate-
gorie elévů, svedli ve skupinové fázi 
vyrovnané zápasy s Chomutovem, 
Butchisem a slovenským Trenčínem. 
Štěstí bohužel stálo ve všech utkáních 
na straně soupeřů a naši hráči se kva-
lifikovali do play-off turnaje B. Zde se 
střetli s pozdějším finalistou z Brna. 
Zápas to byl vyrovnaný, na konci však 
Drakům došly síly a smolně prohráli. 
I přes to jim turnaj poskytl cenné zku-
šenosti a srovnání s novými soupeři. 
A pro některé hráče se dokonce jedna-
lo o premiéru ve „velkém“ pětkovém 
florbale.
Dorostenci se vydali na turnaj s omla-
zeným kádrem, který měl simulovat 
a otestovat soupisku týmu pro příští 
sezonu. Ve skupině se Draci postupně 
střetli s pozdějšími finalisty turnaje 
Black Angels, poté s Capitols Bratisla-
va, Hodonínem a Boskovicemi. Ze čtyř 
klání brali říčanští dvě vítězství a dvě 
porážky, těsně jim tak unikl postup 
do play-off A turnaje, a hráli tedy play-
-off B. Dračí cesta vyřazovací fází se 
zastavila v semifinále, kde je v taktické 
bitvě udolal královéhradecký Sion těs-
ným výsledkem 4 : 5. I přesto se jednalo 
pro dorostence o solidní start do roku 
2025 a úspěšný první test pro sezonu 
2025/2026.

Vlétni do druhého pololetí 
s Draky!
Draci stále hledají nové spoluhráče 
a spoluhráčky. Přijď si s námi zkusit 
florbal do kamarádského dračího 
kolektivu! Všechny tréninky jsou ve-
deny licencovanými a proškolenými 

trenéry, hrajeme pravidelně soutě-
že pod hlavičkou Českého florba-
lu. Zároveň se účastníme mládež-
nických turnajů ve všech koutech 
republiky i v zahraničí. Máme po-
krytou kompletní mládežnickou 
strukturu. Tak neváhejte a přidejte 
se k Drakům! Všechny informace 
naleznete na webových stránkách  
www.florbaldraci.cz. S dotazy 
se můžete také obracet na e-mail 
info@florbaldraci.cz.

Za klub FBC Draci Říčany  
Tomáš Tichý

Ještě než jsme se 
rozutekli oslavit 

v rodinném kruhu nejkrásnější svát-
ky roku, stihly naše gymnastky absol-
vovat své poslední závody.
14. prosince závodila družstva trenérek 
M. a A.Vašutové v Týnci nad Sázavou. 
Děvčatům se dařilo a zakončila rok 
v medailovém stylu – v každé věkové 
kategorii se podařilo získat cenné kovy 
a další krásné výsledky v celém závodu. 
Celkem dívky z Týnce dovezly 3× zla-
to, 1× stříbro a 5× bronz. Gratulejeme 
k celému úspěšnému roku a trenérkám 
děkujeme za přípravu.
Všechna družstva sportovních gym-
nastek závodících pod Českou gym-
nastickou federací absolvala svůj po-
slední závod 15. prosince. Zatímco 
dívky ročníků 2016 a 2017 sbíraly cen-
né zkušenosti na kvalitně obsazeném 
závodu na „Bohemce“ se svou trenér-
kou J. Jechovou, mladší (2018 a 2019) 
i starší oddílové kamarádky (2015 až 
2011) závodily v Horních Počernicích. 
I odsud se vezly medaile, a to zásluhou 
Gábinky Feglarové a Laury Peniškové 
(bronz) a Aničky Jechové (stříbro). Zá-
roveň pak družstvo ve složení Jechová, 
Pípová, Pavelková získalo krásné po-
háry za 4. místo v soutěži družstev. Dě-
kujeme kolektivu trenérek těchto druž-
stev, konkrétně B. a A. Bernardové,  
K. Šebestové, L. Dostálkové, P. Nová-
kové a A. Jechové za přípravu děvčat.

Poslední medailové závody roku 2024

odešla zakladatelka říčanské gymnastiky

Na konci roku přišla smutná zpráva o odchodu zakladatelky  
gymnastického oddílu v Říčanech Mileny Bartákové.  

Oddíl funguje již přes 50 let! 

Milena byla dlouholetou trenérkou a gymnastky, které byly jejími  
svěřenkyněmi, se dodnes scházejí, udržují přátelství  

a do posledních chvil byly i v kontaktu se svou trenérkou.  
S láskou na ni vzpomínají a nikdy  

nezapomenou.
Jménem oddílu vyjadřujeme upřímnou soustrast celé rodině.

Mileno, děkujeme!
J. Jechová a b. bernardová
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Rozvoj ragby dětí a mládeže je podporován dotacemi města Říčany
sportovní centrum mládeže finančně podporuje středočeský kraj

rugby Club mountfield říčany
www.rugbyricany.cz, www.twitter.com/rugbyricany, www.facebook.com/rcricany

mUŽi
Říčany zaútočí v extralize na pátý 
titul v řadě

Již v sobotu 15. února začíná ragbis-
tům Mountfieldu extraligová sezona, 
ve které se pokusí vybojovat pátý mis-
trovský titul v řadě. Soupeřem a hosti-
telem jim bude smíchovská Tatra, která 
na podzim přerušila hegemonii Říčan 
vítězstvím ve finále poháru. Utkání 
dvou dlouhodobě nejlepších týmů jistě 
nabídne zajímavé a intenzivní ragby. 
V dalším kole se Mountfield Říčany 
utká v sobotu 22. února s Pragou a stej-
ně jako u úvodního duelu s Tatrou se 
bude rozhodovat, kde se odehraje. 
S ohledem na počasí je pravděpodobné 
odehrání obou prvních kol na umělé 
trávě stadionu v Praze na stadionu 
Markéta.

ŽeNy
Jaká bude sezona ženského ragby?
Ženský tým Říčan se chystá na novou 
sezonu, v té minulé získal pro Říčany 
stříbrné medaile z nejvyšší domá-
cí soutěže. Informace z týmu přináší 
francouzský trenér Thomas Men-
des: „Budeme opět hrát ve společném 
týmu s Petrovicemi. První tým nastoupí 
do Mistrovství ČR 7s (7s – olympijský 
varianta ragby o sedmi hráčkách) a roz-
vojový tým do 20 let se zúčastní otevře-
ných turnajů. Cílem v nejvyšší domácí 
soutěži je minimálně obhajoba loňských 
stříbrných medailí, ještě důležitější ale 
je, abychom předváděli kvalitní ragby 
a rozvíjeli se jako tým i jednotlivě.

Jeden turnaj Mistrovství ČR 7s se usku-
teční i v Říčanech, konkrétně 5. dubna, 
kdy budeme kromě turnaje nejvyšší 
soutěže hostit i mládežnické turnaje 
dívek. Ženské ragby je v České republi-
ce na vzestupu, příkladem budiž skvělé 
výsledky týmů žen i dívek v Mistrovství 
Evropy či účast v olympijské kvalifikaci 
žen. To je nejlepší pozvánka, abyste se 
na ženské ragby přišli podívat,“ uzavírá 
Thomas Mendes.

mláDeŽ
Mládežnické ragby na jaře
Sportovní ředitel Tomáš Kohout 
představuje jarní program říčanské-
ho mládežnického ragby: „Na jaře se 
rozběhnou soutěže všech mládežnic-
kých kategorií U14, U16 a U19 kluků 
a U15 a U18 dívek, kde hrajeme ve spo-
lečenstvích s RK Petrovice. Cílem pro 
všechny kategorie je probojovat se do fi-
nále a hrát o titul mistra ČR. Dětské 
kategorie U6–U12 nehrají dlouhodobé 
soutěže. I během jarní části se ale budou 
holky a kluci z těchto kategorií účastnit 
pravidelných nedělních nesoutěžních 
regionálních turnajů pro oblast Čech. 
Zpestřením budou i dva mezinárodní 
turnaje PYRF a Brno Cup, kde si hrá-
či vyzkoušejí atmosféru bojů o pořadí. 
Kategorie U8, U10 a U12 během 
května pojedou sbírat cenné zkušenosti 
na turnaj do italské Viadany.
Každý víkend se na našem hřišti bude 
hrát nějaký zápas mládeže nebo do-
spělých týmů nebo turnaj dětí. Celkem 
máme dvanáct týmů, které budou v 
jarní části hájit barvy Říčan: čtyři 
dětské (U6–U1, pět mládežnických 
(U14–U19 kluci + U15 a U18 dívky) 
a tři dospělé týmy (2 muži a 1 ženy).
V sobotu 12. dubna budeme na našem 
stadionu pořádat tradiční mezinárodní 
mládežnický turnaj PYRF (Prague You-
th Rugby Festival) kategorie U14, který 
je součástí turnaje PYRF pro kategorie 

U8, U10, U12 a pro dívky U18, který 
ve stejný den spolupořádají kluby RC 
Tatra Smíchov, RK Petrovice, RC Praga 
Praha a RC Slavia Praha. Jedná se o je-
den z největších turnajů ve Střední Ev-
ropě a v Říčanech se koná i díky podpoře 
našeho města Říčany.“

DĚTi
Zimní turnaje v hale u lesa
Již řadu let pořádá Rugby Club Říčany 
zimní turnaje pro děti kategorií U6-
U12. Organizátorem a duší těchto tur-
najů je Tomáš Kohout.
Tomáši, jaká je tradice těchto turnajů, 
pro koho a proč je děláme?
„Turnaje klub začal pořádat v roce 
2012, motivací bylo prodloužit dětem 
ve věku od 4 do 12 let herní sezonu i přes 
zimu. Začínali jsme v nafukovací hale 
s umělou trávou ve Zbuzanech, po vybu-
dování areálu u školy u Říčanského lesa 
je pořádáme v Říčanech. Každou zimu 
(prosinec – březen) pořádáme turnaje 
v 5 víkendech, kdy v sobotu hrají děti U8 
a U10 a v neděli U6 a U12. Víkendová 
účast bývá zhruba 600-800 dětí z 20 
klubů.“
Konají se v rámci turnajů nějaké do-
provodné akce?
„Turnajů využívá Sbor rozhodčích 
ČSRU k pořádání školení pro začínající 
rozhodčí (od 12 let), kteří získají opráv-
nění rozhodovat zápasy minirugby, tedy 
kategorií U6-U12.“

Turnaje jsou náročné i co se týče logis-
tiky a zázemí.
„Díky městu Říčany máme pro pořádá-
ní těchto turnajů skvělé zázemí v nafu-
kovací hale u školy u Říčanského lesa. 
Nedostatek parkovacích míst se nám 
podařilo vyřešit ve spolupráci s Olivov-
nou, kde si pronajímáme parkoviště.“

Mediální komise  
RC Mountfield  Říčany FO
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A je to tady, přátelé!
S novým rokem přichází – byť o měsíc 
později – i tréninkové hodiny parkou-
ru & freerunu a nově i gymnastiky pod 
hlavičkou APDT Říčany. Každé úterý 
od 15 do 17 hodin budou pobíhat lekce 
parkouru pro děti od 6 do 15 let v SKC 
Ondřejov.  Středa od 16 do 17 hodin 
je určena pro miniparkour pro děti od  
3 do 5 let, a to opět v SKC Ondřejov.
Páteční lekce jsou již v Říčanech v tě-
locvičně Centra Na Fialce od 15 do  
7 hodin, a to pro děti od 6 do 15 let.
A gymnastika? Každou středu od  
15 do 16 hodin v SKC Ondřejov. Zákla-
dy sportovní gymnastiky jsou určeny 
především pro dívky ve věku 7 až 10 let.
Věříme, že i v roce 2025 se setkáme 
s malými neposedy a dívkami, které 
půjdou ve stopách gymnastické legen-
dy Bohunky Řešátkové.

Kontaktujte nás na e-mailové adrese 
iva.mrackova@seznam.cz nebo telefo-
nicky na čísle 722 908 072.

Ať je rok 2025 takový, abychom na něj 
s láskou a radostí vzpomínali.

Za APDT Říčany, Iva Mračková

APDT říčany – parkour, freerun  
a gymnastika nové tréninky pro rok 2025

do naší Taneční školy TWiST i nyní 
nabíráme nejmenší zájemce! Přibí-
ráme tanečnice a tanečníky ve věku 
od ukončených čtyř let do přípra-
vek, které máme jak v Říčanech, 
tak i v ondřejově. děti v přípravce 
máme rozdělené na mladší a starší 
skupinky. V přípravce probíhá lehká 
gymnastická příprava, zábavné hry 
zaměřené na kolektiv a na zlepšení 
fyzické kondice. Zcela samozřejmě 
je důraz kladen na pohybovou koor-
dinaci a na hudbu. další informace 
podáme rádi na e-mailové adrese 
ts.twist@post.cz.

Zimní příprava zkušenějších členů 
se u nás v únoru nese ve stylu techni-
ka – fyzička – choreografie. Po novém 
a kvůli věku nutném přerozdělení skupin 

v soutěžních kategoriích probíhají i „zá-
bavnější tréninky“. Nehledíme pouze 
na maximální výkon, ale scelujeme ko-

lektivy a učíme se i jiné druhy tance – zá-
bavný byl pro mnohé třeba čardáš.
A samozřejmě v plesové sezoně máme 
kromě výše uvedeného také mnoho 
a mnoho vystoupení. A to jak párů, tak 
i formací. Vystupujeme na různých 
akcích, nejvíce na tanečních plesech. 
V Praze, v Mukařově, ve Vinoři, … 
a chystáme se také na ples města Říča-
ny. Jsme schopni vyslat na vystoupení 
jak naše akrobatické páry, tak třeba naše 
medailistky z posledního mistrovství 
světa dívčích formací.  Zimní příprava je 
tedy plná tréninků, vystoupení a zábavy. 
Šijeme nové kostýmy pro některé skupi-
ny, ale plánujeme už i letní soustředění 
a výjezdy na světové poháry a mistrov-
ství světa s reprezentačními skupinami.

Jiří Boháček, vedoucí TŠ Twist Říčany

Tš Twist – nábory, vystoupení, tréninky, …

říčanský pohár téměř padesátiletý
Říčanský pohár je 
jedna z nejstarších 
soutěží ve spor-

tovním tanci (dříve společenském 
tanci) v české republice. dnes také 
jedna z největších a nebudeme lhát, 
když řekneme že možná i z nejhez-
čích soutěží. a jak se to stalo?

Vraťme se do roku 1977, kdy říčanský 
taneční klub poprvé uspořádal taneční 
soutěž. Do prostor místního útulného 
kulturního domu U Labutě (dnes KC 
Labuť) se již tehdy sjeli tanečníci z celé 
republiky. Porotci tenkrát zapisovali 
hodnocení na papírové lístečky, které 
pak museli sčitatelé ručně vyhodnoco-
vat. Tanečníci někdy museli čekat i ně-
kolik hodin, aby se dozvěděli výsledky, 
zda postoupili do dalšího kola. Hudba 
se pouštěla z pásků a všichni si užívali 
krásnou atmosféru milého víkendové-
ho dne.
Ne jinak je to s nadšením a úsilím sa-
mozřejmě i dnes. Ovšem dnes se soutěž 

oproti původní formě dostala do úplně 
jiných dimenzí. Nyní již třídenní akce 
se přesunula do prostor říčanské spor-
tovní haly, aby mohla hostit soutěžící 
a diváky nejen z dojezdové vzdálenos-
ti, ale i ze zahraničí. Říčanský pohár 
už dnes můžeme nazvat soutěží nejen 
s tradicí, ale i s kvalitou, jejíž pověst 
se donesla daleko, a proto k nám pra-
videlně přijíždí taneční páry ze všech 
koutů ČR, Slovenska, Rakouska i Pol-
ska, a dokonce i z Maďarska nebo Ně-
mecka.

Dřívější milá atmosféra soutěží se 
jen přenesla do dynamičtějšího, více 
sportovního rázu. Je opravdu na co se 
dívat. Soutěžit se bude v kategoriích 
od dětí přes dospělou hlavní kategorii 
až po seniory, soutěžní úrovně budou 
od začátečníků (kategorie TPV a E) 
až po taneční ligu (nejvyšší soutěže 
A a M).
letošní již 48. ročník se bude ko-
nat o víkendu 14.–16. února 2025 
ve sportovní hale ve Škroupově ulici. 
Těšit se můžete jako již tradičně na so-
botní galavečer, v rámci kterého budete 
mít možnost si nejen sami zatančit, ale 
také shlédnout finálová kola nejvyšších 
kategorií. K tanci i poslechu bude hrát 
opět skvělá Adéla Donátová s kape-
lou. Přijďte si užít nezapomenutelnou 
atmosféru akce s dlouholetou tradicí 
a podpořit domácí tanečníky.
Lístky na galavečer můžete rezervovat 
prostřednictvím e-mailu info@fuego.cz.

Vaše Fuego in
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Oddělení pro dospělé:
Pondělí až pátek 8.30–18.00
Sobota 8.30–12.00

Oddělení pro děti:
Pondělí 12.00–18.00
Úterý 12.00–17.00
Středa, čtvrtek 8.30–18.00
Pátek 12.00–18.00
Sobota (první a třetí v měsíci)  
8.30–12.00

Čtenářský klub v oddělení  
pro dospělé
V pondělí 6. ledna od 17 do 18 hodin 
proběhl první čtenářský klub v odděle-
ní pro dospělé. K jeho uspořádání nás 
inspiroval zájem čtenářů, který nám 
projevili jak osobně, tak prostřednic-
tvím ankety, jež proběhla v říjnu 2024. 
Velmi děkujeme Jana Šmejkalové z od-
dělení pro děti a naší čtenářce Evě Be-
nešové, že se realizace kurzu společně 
ujaly. Bylo to velmi příjemné setkání, 
všichni účastníci klubu nadšeně vy-
právěli o svých literárních preferencích 
a tipech na čtení. Zcela spontánně se 
debata nasměrovala na literaturu věnu-
jící se období 2. světové války, sudetské 
problematice a detektivním příběhům. 
Povídání rychle uteklo a už se těšíme 
na další setkání, které proběhne  
3. února v 17 hodin (vždy první pon-
dělí v měsíci).
Koho by zajímaly tipy na čtení, které 
jsme v klubu spolu sdíleli, můžete 
se inspirovat následujícím výčtem: 
Murakami, Haruki: Kafka na pobře-
ží; Doerr, Anthony: Jsou světla, která 
nevidíme; Kamecke, Luisa von: Zá-
padopruská sága; Ernauxová, Annie: 
Mladík/Událost; Sanderson, Brandon: 
Mistborn; Poncarová, Jana: Herečka; 

Holub, Jiří: Prostě na mě zapomněli; 
Tučková, Kateřina: Bílá voda; Horáč-
ková, Alice: Rozpůlený dům; Javůrek, 
Štěpán: Chauloupky; Kanovičius, Gri-
gorijus: Romance z druhého břehu; 
Štráfeldová, Milena: Guláš pro Ma-
saryka; Žák, David Jan: Návrat krále 
Šumavy; Mornštajnová, Alena: Tiché 
roky; Boučková, Tereza: Dům v Matou-
šově ulici; Lednická, Karin: Šikmý kos-
tel; Machoninová, Alena: Hella; Penny, 
Luise: Zátiší; Christie, Agatha: Vražda 
v Orient-expresu; Bannalec, Jean-Luc: 
Bretaňské poměry; Trpková, Kristýna: 
Stvůra; Sagitarius, Petr: Trujkunt.

Turistické známky
Od ledna 2025 jsou v oddělení pro 
dospělé na Masarykově náměstí 66 
v prodeji turistické známky věnované 
naší knihovně. Je na nich vyobrazen 
Teršípův dům a Kouzelná zahrada. 
Věříme, že jsme touto novinkou potěši-
li nejen milovníky turistiky a sběratele 
těchto známek, ale i všechny Říčaňáky.

Co se chystá v únoru:
beseda na téma sebepoškozování 
dětí
Besedu připravil tým MAP (místní 
akční plán rozvoje vzdělávání 
na Říčansku).
V pátek 14. února budeme u nás hos-
tit pedagožku Veronikou Maškovou 
Šibůrkovou a probírat téma sebepo-
škozování dětí. Akce proběhne od  

18 do 20 hodin v oddělení pro dospělé 
na Masarykově náměstí 66. Bližší in-
formace jsou k dispozici v sekci věno-
vané MAP nebo na našem webu.

V prosinci proběhlo:
beseda s Jakubem Greschlem: Váno-
ce ve světě
Již poněkolikáté navštívil svátečně vy-
zdobenou knihovnu mladý cestovatel 
s handicapem Jakub Greschl. Akce pro-
běhla ve středu 4. prosince v příjemné 
adventní náladě. Zajímavé povídání se 
týkalo nejen jeho cestovních zážitků 
a inspirací, ale i aktuálních vánočních 
tradic a zajímavostí v jednotlivých lo-
kalitách. Tradice jsou pestré a pro nás 
mnohdy veselé. Jakub zaujal diváky 
srdečným přístupem a otevřeností. 
Četné cesty financuje prostřednictvím 
přednáškové činnosti, spolupracuje 
s 250 kulturními institucemi. Cílem 
je motivovat ostatní k překonávání 
mantinelů. Jakub Greschl se řídí  
heslem „nic není nemožné!“. Přejeme 
Jakubovi i vám všem do dalšího roku 
spoustu pozitivních zážitků.

beseda v oddělení pro děti: 
Proč slavíme Vánoce?
Ve čtvrtek 19. prosince 2024 jsme již 
potřetí uspořádali v knihovně v oddě-
lení pro děti na Komenského náměstí 
besedu o Vánocích. Setkání vedly Anna 
Sirovátková a Šárka Landkammerová 
z římskokatolické farnosti Říčany a za-
čaly známý biblický příběh vyprávět 
od stvoření světa a od Adama a Evy. 
Zasvěceně popisovaly příběh, který 
stojí i za vánočními událostmi. Besedu 
navštívilo mnoho osob, od nejmen-
ších dětí po dospělé, kteří se aktivně 
vyptávali a všechny informace i příběh 
je moc zaujal. Děkujeme autorkám  
a lektorkám besedy za krásné setkání  
a navození vánoční atmosféry. in
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Říčany – 17. listopadu 214 +420 323 602 456

Těšíme se na Vaši návštěvu!

info@kclabut.cz

BIG WOLF BAND (UK)
– TURNÉ 2025
St 12 / 03 / 2025 – 20:00
 BIG WOLF BAND – BLUES - ROCKOVÁ SMRŠŤ  
 Z BIRMINGHAMU. 

ŽLUTÝ PES
Pá 14 / 03 / 2025 – 20:00
 KONCERT BEGBEATOVÉ LEGENDY V ČELE S ONDŘEJEM 
 HEJMOU. MEZI HITY SKUPINY PATŘÍ PÍSNĚ SAMETOVÁ, 
 MODRÁ JE DOBRÁ, NÁRUŽIVÁ... 

CLIFF STEVENS (USA)
& DOBRÉ RÁNO BLUES BAND
Čt 20 / 03 / 2025 – 20:00
 CELOSVĚTOVĚ CENĚNÝ ERIC CLAPTON TRIBUTE BAND 
 (USA) V ČELE SE SLAVNÝM BLUESOVÝM KYTARISTOU 
 CLIFFEM STEVENSEM (USA) ZAHRAJÍ SPOLEČNĚ  
 S KAPELOU DRBB V ČELE S KYTARISTOU VÍŤOU KOPECKÝM.  

KOMEDIE O KOMIKOVI 
Út 18 / 03 / 2025 – 19:30
 VESELOHRA O SMÍCHU. HRAJÍ: MIROSLAV TÁBORSKÝ  
 A FILIP TELLER. 

NA ZLATÉM JEZEŘE
Út 11 / 02 / 2025 – 19:30
 ROMANTICKÁ KOMEDIE UPŘÍMNĚ DOJÍMÁ I BAVÍ!  
 V KOUZELNÉM PROSTŘEDÍ NA BŘEZÍCH ZLATÉHO JEZERA 
 TRÁVÍ LÉTO STARŠÍ MANŽELÉ. VĚČNĚ BRBLAJÍCÍ, 
 NEPRAKTICKÝ A NASCHVÁL I DOOPRAVDY ZAPOMÍNAJÍCÍ 
 PROFESOR V PENZI NORMEN A JEHO CHÁPAJÍCÍ 
 ŽENA ETHEL, STARAJÍCÍ SE O MUŽE I DOMÁCNOST 
 S NEUTUCHAJÍCÍM PŮVABEM A NOBLESOU. PŘÍJEZD 
 DCERY CHELSEAY S PARTNEREM A JEHO TVRDOHLAVÝM 
 SYNKEM BILLYM POMŮŽE NORMENOVI VYSTOUPIT 
 NÁHLE Z LETARGIE. 

MICHAL NESVADBA
– MICHAL NA HRANÍ
Ne 09 / 03 / 2025 – 10:00
 O TOM, JAK SI HRÁT S MICHALEM PODLE NÁVODU. 
 MICHAL UMÍ BĚHAT, UMÍ STÁT, UMÍ MLUVIT I TANCOVAT. 
 KOUZELNÝ MICHAL JE PRVNÍ HRAČKOU NA SVĚTĚ, 
 KTERÁ SI MŮŽE VYBRAT, KDO SI S NÍ BUDE HRÁT! 
 NEBUDEŠ TO PRÁVĚ TY? 

VOJTA NEDVĚD 
& TIE BREAK 
St 12 / 02 / 2025 – 19:30
 VOJTA NEDVĚD POKRAČUJE V ZAPOČATÉM DÍLE 
 SVÉHO OTCE FRANTIŠKA NEDVĚDA. USLYŠÍTE PÍSNĚ 
 FRANTIŠKA NEDVĚDA I PÍSNĚ Z PERA JANA NEDVĚDA 
 A V NEPOSLEDNÍ ŘADĚ PÍSNĚ, KTERÉ NAPSAL 
 VOJTA SÁM. 

DUO JAMAHA
– ŽIJE TO TOUR 2025
Út 11 / 03 / 2025 – 18:00
 NOVÝ KONCERTNÍ PROGRAM, NOVÉ TURNÉ, NOVÉ CD, 
 NOVÁ  KONCERTNÍ SHOW PLNÁ MELODICKÝCH,  
 RYTMICKÝCH SKLADEB.  

ORIGINÁLNÍ PRAŽSKÝ 
SYNKOPICKÝ ORCHESTR
Út 04 / 02 / 2025 – 19:30
 KONCERT Z CYKLU JAZZOVÉ VEČERY V LABUTI.  
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 SPOLEČNOS T A TANEC

HASIČSKÝ PLES
So K tanci a poslechu zahraje TMB.

 SPOLEČNOS T A TANEC

SETKÁNÍ SENIORŮ S HUDBOU
Po Tradiční akce pro „starší a pokročilé” pořádaná městem Říčany.

 KONCERT Y 

ORIGINÁLNÍ PRAŽSKÝ SYNKOPICKÝ ORCHESTR
Út  Přední český profesionální orchestr zabývající se autentickou interpretací raného 
amerického jazzu, blues a taneční hudby 20. let. Koncert z cyklu Jazzové večery.

 VÁ ŽNÁ HUDBA 

MIRIAM MAGDALÉNA HANIKOVÁ – HOUSLE, 
JOHANNA HANIKOVÁ – KLAVÍRNÍ DOPROVOD
St Koncert z cyklu Kruh přátel hudby.

 SPOLEČNOS T A TANEC

MYSLIVECKÝ PLES
So  Ples.

 DĚ TI 

NA KOUZELNÉM PALOUČKU 
A KAMARÁDI JŮ A HELE
Ne Těší se na vás tančící slunečnice, kamarádi žabáci Kvik a Kvak, neodolatelný 
„šoumen“ myšák Kiko a nebudou chybět ani populární Jů a Hele.

 WORKSHOP 

BIKE O’CLOCK – NENÍ YOUTUBER JAKO YOUTUBER
Po Dvojice bikerů a showmanů na kolech Damjan Siriški a Ondra Šenk známí jako 
BIKE O’Clock nachystali zábavný program nejen pro všechny milovníky kol!

 DIVADLO  ROM ANTICK Á KOMEDIE 

NA ZLATÉM JEZEŘE 
Út  Hrají: Ladislav Frej / Jan Vlasák, Simona Stašová, Marika Procházková, Jaromír 
Nosek / Karel Zima / Radim Kalvoda, Vasil Fridrich / Jan Teplý ml., Jakub Černý / Filip 
Antonio / Michal Pazderka / Kryštof Zapletal / Jan Dlouhý / Jiří Dlouhý.

 KONCERT Y  

VOJTA NEDVĚD & TIE BREAK
St Písně Františka, Jana a Vojty Nedvědových. Vojtu doprovází skupina TIE 
BREAK, skupina zvučných jmen, Petr Kocman – kytara, Milan Plechatý – baskytara.

 SPOLEČNOS T A TANEC

PLES SOŠS ŘÍČANY
Pá Maturitní a absolventský ples Střední odborné školy stravování Říčany.

 SPOLEČNOS T A TANEC

PLES RUGBY 
So K tanci a poslech hrají REPETE. Vstupenky: David Frydrich: 606 644 050.

 SPOLEČNOS T A TANEC

ŘÍČANSKÁ VEŘEJNÁ TANČÍRNA
Út Přijďte se pobavit, procvičit taneční kroky či odložit zbytečná kila.

 KONCERT Y  

BEHIND THE DOOR
St  Instrumentální sexteto. Jejich tvorba čerpá snad ze všech zákoutí hudby. 
Nejčastěji jsou v ní slyšet inspirace fusion, latinjazzu, moderního jazzu, ale 
i smooth jazzu, nebo dokonce popu, folku, rocku. Hudba kapely Behind the Door 
je cesta kolem hudebního světa, a především instrumentální vyprávění příběhů.

www.kclabut.cz

 NÁŠ
TIP

NEBUĎ
LABUŤA ZAJDI NA KULTURU!
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aKCE V ŘíČaNECH
V ÚNoRu 2025

So 1. 2. SDH Říčany Hasičský ples
20.00 KC Labuť Sbor dobrovolných hasičů vás zve na HaSIČSKÝ PLES. K tanci a poslechu  
  zahraje TMB. Vstupné 250 Kč. Předprodej vstupenek od 20. 1. 2025 v prodejně  
  Extravíno U Labutě.

Po 3. 2. Město Říčany Setkání seniorů s hudbou
14.00 KC Labuť Pro všechny aktivní seniory. Živá hudba, příjemné posezení a dobrá zábava.

Út 4. 2. Centrum Na Fialce Umění v kině
10.00–12.00  Leonardo – nejslavnější dílo

So 8. 2. Honební spol. Nupaky Myslivecký ples
20.00 KC Labuť K tanci a poslechu hraje nová skupina Šarm. Bohatá tombola.

Ne 9. 2. Centrum Na Fialce Pejsek a kočička jdou do divadla 
14.00  divadelní představení pro nejmenší diváky, hraje divadélko romaneto. 
  Vstupenky zakoupíte na adrese kino.nafialce.cz.

Po 10. 2.  ZUŠ Říčany Poetický večer LDO – literárně-dramatický obor
18.00 Sál Staré radnice 2. ročník. Můžete se těšit na recitační výstupy– prózu, poezii, monology.

Čt 13. 2. Centrum Na Fialce Dobrodružství cestování 
10.00–12.00  Jana Troupová: Madeira a azory

So 15. 2. Město Říčany Říčanský masopust
13.00 –17.00 Masarykovo náměstí Říčanský masopust s programem plným hudby, zábavy a dobrého jídla. Těšit  
  se můžete na tradiční masopustní průvod, který projde Masarykovým náměstím,  
  a o skvělou atmosféru se postará staropražská kapela Šmrnc. Vystoupí děti  
  z MŠ Čtyřlístek, jejichž vystoupení jistě vykouzlí úsměv na tváři. Hry a soutěže 
  pro děti. Nebude chybět oblíbená soutěž o nejhezčí masopustní kostým, tak  
  popusťte uzdu své fantazii. Čeká na vás několik stánků s tradičními  
  zabijačkovými specialitami a dalšími lahůdkami, které potěší každého gurmána.

So 15. 2.  MEGA Vernisáž výstavy Plavkyně a Trubkouni Kurta Gebauera
16.00 Stará radnice Unikátní spojení malby a sochařství. Přijďte se seznámit s díly plnými hravosti,  
 Masarykovo náměstí nadsázky a humoru. akademický sochař Kurt Gebauer je neúnavný a kreativní  
  umělec, jehož tvorba již 60 let kultivuje veřejný prostor.

Ne 16. 2. Muzeum Říčany Přednáška Hanky Zemanové: Jak jíst a žít zdravěji podle rytmů přírody
17.00 –19.00  Objevte tajemství jarních elixírů zdraví s autorkou bestsellerů Nová biokuchařka 
  a rytmus roku. Přijďte na inspirativní přednášku, která vás naučí využívat sílu  
  sezonních lokálních potravin a divokých bylin pro podporu zdraví a rovnováhy.  
  dozvíte se, jak přizpůsobit jídelníček jarním rytmům přírody, jak využít divoké  
  jarní byliny v každodenním vaření a jak to udělat, když žijeme ve městě.  
  Vstupenky v e-shopu Muzea Říčany.

Út 18. 2. Centrum Na Fialce Umění v kině
10.00 - 12.00  Pissarro – otec impresionistů

18. 2. ZUŠ Říčany Pěvecké mládí
9.00 KC Labuť Město Říčany, zUŠ Říčany a KC Labuť pořádají pod patronací místostarostky  
  města Říčany, paní Hany Špačkové XIII. ročník soutěžní přehlídky pěveckých  
  talentů říčanských škol. Přehlídka je veřejně přístupná, přijďte si poslechnout  
  a povzbudit kamarády.

Čt 27. 2. Centrum Na Fialce Dobrodružství cestování
10.00–12.00  david Hainall: Nejhezčí hory Skotska

Út 4. 3. Centrum Na Fialce Výstavy v kině
10.00 –12.00  Cézanne – portréty života

So 8. 2.  KC Kamenice Reprezentační ples
19.30  

Ne 9. 2. spolek mnichovickou Mnichovický masopust
13.00–17.00 krajinou Shromáždění masek na náměstí a společný průvod ulicemi města. 
 Nám.T.G.Masaryka,  
 Mnichovice

Ne 23. 2. KČT Říčany -  Nedělní pochod s Helčou – Povodím Botiče
9.10 Radošovice Turistický pochod Průhonice, Křeslice, Hostivař-přehrada, trasa 11,2 km.  
  Odjezd busem č. 385 ze zastávky Říčany, nádraží v 9.10 hod.  
  Odjezd busem č. 363 ze zastávky Praha, Opatov v 9.15 hod.  
  další informace: www.kct-ricany.cz, e-mail: h.barchankova@seznam.cz  
  nebo tel.: 723 939 878.
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Nemovitosti:
n Ubytování a pronájem pokojů v Říčanech v RD  
se zahradou, pro firmy i jednotlivce. Tel.: 737 511 734.

n Pronajmu nezařízený byt 3+1 v Říčanech 
za 23 500Kč + popl. Tel.: 722 407 649.

Ostatní:
n Zkušená zdravotní / dětská sestra hledá práci v am-
bulanci odborného nebo praktického lékaře (Říčany 
či Praha východ). Spolehlivá, empatická, organizační 
schopnosti, PC Medicus, EKG, odběry…  
ontakt: zdrsestra@centrum.cz

n PediKÚRa v pohodlí Vašeho domova. na přístrojo-
vou pedikúru mají diabetici možnost uplatnit  
příspěvek většiny pojišťoven. Tel.: 792 959 809.

n Rizikové kácení a prořezávání stromů a jiné výškové 
práce. Tel.: 603 326 965.

n Ráj chovatelů – vše pro vaše zvířecí kamarády.  
olivova 116/7, Říčany, www.rajchovateluzvirat.cz.

n Výkup STARÝCH peřin. Tel.: 606 514 445.

n Ruční mytí vozů, čištění interiérů včetně tepování. 
Tel.: 603 212 353.

n Strojní čištění domácích odpadů a kanalizací.  
Říčany a okolí. Tel.: 603 212 353.

n Vývoz fekálií, jímek, odpadních vod a septiků. Vše 
provádíme pomocí vlastní techniky. Tel.: 602 318 311.

n Dovoz pitné vody (bazény, studny), dovoz vody  
do jezírek, přistavení nádrží. Tel.: 602 318 311.

n drobné truhlářské práce a opravy. Šikovný důchod-
ce s autem. Volejte otovi: 607 100 924.

n !ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU!  
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.  
Na STĚHOVÁNÍ. Tel.: 773 484 056.

n Sběratel s více než 30letou praxí koupí a bezplatně 
ohodnotí starožitnosti všeho druhu, např. obrazy, mince, 
zlato, hodiny, porcelán a další starožitnosti. Platím vždy 
hotově na místě. Nejlepší ceny od sběratele!  
Tel.: 728 109 626.

n Velmi kvalitní čištění čalouněného nábytku, sedacích 
souprav a koberců (15 Kč/m²).  
E-mail: karolsanpat@seznam.cz, tel.: 602 625 320.

n Malířské práce, štukování. Tel.: 606 227 390, 
jsaifrt@seznam.cz, www.malirjaromir.cz

n červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, 
dominant ve všech barvách, Green Shell (typ arau-
kana) a dark Shell (typ Maranska). Cena od 259 Kč/

ks. Říčany – u sportovní haly, 2. 3. 2025, 9.00 hod. 
doprava: 189 Kč za celý nákup. doporučujeme objed-
návat! info: Po–pá, 9.00–16.00 hod. Tel.: 601 576 270, 
728 605 840. www.drubezcervenyhradek.cz.

n domov pro seniory kardinála berana v Mukařově 
přijme do svého kolektivu PečoVaTelKY/Pečo-
VaTele, nejlépe na hlavní pracovní poměr (odborný 
kurz není podmínkou). dále hledáme uKlíZečKu/
uKlíZeče na částečný úvazek. Jsme domov rodin-
ného typu s kapacitou 42 klientů. nabízíme dobré 
pracovní zázemí, možnost vzdělávání, slušné platové 
podmínky a další zaměstnanecké benefity. V případě 
zájmu nás můžete kontaktovat na tel.: 737 282 812 
nebo e-mailu: dsmukarov@praha.charita.cz.

n Nabízím kompletní zpracování účetnictví. Richard 
Haspeklo, tel.: 606 751 793, haspeklo@seznam.cz.

n Do Com-Sys Ice Areny v Říčanech přijmeme nového 
vrátného. Vhodné pro seniory. V případe zájmu pište 
na e-mail: info@comsysicearena.cz, nebo volejte  
na tel.: 737 268 000.

n anGličTina – individuální výuka dětí i dospělých 
V ŔÍČANECH. Konverzace, čtení, poslechy, gramatika, 
příprava na zkoušky. Možnost on-line výuky.  
Tel.: 602 158 210.

n Nabízím soukromou výuku francouzštiny  
v Říčanech, tel.: 603 978 895.

Soukromá řádková inzerce je zpoplatněna takto:
První řádek soukromé inzerce 100 Kč. Za každý další řádek +50 Kč. 

Ceny komerční řádkové inzerce si vyžádejte na adrese: inzerce.kuryr@ricany.cz.  
Inzerce nabízející pronájem bytu bude nadále zařazena jako komerční. Řádková inzerce musí  

být zaplacena před vydáním konkrétního čísla.

inzerce.kuryr@ricany.cz

STAVEBNÍ ČINNOST
www.specialnimontaze.cz

technik@specialnimontaze.cz
Martin Ondřej, Říčany,  

tel.: 773 573 636
in
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ÚČETNÍ SLUŽBY
Ing. Hana Janíková

➥ Zakládání obchodních společností 

➥ Vedení účetnictví a daňové evidence 

➥ Mzdové účetnictví 

➥ Zdanění kryptoměn

➥ Příprava veškerých daní 

➥ Denní kontrola datové schránky 

➥ Komunikace s úřady 

➥ Konzultace

Říčany (online celá ČR)

+420 776 816 828

janikova.ucetnictvi@gmail.com

IČO: 08588031
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Nechte své účetnictví na odbornících
Jste podnikatel nebo firma, která chce mít pořádek ve svých financích? My Vám pomůže-
me. Naše účetní společnost nabízí komplexní služby, které Vám ušetří čas a energii.

◆  Co nabízíme?
l Zpracování účetních závěrek 
l Daňová přiznání a optimalizace daní 
l Mzdová agenda a zpracování mezd 
l Poradenství při zakládání a rozvoji firmy

◆  Proč si nás vybrat?
l Profesionální tým s dlouholetými zkušenostmi 
l Individuální přístup ke každému klientovi 
l Optimalizace pro maximální úspory

Ušetřete čas, starosti a soustřeďte se na růst Vašeho podnikání

Kancelář:  
Politických vězňů 1233/40, Říčany
Tel: +420 773 784 158
E-mail: mmandat@austina.cz

Léčebna dlouhodobě nemocných na Vojkově
K nemocnici 83, 251 62 Mukařov

Oblastní nemocnice Kolín a.s.,  
nemocnice Středočeského kraje

Nabízíme volné pracovní pozice:

Všeobecná sestra/ Praktická sestra
Fyzioterapeut/ ergoterapeut

Nutriční terapeut
Sanitářka/Sanitář

Pomocná kuchařka

Požadujeme: ◆ odpovídající vzdělání ◆ bezúhonnost  
◆ zdravotní způsobilost

Nabízíme: ◆ práci na plný i částečný úvazek ◆ dobré pla-
tové podmínky ◆ příjemné pracovní prostředí a kolektiv  

◆ zázemí perspektivního, prosperujícího, plně akreditova-
ného pracoviště ◆ podporu vzdělávání a seberealizace

seriózní jednání ◆ propracovaný zaměstnanecký program 
benefitů ◆ příspěvek na penzijní připojištění ◆ dotované 

stravování ◆ možnost ubytování ◆ 5 týdnů dovolené

Kontakt: Mgr. Andrea Rausová vrchní sestra
K nemocnici 83, 251 62 Mukařov 

tel.: +420 323 627 140, mobil: +420 731 565 467
e-mail: andrea.rausova@nemocnicekolin.cz
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QR kód pro stažení aplikace

Arter - Cateringový servis s.r.o. ZŠS, Za Černým Mostem 1526/17, 198 00 Praha 9 - Kyje 
tel: +420 603428229, +420 702050511, e-mail: catering@arter.cz www.arter.cz 

IČ: 28959396   DIČ: CZ28959396   č.ú. 43-5602910207/0100

Nová aplikace v mobilu

DO MODERNÍHO CENTRÁLNÍHO STRAVOVACÍHO 
PROVOZU V ŘÍČANECH PŘIJMEME:

l Samostatné kuchaře/kuchařky
l Pomocné kuchaře/kuchařky l Expedientky hotových jídel

  Pracovní doba: PO – PÁ pouze ranní směny.

KONTAKT: CATERING@ARTER.CZ 

TEL: 603 428 229
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Historie v obrázcích
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Prosíme vlastníky historických fotografií (od 19. století do doby po listopadu 1989), kreseb nebo malovaných 
obrazů s regionální tematikou o zapůjčení či darování muzeu.  zapůjčené předměty budou po naskenování 

v pořádku vráceny majiteli. Přispějete tak k dokumentaci podoby města a okolí.

M
INIM

ÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

M
INIM

ÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Pro únorové vydání Kurýra sahám
e k jednom

u z atraktivních sním
ků z okolí někdejší sáňkařské dráhy v Radošovicích. V roce 1907 ji nechal postavit m

ístní podnikatel Václav Vocel. Vedla z dnešní Strašín-
ské (m

ísto u osam
oceného dom

u) z kopce, který končí u tenisových kurtů. První dvě písková hřiště, která předcházela antukovým
 dvorcům

, vznikla na začátku dvacátých let. Na horním
 konci dráhy bývala 

m
alá restaurace, která v zim

ě fungovala o nedělích a servírovaly se tu horké nápoje.  
Jak vidím

e na této fotografii pořízené pravděpodobně kolem
 roku 1920, pražská sportovní sm

etánka se zim
ou a sněhem

 nedala zastrašit. Sportovci a sportovkyně na sním
ku m

ají často jen vlněné pulovry. 
a ta přehlídka klobouků, kloboučků a čepic různých tvarů včetně té, která patřila nejspíš k vojenské uniform

ě. Jistě se tu tenkrát sešla veselá společnost! 

Foto: archiv Muzea Říčany


